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CUVÂNT LA DUMINICA A IV-A DUPĂ RUSALII 
DESPRE CREDINŢA CEA VIE ŞI MÂNTUITOARE 

 

Iubiţi fraţi şi surori întru Domnul, 
 

    Bolnavii şi neputincioşii, toţi cei care aveau lipsă de ajutorul Domnului, spre a fi vindecaţi, erau aduşi de obicei înaintea Lui: 
"toţi câţi aveau bolnavi de felurite boli îi aduceau la El; iar El, punându-şi mâinile pe fiecare dintre ei, îi făcea sănătoşi" (Luca IV, 

40). Iisus vindeca fără să se lase mult rugat; iar Sfântul 
Evanghelist, descriind aceste vindecări, nu stăruie 
asupra lor, deoarece erau vindecări obişnuite şi cerute 
în împrejurări de rând. 
    Evanghelia de astăzi ne relatează că într-o zi, i-a ieşit 
Mântuitorului în cale "pe când intra în Capernaum... un 
sutaş" (Matei VIII,). Acesta îl roagă să-i vindece sluga, 
care "zace în casă, slăbănog, chinuindu-se cumplit" 
(Matei VIII, 6). Mântui-torul se pregătea să-l cerceteze 
acasă, dar sutaşul roman îl roagă să nu se obosească, 
zicându-i: "Doamne, nu sunt vrednic să intri sub 
acoperişul meu, ci numai zi cu cuvântul şi se va vindeca 
sluga mea" (Matei VIII 8). 
    Iisus Domnul a rămas foarte mirat auzind toate 
acestea, "şi a zis celor ce veneau după El: Adevărat 
grăiesc vouă: la nimeni în Israel n-am găsit atâta 
credinţă" (Matei VIII, 10). 
    A şi avut de ce să se mire. În apostolatul Său a mai 
avut de vreo două sau trei ori prilejul să  
se minuneze de revărsarea cea bogată a credinţei inimii 
oamenilor. Toţi câţi stăruiau în rugăminţi, stăruiau 
tocmai pentru că voiau să scape de o oarecare suferinţă 
a trupului. 
    De bună seamă putem spune că această credinţă vie 
merită toată lauda, deoarece ea ne îndeamnă să 
spargem chiar acoperişul casei spre a ajunge înaintea 
Mântuitorului, aşa cum a ajuns şi sutaşul din Evanghelia 
de astăzi. Asemănătoare a fost şi credinţa orbilor, care 
au cerut stăruitor lumina. Credinţa sutaşului din 

Evanghelia de astăzi impune, însă, o mare admiraţie, mai mult decât credinţa sutelor de vindecaţi de până acum şi chiar decât 
credinţa lui Israel - a Israelului liniştit, dar oarecum încrezut. 
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    Domnul nostru Iisus Hristos a întâlnit de această dată o credinţă mai vie ca de obicei. Şi încă la cine? La unul care era o 
căpetenie ostăşească, de lege păgână şi care, pe bună dreptate, n-ar fi fost îndreptăţit să-l cunoască pe Iisus Hristos. De aceea 
s-a şi bucurat Mântuitorul, că pot fi păgâni numai cu numele, dar care au credinţă şi încă o credinţă vie, pornită din suflet. Iată 

prototipul unui alt ostaş păgân: Saul din Tarsul 
Ciliciei şi poate şi al altora. 
    Ne întrebăm: în zilele noastre sunt oare 
păgâni cu înclinări creştineşti? Dacă sunt, de 
bună seamă că sunt ca să fim despăgubiţi de 
creştinii, de "israeliteni", în care Domnul nu a 
aflat atâta credinţă, câtă a aflat în sutaşul 
roman. Ca să putem fi despăgubiţi de aceia 
despre care ni se zice: "Mulţi au crezut în 
numele Lui, văzând minunile pe care le făcea. 
Dar Iisus însuşi nu se încredea în ei, pentru că 
îi cunoştea pe toţi" (Ioan II, 23-24). 
    Biserica noastră îi vrea pe toţi aceştia, pe 
sutaşii nedeclaraţi încă ai lui Iisus Hristos, 
creştini adevăraţi, cu toată inima şi cu tot 
cugetul. 
    Chipul sutaşului din Evanghelia de astăzi a 
fost încununat şi mai mult, datorită credinţei lui 
puternice în Dumnezeu. Şi Mântuitorul Iisus 
Hristos a răsplătit aceste virtuţi zicându-i "Du-te, 
fie ţie după cum ai crezut. Şi s-a însănătoşit 
sluga lui în ceasul acela" (Matei VIII, 13). Acest 
chip de "sutaş păgân" străluceşte şi va străluci 
peste veacuri prin frumuseţea lui 
duhovnicească, prin iubire, credinţă şi 
smerenie. Pentru toţi cei care caută împărăţia 
lui Dumnezeu şi se străduiesc să-şi 
îmbunătăţească viaţa, sutaşul devine un model 
bun de urmat. 
    Să ne străduim a ne duce viaţa ca adevăraţi 
creştini, să nu fim niciodată pricină de sminteală 
pentru alţii, să facem în aşa fel ca şi chipul 
nostru să strălucească prin credinţa şi viaţă 

curată, ca aceea a sutaşului din Evanghelie. Dar, poate că în acest scop e lipsă de vreo suferinţă şi de întristare şi de răstignire, 
de vreo seară a vieţii, ca seara tâlharului de pe cruce. Sau poate că se va întâmpla aceasta într-o amiază mare de arşiţă şi 
dogoare, ca aceea de la Fântâna lui Iacov sau poate că nu va fi de lipsă decât de pacea unei nopţi înstelate, ca aceea a tainicului 
discipol Nicodim. 
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CUVÂNT LA DUMINICA A V-A DUPĂ RUSALII 
DESPRE PUTEREA HARULUI DIVIN 

 

Iubiţi fraţi şi surori întru Domnul, 
 
    Pericopa evanghelică de astăzi ne relatează despre Mântuitorul Iisus Hristos că trecea, împreună cu învăţăceii Săi "dincolo, în 
ţinutul Gadarenilor" (Matei VIII, 28), unde a vindecat doi demonizaţi, dar păgubeşte pe Gadareni cu turma de porci "care s-a 

aruncat de pe ţărm în mare şi a pierit în apă" (Matei VIII, 32). Însă 
mântuieşte, în schimb, două suflete, mai preţioase decât toate 
bogăţiile. Deşi paguba nu era aşa de mare şi locuitorii erau foarte 
mulţi în oraş şi bogaţi, totuşi Gadarenii au ieşit atunci "în 
întâmpinarea lui Iisus şi văzându-L, L-au rugat să treacă din 
hotarele lor" (Matei VIII, 34). 
    Oraşul Gadara a fost un oraş înfloritor, glorios şi bogat. Astăzi, 
însă, nu mai există, tocmai  
pentru că a respins viaţa veşnică, a respins, deci, mântuirea. 
Evanghelia ne pune înainte două oraşe păgâne: Sihar şi Gadara. 
Siharul îl roagă pe Iisus să rămână (Ioan IV, 40), Gadara îl roagă 
să plece. În această atitudine a celor două oraşe există un tâlc 
minunat şi zguduitor, de conştiinţă, pentru noi! Cetatea Samariei 
sau a Gadarei sunt inima noastră. Ea primeşte sau nu viaţa 
veşnică. Îl roagă pe Iisus să plece sau să mai rămână. 
    Necontenit Mântuitorul "asediază" cetatea inimii omeneşti cu 
harul Său, cu acel dinamism impresionant al vieţii duhovniceşti, 
generator de viaţă nouă, distrugător de demoni şi ispite, făcând pe 
satana să îngenuncheze înaintea harului divin şi aceasta prin om. 
    El ne lărgeşte necontenit inima ca să cuprindă în ea măreţia 

Evangheliei şi lumea toată. El ne transformă în "cutii acustice" de mare rezonanţă pentru tot suspinul şi durerea aproapelui 
nostru. 
    Precum Gadarenilor le venea greu să lase idolii lor şi să-l 
primească pe Domnul Hristos, aşa şi noi astăzi ne zăvorâm 
inima înaintea Lui, nu-i urmăm calea şi nu-i luăm jugul. Ne 
place mai mult să trăim în păcat şi în comoditate. 
    A fi creştin înseamnă a înfrunta, împreună cu Hristos, 
marea învolburare a acestei vieţi, biruind valurile ispitelor şi 
suferinţelor. Dar cei mai mulţi creştini ezită pe ţărm. Multora 
le convine jugul amăgirilor diavoleşti, fugind de lupta în care 
ne aruncă şi ne sprijină Mântuitorul. Aceştia pot fi numiţi 
dezertori spirituali. 
    A ezita este a face lucrul lui Nicodim, cel care venea pe 
ascuns la Iisus şi se complăcea în compromis. 
Compromisul nu încape în creştinism şi nici indiferentismul. 
Căci zice Domnul: "Cine nu este cu Mine este împotriva 
Mea şi cine nu adună cu Mine, risipeşte". (Matei XII, 30). 
    Nici David n-a voit să aducă chivotul Domnului la sine 
zicând: "Cum va intra chivotul Domnului în mine?" (II Regi 
VI, 9-10). Şi Petru a căzut la genunchii lui Iisus, zicând: 
"Ieşi de la mine, Doamne, că sunt om păcătos" (Luca V, 8). 
Şi sutaşul I-a zis: "Doamne, nu sunt vrednic să intri sub 
acoperişul meu" (Matei VIII, 8). 
    Însă acest refuz al lor nu se poate asemăna cu cel al 
gadarenilor de odinioară, dar nici cu cel al "gadarenilor de 
astăzi". Refuzul lui David, al lui Petru şi al sutaşului e o 
dovadă de smerenie în faţa lui Dumnezeu; e mai mult o 
chemare. Lor le-a fost oarecum frică să nu piardă pe Dumnezeu. Gadarenilor le era frică să nu piardă - primind pe Iisus - bunurile 
şi plăcerile lor. 
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    Lui Dumnezeu nu-i plac oamenii nesinceri, nestatornici, avari, indiferenţi, adică oameni "căldicei", el iubeşte pe cei hotărâţi, 
statornici, pe cei "nebuni" pentru Hristos, adică pe cei "fierbinţi". "Fiindcă eşti căldicel - nici fierbinte, nici rece - am să te vărs din 
gura Mea" (Apocalipsa III, 16). Nu pe indiferenţi s-a zidit cetatea lui Dumnezeu, Ierusalimul cel ceresc, dar nici pe cei aşa pretinşi 
"cuminţi" ai timpurilor noastre, care cred că este de ajuns, pentru îngrijirea sufletului să stea un ceas la Sfânta Liturghie, iar restul 
timpului din zi să şi-l petreacă în petreceri şi desfrâuri. La temelia Bisericii au stat şi stau cei "fierbinţi" sau "nebuni" pentru Hristos, 
"fără să aibă nicio îndoială" (Iacob I, 6). 
    Dumnezeu cere de la noi o hotărâre, cere iubire 
faţă de El şi ruperea noastră de trecut. 
    Iisus Hristos zice cu adevărat: "Cel ce iubeşte pe 
tată ori pe mamă mai mult decât pe Mine nu este 
vrednic de Mine; cel ce iubeşte pe fiu ori pe fiică 
mai mult decât pe Mine nu este vrednic de Mine" 
(Matei X, 37). Iisus e ţinta iubirii noastre şi nu 
lumea: "Nu iubiţi lumea, nici cele ce sunt în lume... 
căci lumea se trece şi pofta ei, dar cel care face 
voia lui Dumnezeu rămâne în veac" (I Ioan II, 15-
17). 
    Ruperea noastră de trecutul vieţii păcătoase, 
numai dragostea de Iisus poate să ne-o facă. Cine 
priveşte cu regret în urmă după plăcerile şi bunurile 
trecătoare ale acestei lumi, în loc să trăiască, se va 
preface în stâlp mort de sare ca femeia lui Lot, care 
a privit cu regret după Sodoma şi Gomora. Şi iarăşi 
ne spune Mântuitorul: "Nimeni care pune mâna pe plug şi se uită îndărăt nu este potrivit pentru împărăţia lui Dumnezeu" (Luca 
IX, 62). 
    Iată, deci, că mântuirea cere ca întotdeauna să fii potrivit şi vrednic. Cere hotărâre. Şi noi de multe ori ne complăcem în 
indiferentism sau în acel "gadarenism". 
    Să păstrăm sufletul nostru curat, să căutăm a-l feri de duhul cel rău al patimilor, al lăcomiei, al mândriei, al urii şi dispreţului, ca 
în felul acesta să-L putem primi în casa inimii noastre pe Mântuitorul Iisus Hristos, rugându-L să rămână cu noi şi să ne 
mântuiască. AMIN. 

 

SCOPUL ŞI CĂILE MÂNTUIRII 
 

Să ne aducem aminte care sunt scopurile și căile viețuirii la care am fost 
chemați, acum, mai ales, când intrăm în stadionul nevoințelor Postului Mare. Se 
cuvine să fim mai cu luare aminte decât de obicei, pentru că scopul nostru nu 
este altul, și altă dată v-am spus, nu este altul, deci, afară de pocăință, peste tot 
este de trebuință pocăința și este o datorie a tuturor creștinilor. Noi, însă, 
sărmanii de noi, nu am venit aici pentru o pocăință formală, pe care o aveam și 
la părinții noștri, căci creștini am fost și la părinții noștri. Aici am venit chemați 
fiind de Dumnezeu, ca să urcăm la sfințire. Prin urmare, acest lucru să-l aveți 
neîncetat în minte. Deci nu împlinim formal pocăința, așa cum urmăm formal un 
program și ne ținem slujbele etc. Și aceste lucruri sunt necesare. Scopul nostru 
însă este să devenim ”curați cu inima”. Acesta este scopul nostru, și trebuie s-o 
dovedim și azi, acestei generații necredincioase și desfrânate, că nu, tradițiile 
noastre, credințele noastre, Hristosul nostru nu sunt doar ale ”vremii aceleia”, 
ele sunt valabile și acum, pentru că, iată, noi le trăim, și acest lucru îl dovedește 
generația noastră, îl dovedește care ne-a născut pe noi, rădăcina noastră, cel 
care ne-a îmbrăcat pe noi cu rasa. Era sfânt, nu după titlu, nici după formula de 
adresare, ci era sfânt în fapt. Nu vedeam noi cu ochii noștri sfințirea lui? Și 
atâtea altele câte v-am mai spus. 

Deci am fost chemați de Domnul nostru pentru acest scop. Ne-a spus-o clar Domnul: ”Nimeni nu vine la Mine, de nu-l va 
atrage Tatăl Meu”, deci noi am fost atrași, nu ține de noi alegerea, ci a fost descoperire a voii dumnezeiești, ne-a descoperit-o 
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Atotbunătatea Sa, căci din nenumăratele mulțimi de oameni ne-a ales pe noi, cei slabi, cei fără minte, niște nimicuri, niște oameni 
fără existență adevărată, ca să ne dăruiască binecuvântarea Sa și să ne așeze în latura sfinților. 

De aceea, întrucât acesta este scopul nostru, aceasta este baza de la care pornim, însă nu vom rămâne doar la bază, nu vom 
rămâne doar la început, ci dorim cu jind să ajungem la capătul căii. Trebuie să ne luăm și diploma. Cu alte cuvinte, suntem 
chemați să urmăm Prototipului și pildelor Părinților noștri. Deci, scopul nostru este sfințirea, este întoarcerea la vechea s implitate, 
întoarcerea la chip și asemănare, și iată, mai ales această perioadă este calea practică prin care putem atinge acest scop. De 
aceea, având ca temei lepădarea de lume pe care ne-a dăruit-o Hristosul nostru și ne-a dezlipit de lume, fiind noi acum departe 
de obligațiile sociale, ne-am făcut oameni liberi și putem să ne împlinim îndatoririle sfințirii, așa cum vă tâlcuiesc totdeauna. 

Omul, de fapt, așa cum am învățat de la Părinții noștri, 
după cădere a suferit o pervertire. Și nu este atât că ne-am 
îndepărtat de Dumnezeu și am pierdut binecuvântarea Lui 
și ne-am distrus pe noi înșine umblând pe căile pribegiei, ci 
faptul că personalitatea noastră a fost zdrobită, iar 
simplitatea cea dintru început a nepătimirii, a chipului și 
asemănării, a suferit o pervertire. Și exact în această 
privință e nevoie de atenție și aceasta este adevărata 
manifestare a pocăinței, nu niște forme goale de conținut. 

Trebuie să demonstrăm că vom lepăda de bună voie, 
prin împreună-lucrarea harului, pe omul cel vechi, cu 
patimile și dorințele lui, ca să ne îmbrăcăm cu omul cel nou, 
cu omul cel după Hristos – Care ne-a atras ca să-I urmăm 
Lui și vrea să ne ia aproape de El și să fim cu El în toate 
făgăduințele pe care ni le face Sfânta Scriptură. Așadar, 
scopul nostru nu se schimbă, pentru noi nu există nici un 
pogorământ. Dacă monahul nu se îndeletnicește întâi de 
toate cu urcușul pe calea aceasta a sfințirii, atunci în zadar 
se mai ostenește. Aici n-am venit ca să schimbăm domiciliul 
sau forma de viețuire. Așa cum am spus mai înainte, și la 
părinții noștri, și în mediul în care trăiam eram creștini, dar 
aici Hristos cere de la noi să urmăm calea sfințirii, ne-a 
menit pentru aceasta, ne-a tras și ne-a adus aici. 

Și ce este mai mult, lucru care constituie lauda noastră, 
este că acela care ne-a născut pe noi, Bătrânul nostru, adevăratul nostru Părinte, care ne-a asumat, care ne-a îmbrăcat cu rasa, 
este unul care avea întru sine deplin lucrată sfințenia, și am văzut, și am pipăit cu mâinile noastre și am auzit cu urechile noastre. 
Câtă îndrăzneală nu ne dă acest lucru? Faptul că suntem ucenici ai acestor învățători, ai acestor Părinți duhovnicești, cât curaj 
trebuie să avem și cât de fără minte am fi, dacă am pierde din vedere acest scop? 

Scopul, Părinților, așa cum ni se tâlcuiește, este practica, este pocăința în modul specific misiunii noastre. Se cuvine să 
pornim de la practică, întrucât crearea omului cuprinde două aspecte, a fost creat mai întâi trupul de lut și apoi sufletul, așadar 
omul este alcătuit din două elemente. Acum, așadar, și faptele și înțelesurile sunt duble. Acum, în legea pervertirii funcționează 
amândouă aceste elemente, funcționează în mod pervertit și mintea, și trupul prin obiceiurile lui cele rele. De aceea, conjur 
dragostea voastră, fiți cu luare aminte la cea ce se numește practică. Noi, aici, în forma de viață obștească în care petrecem, ne 
aflăm exact pe căile acestea pe care le-au trasat Părinții noștri de Dumnezeu înțelepțiți. 

Așadar mintea noastră, atenția noastră este aceasta: să fim cu luare aminte la ce înseamnă practica. Să fiți foarte atenți, așa 
încât să ajutăm harul carele este cu noi, dar nu lucrează, dacă noi nu îi dăm prilejuri spre lucrare. Fiți cu mare luare aminte la 
proastele obiceiuri, la patimi, fiți cu mare luare aminte la grăirea împotrivă, la gânduri, la lenevire, fiți cu mare luare aminte să nu 
judecați. Niciodată să nu judecați! Orice greșeală s-ar întâmpla, orice greșeală ați vedea că se întâmplă, niciodată nu vă repeziți 
să judecați. Nu este Dumnezeu Cel care pe toate le chivernisește? El se îngrijește de noi, nu omul se îngrijește de om. Deci, 
acela care are această îndrăzneală, care este egocentrică, și zice: ”A, de ce cutare? Cutare lucru nu e bun? Cutare lucru e o 
greșeală!”, unul ca acesta a pierdut calea, pentru că sunt cumplite aceste patimi care lucrează prin ambele părți, și prin suflet, și 
prin trup. Și din acest motiv, dumnezeiescul har nu va putea lucra ca să ne curățească, să ne elibereze și să ne sfințească. 
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De aceea, să fiți cu foarte mare luare aminte! Iar temeiurile pe care se cuvine să le păstrați neștirbite sunt dragostea dintre voi 
și unitatea. Așa cum v-am spus și altă dată, dragostea nu este un sistem de virtuți, pe care l-a descoperit omul în mărginirea lui 
morală, ci dragostea este elementul ontologic al existenței noastre ca ființe raționale, dat fiind că și crearea noastră s-a făcut 
după chip și asemănare. Chipul și asemănarea este Însuși Dumnezeu, iar Dumnezeu este dragoste. De aceea, Dragostea în 
sine este Dumnezeu, de aceea și noi am fost creați luând de acolo, din Dumnezeu, ca izvor al ființei noastre, dragostea. Prin 
urmare, niciodată să nu lipsească dragostea dintre voi, pentru că dacă există dragostea ca temei, ca fundament, atunci 
simțământul dragostei este cel care vă stăpânește, vă păzește, iar atunci când vor începe să se pună în mișcare forțele 
iraționale, fie prin gânduri și idei, prin lucrarea diavolului, fie prin patimi și obișnuințe sau mediu, atunci dragostea ia poziție: ”Cum 
e cu putință să îl judec pe acesta pe care îl iubesc? Cum e cu putință să îl mâhnesc pe acesta pe care îl iubesc? Cum e cu 
putință să nu-l slujesc pe acesta pe care îl iubesc? Să nu mă jertfesc pentru el, de vreme ce, după Sfânta Scriptură, suntem 
datori să ne punem sufletul pentru frați? Și toate ale voastre cu dragoste să se facă (I Corinteni 16: 14)”. 

Așadar, păstrând ca temei dragostea, de acolo veți învăța cu cea mai mare ușurință tăierea voii și ascultarea. Dacă dragostea 
se aplică în chip desăvârșit și este lovită rădăcina egocentrismului, care este de fapt demonizare, atunci se apropie, pentru 

dorința de a dobândi ascultarea desăvârșită, se 
apropie de noi îndată Rugăciunea, care este de 
trebuință. Când se unesc acestea două, iar omul își 
taie cu desăvârșire voia și se supune, iar harul din 
noi ne îndeamnă la Rugăciune, atunci începem să 
urcăm. 

Ei, acestea este obligatoriu să se întâmple, de 
aceea, așa cum totdeauna vă îndemn cu tărie, să 
vă siliți mult la rugăciune, să nu găsiți cuvinte de 
îndreptățire pentru nelucrarea Rugăciunii. Dacă nu 
puteți altfel, ziceți-o cu glas, murmurând. Să ziceți 
Rugăciunea! Nu se poate altfel! ”Dar mă aud 
ceilalți!”, ”Foarte bine, să te audă! Nu smintim prin 
asta!”. Cuvântul ”Rugați-vă neîncetat!” este canon. 
Apostolul Pavel a spus-o. Să fiți osârduitori la 

rugăciune. Și Domnul nostru ne îndeamnă: ”Căutați, cereți, bateți și vi se va deschide!”. Așadar, aceasta este dogmă, este 
datorie. Atunci când păstrați rugăciunea, care se va naște din ascultare și din tăierea voii, atunci dumnezeiescul har se apropie și 
scoate mintea de sub acoperământul întunericului împătimirii și al captivității ei. Atunci, după ce mintea noastră iese de sub 
acoperământul patimilor, crește în noi discernământul, care de-acum devine pentru noi ochiul minții. Discernământul nu îl lasă pe 
om să cadă, îl previne, și îndată ce gândește sau hotărăște ceva irațional, demonic, îndată discernământul îl scapă. Acestea sunt 
fenomene firești, care țin de om, de crearea lui după chipul și asemănarea lui Dumnezeu. Dar căderea le-a pustiit pe ele. 

De aceea, acum Hristos ne-a atras să Îi urmăm și ne-a dat El Însuși pildă cum să lucrăm. Hristos, în viața Lui, a fost monah, 
asta e! Iar noi suntem urmași tradiției Lui. De atâtea ori v-am spus acest lucru și l-am și scris pe larg: După botez, în care s-a 
făcut dovada și înțelesul credinței noastre în Dumnezeul cel în Trei ipostasuri, întru Care credem, îndată ce a avut loc botezul, 
care era de trebuință și care reprezintă începutul, îndată urmează lepădarea de lume. Iată ce este lepădarea de lume: s-a dezlipit 
omul de ai săi, de mama sa, de cei ce-l protejează, de tot ceea ce avea, omenește vorbind. Așa cum a făcut Domnul și cu noi și 
ne-a dezlipit de familia noastră. Căci ce altceva este lepădarea de lume? Iar după lepădare, îndată se retrage la pustie. Se 
retrage la pustie, așa încât lipsa de grijă și eliberarea de obligații să confere minții libertate, ca mintea să se trezească, să știe ce 
face și ce e datoare să facă. Acesta este înțelesul. De aceea, fiți cu mare luare aminte la acest lucru! 

Pentru că pricina căderii a fost neascultarea, Hristosul nostru așează la temelie ascultarea. La ce-I trebuia lui Hristos 
ascultarea? ”Căci întru nimic nu era mai prejos Tatălui în măreție”. De ce S-a supus? Cui S-a supus? Nu este El ”Cel prin Care 
toate s-au făcut” (Ioan 1: 3)? Nu este aceasta perihoreza despre care vorbesc Părinții? Dar se cuvenea să ne dea El Însuși pildă, 
ca un Părinte cu dragoste nemăsurată, pe care a arătat-o față de noi – aceasta este deșertarea, chenoza Sa. Deșertarea Sa cea 
de negrăit a fost să Își dovedească dragostea față de noi, oamenii cei căzuți. 

Așadar, Hristos vine și nu-și asumă stăpânirea în chip poruncitor, ca să nu se submineze personalitatea, ci joacă rolul celui 
care se pocăiește, urmează El, în faptă, calea întoarcerii, a pocăinței, și ne îndeamnă să îi urmăm exemplul. De-acum nimeni nu 
mai poate veni cu justificarea că pocăința este imposibilă, că este grea sau irealizabilă. 
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Astfel, îndată ce dobândește ascultarea, omul pleacă în pustie, unde își începe lucrarea de la primul pas, căci ”pentru 
mâncare a alungat vrăjmașul pe Adam din Rai”. De aceea, omul începe cu postul. Vedeți? Începe cu postul. Apoi se apucă de 
Rugăciune. Rugăciunea prin care cheamă, provoacă dumnezeiasca milostivire, fără de care nu putem face nimic. Apoi, după 
Rugăciune împlinește lepădarea de avere, sărăcia de bunăvoie, puritatea și simplitatea vieții, și astfel, urmând această cale a 
lepădării practice, îl provoacă pe satana la luptă. Și întru acestea este biruit satana și îl face să se retragă. Și cel care s-a lepădat 
și a urmat această cale, ne dă pildă și nouă. 

Aceasta este calea pe care au urmat-o Părinții noștri cei din veac. Astfel, și aceia și-au început pocăința după prima înfățișare 
a fricii lui Dumnezeu, au început cu pocăința, au urmat desăvârșit Prototipului, și-au asumat înțelesul absolut al sfințirii și au 
devenit fii ai lui Dumnezeu după har. Acestora acum ne rugăm, pe aceștia îi zugrăvim în icoane, acestora le-am zidit biserici, le-

am alcătuit slujbe și îi rugăm neîncetat întru simțirea prezenței 
și a dragostei lor, acestora, dar, să le urmăm, pentru că nu 
sunt doar pilde de urmat, ci lucrează părintește dragostea și 
purtarea de grijă față de noi. Unii ca aceștia să devenim și noi 
azi-mâine, Părinților! 

Așadar, să fiți cu mare luare aminte la tradiția noastră, la 
programul mănăstirii, așa încât niciodată să nu faceți voia 
voastră. Să vă împotriviți oricărui lucru aflat sub stăpânirea 
vrăjmașului și, dacă din greșeală se întâmplă să cădeți, să vă 
spovediți, ca să dați dovadă de smerenie. 

După ce veți ține, așadar, toate acestea, va începe 
mărturisirea lui Dumnezeu, pentru că pricina căderii a fost 
lepădarea de Dumnezeu. Au refuzat voia lui Dumnezeu și 
Adam, și Eva, și Lucifer. Și prin refuzarea dumnezeieștii 
voințe, s-au prăbușit. Acum, Hristosul nostru a venit și s-a 
făcut ascultător Tatălui și astfel, ne conduce și pe noi la 
ascultare, iar această ascultare ne conduce din nou la 
mărturisirea lui Dumnezeu, pe care am pierdut-o după cea 
dintâi lepădare. Acesta este înțelesul. De aceea, fiți cu mare 
luare aminte la aceste lucruri. De aceea, se cuvine să urmăm 
acestea, așa cum totdeauna vă amintesc, iar astăzi îndatorirea 
noastră este mai mare, pentru că societatea din zilele noastre 
a dat faliment. 

Să nu uităm istoria neamului nostru, suntem urmașii unor 
eroi, ai unor eroi duhovnicești, suntem moștenitorii unui ethos 
plenar, ai tuturor principiilor desăvârșite. Noi suntem cei care 
am răspândit credința, pentru că urmașii celor 12 Apostoli, 

după cum știți prea bine, cei mai mulți, erau greci, și grecii au răspândit Evanghelia la scară mondială și doar grecii o păstrează 
neștirbită până în prezent, plătind cu sânge acest preț. Aceștia sunt înaintașii noștri, iar noi suntem urmașii lor, de aceea se 
cuvine să dovedim că nu suntem niște trădători. Vom duce mai departe Tradiția Părinților, așa încât și noi să câștigăm cele către 
care ne-a atras Hristosul nostru și să devenim și pilde pentru frații noștri din lume, care, știți, în ce primejdii se găsesc astăzi! 

Cel mai perfid mod de amăgire din partea diavolului în ziua de azi este acesta: ”Ei, mai există azi Evanghelie? Acestea sunt 
născociri ale popilor! Dar e cu putință să punem în aplicare aceste lucruri în ziua de azi?”. În chestiile astea s-a maturizat de-
acum diavolul. Acum noi suntem chemați să mărturisim în faptă: ”Nu, domnilor, nu doar atunci, ci și acum, azi! Și iată sfințirea, pe 
care noi o lucrăm, în virtutea căreia acționăm și pe care o păstrăm, o așteptăm, o avem întru noi. Pentru că atunci când aceste 
căi riguroase în lucrarea pocăinței își ating scopul, când se trezește mintea și începe să le controleze pe cele iraționale și intră pe 
linia credinței și a ascultării față de voia lui Dumnezeu, atunci dumnezeiescul har începe să se apropie, nu în înțelesul de ajutor – 
și aceasta o lucrează dumnezeiescul har –, dar acum harul vine ca mângâiere, vine întru simțire, pentru că, frații mei, 
creștinismul nu este o ideologie abstractă, nu este un sistem de tip omenesc. Creștinismul este Adevărul, este Învierea, este 
Viața, este Lumina, este centrul ființialității, al existenței. Ei, în felul acesta, deci, dacă suntem atenți, începe harul să ne arate 
zvâcnirile întru simțire ale Atotdragostei Hristosului nostru. 
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Deci, mântuirea noastră nu este o idee abstractă, anume să credem că ne vom mântui după moarte. Nu! Acest lucru nu ne 
satisface! Asta nu-i hrană pentru noi! Nu, vrem și cerem de aici, din clipa și ceasul de față, acum, când ne facem semnul Crucii și 
chemăm Numele cel atotsfânt, acum așteptăm și dorim cu nerăbdare simțirea acestui har: că, într-adevăr, Hristosul nostru este 
înlăuntrul nostru, ”Împărăția cerurilor este înlăuntrul vostru” (Lc 17: 21). Acestea, toate, nu ni le spuneau Părinții noștri? Și acești 
Bătrâni despre care v-am vorbit? Aceștia erau Sfinți. Când Părintele meu duhovnicesc m-a văzut prima oara și nici măcar numele 
nu mi-l știa, acum 45-50 de ani sau câți or fi, mi-a profețit toată viața de atunci până în ziua de azi. Vedeți ce înseamnă sfințire? 

El s-a făcut dumnezeu după har. Orice vroiam să îi spun sau uitam să îi 
spun sau mă rușinam să îi spun, îmi spunea el, și îmi spunea și pricina 
pentru care suferisem cutare lucru, oricare ar fi fost. De aceea vă spun 
acestea, ca să dovedesc că această sfințire o cerem cu tărie de la 
Dumnezeu și noi. Suntem ucenicii acestor învățători, suntem urmașii 
acestor Părinți, suntem datori să ne facem învățători ai poporului nostru, să 
ne păzim idealurile, să ne păstrăm neamul. 

Dacă ne luptăm în felul acesta, frații mei, și harul sfințirii se va arăta 
întru noi, pentru că harul sfințirii nu este o ideologie abstractă. Întocmai ca 
un parfum, îl ai închis, iar când vrei să îi vădești prezența, îl destupi și se 
umple tot locul de mireasma lui, și fiecare, fără să îl vadă, îl simte. Așa sunt 
și cei ce viețuiesc întru virtute. Calea sfințirii, atunci când începe să fie 
lucrată înlăuntrul omului, și mai cu seamă la monahi, și fără să vorbească 
ei, tăcând, ea glăsuiește, dă de știre, pentru că ”voi sunteți lumina lumii”, 
”voi sunteți sarea pământului” (Matei 5: 4, 3). 

Aceștia suntem, deci! De aceea, conjur dragostea voastră, continuați-vă 
cu rigoare ascultarea, supunerea față de voia lui Dumnezeu, nu uitați de 
rugăciune și de tradiția mănăstirii noastre. Și să nu judecați cu ușurință! De 
ce judecați? Nu cumva suntem noi judecătorii? Nu este Dumnezeu Cel 
care chivernisește? Noi nu prin credință pășim? Prin credință pășim, nu 
prin noi înșine! Prin urmare, dacă prin credință pășim, nu e nevoie să 
judecăm noi, nu e nevoie să fim noi cei care spunem ”de ce?” sau ”dacă” 
sau ”nu cumva?”. Nu o să îndreptăm noi pe cutare, de vreme ce 
Dumnezeu îl chivernisește. Și dacă Domnul îl chivernisește, intervenția 

noastră este o îndrăzneală în cea mai gravă formă a ei. Cel mai mare blestem și ocară pentru creștini este atunci când ajung să 
arate cu degetul la ceilalți: ”De ce 
cutare? De ce cutare? De ce cutare?”. 
Asta înseamnă, după ei, că Dumnezeu 
nu face față, nu chivernisește bine. Uite 
unde duce asta! 

De aceea, să fim atenți, mai ales 
între noi, ca unii ce suntem monahi. 
Niciodată să nu mai repetăm aceasta, 
să nu mai judecăm, ci să fim cu deplină 
dragoste și unitate între noi și cu 
rigoare în ținerea programului nostru și 
cu ascultare față de călăuzitorul și 
păstorul nostru duhovnicesc, așa cum 
învață sfânta tradiție. Căci așa vom 
înainta și cred deplin în milostivirea 
Hristosului nostru și în mijlocirile 
Sfinților noștri, că ne va învrednici de biruința la care ne-a chemat! Amin! 
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DE VORBĂ CU MONS. DR. ONUFRIE POP 

INTERVIU DUHOVNICESC DESPRE POST 

 
REPORTER: Rugãciunile pe care le faceţi la cererea credincioşilor,știm,ca sunt însoţite de post pe care-l faceţi personal, 

recomandaţi şi credincioşilor care vin cu diferite trebuinţe sã posteascã şi ei? 
 
Vã rugãm sã precizaţi dacã postul pe care-l recomandaţi pentru diferite trebuinţe este o regulã stabilitã de Bisericã, sau numai 

o recomandare din partea dvs. în calitate de duhovnic şi doctor sufletesc? Vã cer sã precizaţi acest lucru, deoarece, am întâlnit 
foarte multe pãreri contradictorii din partea unor persoane chiar în materie de autoritate bisericeasca , care, nu acceptă şi nu 
înţeleg ca autentice aceste recomandări și le consideră inovaţii în cult,sau reţete personale. 

 
MONS.ONUFRIE: Trebuie, bine de luat aminte, a nu se confunda rânduiala Bisericii cu privire la post, rânduialã ce stã scrisã 

în Tradiţie de Sfinţii Pãrinţi şi predicată de la amvon de cãtre slujitorii Sfintelor Altare, cu recomandãrile pe care le fac unii 
duhovnici. 

 
Mai trebuie ştiut cã, Biserica a rânduit cele patru mari posturi de peste an: Postul Paştelui, Postul Crãciunului, Postul Adormirii 

Maicii Domnului şi Postul Sf. Apostoli Petru şi Pavel. 
 
Apoi, posturi de o singurã zi: lunea,miercurea şi vinerea de peste an; Înălţarea Sfintei Cruci (14 Septembrie); Tãierea Capului 

Sf. Ioan Botezãtorul (29 august); Ajunul Crãciunului şi Ajunul Bobotezei. 
Înafarã de aceste posturi, rânduiala Sfintei Biserici mai porunceşte şi postul stabilit de chiriarhul locului în anumite momente 

din viaţa Bisericii și pentru diferite trebuinţe. 
 
Posturile sunt rânduite de Bisericã ,fiind si obligatorii pentru fiecare creştin cu câteva excepţii sau dezlegãri de la aceste 

posturi: a bãtrânilor neputincioşi, a bolnavilor, a femeilor însărcinate şi a copiilor sub 7 ani. 
 
Ca formă, Biserica stabileşte două feluri de post: ajunare (post aspru) – nu se mãnâncă nimic timp de 24 ore(se bea numai 

apa sfintita )şi post uşor – adicã, înfrânare de la mâncãrurile de dulce: (lapte, brânzã, carne şi ouă). 
După recomandarea Sfintei Scripturi, postul trebuie întotdeauna însoţit de: marturisire (cãinţã sincera, întoarcerea de la 

pãcat), milostenie, fapte bune şi împãcarea cu aproapele. 
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Sfânta Scripturã, recomandã postul însoţit de rugãciune ca arme în luptã cu diavolii, cu bolile şi cu ispitele vietii. 
Dau un exemplu în acest sens: la vindecarea copilului lunatic Mântuitorul, afirmã: „Acest soi de diavoli,iese numai cu post şi 

rugãciune ”(Marcu IX,29). Nu precizează ce fel de post, de câte zile şi ce rugãciuni pot scoate pe diavoli. 
 
Dacã citim din Vieţile Sfinţilor, vom descoperi cã, fiecare Sfânt Pãrinte, în lupta cu ispitele a practicat postul şi rugãciunea în 

mod diferit. Fiecãruia, cum i-a descoperit Dumnezeu. 
 
Efectul rugãciunii şi a postului, impactul lor in lupta cu ispitele şi încercãrile în mijlocul cãrora se aflau, a fost mãsura de 

apreciere pentru fiecare situaţie în parte. 
Consider că felul şi forma postului şi a rugãciunii, depind de forma şi felul încercãrilor, depind de soiul şi puterea diavolului 

care ne aduce necazul şi împotriva cãruia trebuie să luptãm, dacã vrem sã ne eliberãm din ghiarele lui. 
 
Unii diavoli sunt mai mici şi alţii mai mari ca putere şi misiune. În multe situaţii, se adunã mai mulţi la un loc, ajutându-se în 

lupta cu noi, ca să ne poată birui. 
De aceea, se recomandã, după caz şi situaţie, zile mai puţine sau mai multe de post, post mai uşor sau mai aspru, rugãciuni 

mai multe şi mai mari. Diavolul poate zădărnici rugăciunile şi postul dacă ele nu se bazează pe un adevăr. 
 
Nu ne ajută la mântuire să ştim numărul bicelor primite, numărul spinilor, numărul rănilor, numărul cuielor şi cât sânge a curs, 

ci, încredinţarea că Mântuitorul le-a răbdat pe acestea cu multă dragoste pentru a ne răscumpăra prin ele. 
 
De multe ori se recomandă un fel de post şi rugãciuni însã, rãmân fãrã efect şi fără rezultat, fapt ce impune duhovnicului o 

cercetare mai atentã a cauzei. 
Cauza poate fi lipsa de credinţã, necăinţa pentru păcatele grele sau armele cu care ne luptãm trebuiesc mai întãrite: postul şi 

rugăciunea. În concluzie, să nu se considere de către nimeni cã, substitui în vreun fel rânduielile bisericeşti cu privire la post şi 
rugăciune. 

 
Pe lângă rânduielile bisericeşti statornicite de Sfinţii Părinţi, pentru a spori şi mai mult evlavia şi râvna credinciosului care se 

vrea îmbunãtãţit în cele duhovniceşti, fac recomandãri pe care le consider utile şi verificate în cei 40 de ani de pastoraţie şi care 
au dat rezultate sporite în lupta cu necazurile şi încercãrile venite de la diavoli. 

Vreau sã precizez cã, niciodatã nu le-am scris pe hârtie şi nu am lãsat pe nimeni s-o facã. Sfaturile mele duhovniceşti sunt 
personale şi nu rânduieli bisericeşti. 

 
POSTUL SI PUTEREA LUI 

 
REPORTER:Vă rugăm, să ne spuneţi din experienţa sfinţiei voastre ceva legat de post şi rugăciune, câteva exemple, sfaturi 

sau aspecte de taină a postului ca armă în luptaj cu ispitele, necazurile, prezente în viaţa credincioşilor. 
 
MONS.ONUFRIE: Mai întâi, vreau să vă spun că orice post cât de mic dă de furcă diavolilor, şi prin el cel ce posteşte devine 

mai puternic, deoarece postul este înfrânare. 
Diavolilor, nu le place înfrânarea ci desfrânarea. Prima ascultare la care i-a pus Dumnezeu pe oamenii ,creați de El,Adam şi 

Eva, a fost ascultarea înfrânării – să se înfrâneze şi să nu mănânce din ceea ce i-a oprit. Pentru perioada postului încetează omul 
desfrânat (în sens de neînfrânare). 

Pentru diavoli, înfrânarea omului înseamnă chinuire, nereuşire, muncă ostenitoare, ascuţimea isteţimii şi chinul ei, vaiet şi 
plâns, pedeapsă, cădere din treaptă, înverşunare şi răzbunare. 

 
Diavolii hulesc pe omul înfrânat, zicând despre el că este: desfrânat, încăpăţânat, împietrit, ticălos, păcătos, necredincios, 

mincinos, lacom, hoţ, s.a.m.d. 
Mai cheamă alte şapte duhuri rele să-i ajute ca focul ispitelor şi a nălucirilor să răpună înfrânarea din om. Îl biciuiesc şi, astfel 

omul răbdând biciul ispitelor care-i vin în post, pentru el postul este smerenie. 
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Pentru diavolii care din fire sunt mândrii, smerenia omului postitor şi înfrânat, este ca un foc sau jar de cărbuni pe capul lor şi 
ţipă de usturime. 

Cel ce posteşte smerindu-şi trupul şi sufletul, se înalţă şi deschide calea către Dumnezeu. Ca să nu-l piardă, diavolii îl 
înconjoară, îi întind curse şi-i aruncă săgeţi cu momeli de trufie, crezând că smerenia celui care posteşte este de suprafaţă şi fără 
rădăcini. 

 
Chiar cu lauda postului caută să-l coboare pe om din smerenie, considerată ispita pozitivă. Îi trimite lăudăroşi şi linguşitori 

dintre casnicii săi sau dintre prieteni care, să-l laude şi să-i aprecieze starea morală, făcându-l să semene cu „făţarnicii„. 
Diavolului, îi este de ajuns numai o secundă de neatenţie din partea omului, timp în care, omul acceptând lauda celor din jur, i 

se fură chipul smereniei. 
Dacă nu reuşeşte cu lauda postului, încearcă cu ispita negativă, adică cu batjocorirea postului, trimiţând pe casnici şi prieteni 

să-l batjocorească şi să-l desconsidere ca oarecând pe Iov, poate.. poate…, va simţi durerea mândriei sau mândria rănită şi va 
zice în inima sa: „ de ce postul meu, nu este apreciat de 
cei din jur, când eu mă străduiesc atât de mult?” Pentru 
cel ce cunoaşte vicleşugul diavolului şi este cu adevărat 
smerit şi cu smerenie încercată, va simţi în loc de 
durerea mândriei bucuria smereniei, bucurie exprimată 
în cuvintele din fericiri ale Mântuitorului: „Bucuraţi-vă … 
că plata voastră multă este în ceruri”(Mat. V, 12), ceea 
ce pentru diavoli vor fi mai mulţi cărbuni aprinşi care-i 
vor arde. 

 
Cel smerit în inima sa, va zice: „au dreptate prietenii 

mei, numai Dumnezeu ştie dacă postesc cu vrednicie. 
Dacă ei mă hulesc, atunci cu atât mai mult mă vor huli 
diavolii dacă postul meu nu-i adevărat şi plăcut lui 
Dumnezeu”. 

Pentru omul încercat nu este greu să aprecieze că, 
datorită puterii postului îi vin atâtea ispite din partea 
vrăjmaşului, şi atunci se întăreşte şi mai mult în ţinerea 
postului. 

 
Dacă ar fi să vorbim despre rolul postului în viaţa 

credinciosului, nu am reuşi să terminăm într-o 
săptămână. 

 
REPORTER:Am tot auzit prin popor vorbindu-se de 

„postul negru”, există aşa ceva şi ce ne puteţi spune 
despre el!? 

 
MONS.ONUFRIE: Aşa se spune în popor „postul negru” la postul ca ajunare, adică nu mănânci toată ziua,bei doar apa 

sfintita. Faptul că, nu se mănâncă nimic timp de 24 de ore, la post i se spune „negru”. În cărţile liturgice, nu ai să găseşti această 
denumire a postului. 

 
Preoţii au preluat din popor această denumire şi, o folosesc atunci când recomandă ca cineva să ajuneze. Consider că nu 

este greşit, dacă folosim şi acest termen, este mai expresiv, reliefează mai accentuat sensul de ceva greu sau ceva aspru. 
 
Cu privire la ajunare sau la postul negru, am câteva sfaturi pentru cei ce vor să ajuneze, o spun din experienţa mea şi anume: 
În ziua în care ajunezi, sau ţii post negru ,nu mănânci nimic toată ziua. 
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In zilele de post, nu trebuie să te cerţi cu nimeni, orice s-ar întâmpla, oricât te-ar supăra cineva, orice ispite ai avea, nici cu cei 
din afară şi nici cu cei din casă. Îţi învingi orgoliile, îţi tai voia, îţi stăpâneşti firea, treci cu vederea orice umbră a răului sau a 
răutăţi cuiva, rabzi şi ierţi orice. Altfel, ţi-a furat diavolul postul, degeaba mai posteşti. 

 
Nu uita că, postul nu este numai abţinere de la mâncare şi băutură ci şi abţinere de la orice păcat şi răutate. 
Nu trebuie să dormi în ziua postului, pentru ca nu cumva, diavolul să râdă că ai vrut să treacă mai uşor şi mai repede postul 

ca să nu simţi osteneala şi greutatea lui. 
Nu te duci în vizite în ziua când posteşti, pentru a nu fi servit cu ceva de mâncare şi să te descoperi că posteşti. Când 

posteşti, nu trebuie să spui la nimeni şi să nu ştie nimeni, adică „când posteşti închide-te în cămara ta, ca să u te arăţi oamenilor 
că posteşti”. 

 
Mâncarea pe care ar fi trebuit s-o mănânci în acea zi împarte-o la săraci, n-o păstra pentru când ai să termini de postit pentru 

că ai renunţat la ea ţinând post. Diavolii pot să râdă şi să zică că ai făcut economie sau că ai recuperat ce trebuia să consumi. 
Postul întotdeauna trebuie însoţit de milostenie. Dacă eşti sărac, măcar o felie de pâine dă celui flămând. 

 
REPORTER:Postul particular sau suplimentar cum se ţine? 
 
MONS.ONUFRIE „Post suplimentar”, numesc eu, postul particular care este ţinut pentru diferite trebuinţe pe lângă posturile 

rânduite de Biserică: cele 4 posturi de peste an şi zilele oprite în cursul unui an. 
Dacă apare un necaz mare şi greu, un duşman înverşunat care ne prigoneşte, un proces greu, o pagubă sau o boală grea, 

pătimiri din cauza vrăjilor şi a descântecelor, pentru persoanele care au păcate grele şi după ce s-au marturisit la duhovnic, sau 
pentru diferite trebuinţe: reuşita la examene, ajutor în căsătorie, găsire unui loc de munca , spor şi ajutor în afaceri şi multe alte 
trebuinţe, se adaugă postul suplimentar sau particular. 

Postul suplimentar se face tot ca ajunare, nemâncând nimic toată ziua, în următoarele zile: 
 
LUNI, se ajunează pentru: ajutor la căsătorie, reuşită la examene, găsirea unui loc de muncă, obţinerea de bunuri materiale, 

reuşita la proces. Întăreşti postul cu rugăciuni, citind rugăciunile de la sfirsitul acatistelor: „ Mântuitorului nostru Iisus Hristos” şi „ 
Sfinţilor Arhangheli Mihail şi Gavriil” cu credinţa că Sfinţii Arhangheli Mihail şi Gavriil, fiind căpetenii de îngeri, vor trimite pe 
pământ pe îngeri să lucreze pentru azotul tău. 

Elimină păcatul şi împacă-te cu Dumnezeu şi atunci Dumnezeu Te va asculta şi te va asculta. 
 
MIERCURI, se ajunează pentru: a te izbăvi de năpastă, de învinuirile celor ce te năpăstuiesc pe nedrept, adică: eşti cinstit dar 

te face hoţ, eşti harnic dar,te face leneş, eşti curată dar te învinuieşte că eşti desfrânată, eşti nebăutor dar te face beţiv. Întăreşti 
postul citind rugăciunile de la sfisitul acatistelor: „Mântuitorului Iisus Hristos” „Acoperământul Maicii Domnului”. 

Te rogi la Maica Domnului să te acopere şi să te izbăvească de învinuiri nedrepte. 
 
VINERI,se ajunează: pentru izbăvirea de vrăjmaşii ştiuţi şi neştiuţi, pentru alungarea duhurilor necurate şi dezlegarea vrăjilor 

şi a blestemelor. Întăreşti postul, citind rugăciunile de la sfirsitul acatistelor „Mântuitorului Iisus Hristos”. 
 

DESPRE TREBUINTA POSTULUI 

 
REPORTER:Dacă ar fi să grupăm situaţiile în care ar fi necesar folosirea postului suplimentar, care ar fi acestea? 
 
MONS.ONUFRIE: Nu am făcut o clasificare a situaţiilor dar putem să le clasificăm după importanţa şi greutatea lor. Postul 

suplimentar poate fi necesar: 
a)Pentru curăţire de păcatele grele. 
Să luăm un exemplu de păcat greu, care este foarte frecvent săvârşit –AVORTUL-. Greutatea acestui păcat stă pe sufletele 

ambilor soţi. Amândoi sunt la fel de responsabili în faţa lui Dumnezeu pentru săvârşirea lui. Soţia l-a făcut în trupul său şi, soţul a 
acceptat şi a fost de acord sau chiar a obligat soţia să facă avort. 

Avortul este păcatul uciderii, însă, este mai mare decât uciderea în general. Femeia care-şi omoară pruncul în pântece este 
de 2 ori ucigaşă: odată, pentru că a ucis trupul copilului şi, a doua oară, pentru că a omorât sufletul copilului. Acel suflet este 
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mort, pentru că nu a fost lăsat să se nască şi să primească Taina Sf. Botez: „Dacă nu se va naşte cineva din apă şi din duh, nu 
va intra în Împărăţia Cerurilor” (Ioan 3,5). Naşterea din apă şi din duh este botezul. 

 
Femeia care-şi ucide pruncul în pântece, mai este considerată de mii de ori ucigaşă, deoarece, prin uciderea copilului ce 

trebuia să se nască, a ucis toată generaţia care s-ar fi putut naşte din acel copil, până la sfârşitul omenirii. Dimensiunea acestui 
păcat este cât al iadului de mare. Mulţi nu cunosc adevărata dimensiune a acestui păcat şi tratează cu multă uşurinţă sau chiar 
nu-l pun la socoteală prea mult, nu plâng pentru păcatul lor, nu fac căinţă şi penitenţă, nu fac nimic ca să scoată acele suflete 
nevinovate de la întuneric. Se mulţumesc doar cu o simplă spovedanie. Se mulţumesc doar cu aghiazma mare pe 7 ani. Nu 
cunosc adevărata căinţă, care, ar fi în măsură să spele păcatul şi să aducă împăcarea cu Dumnezeu. Unii preoţi, se feresc să 
vorbească prea mult de el, pentru a nu speria pe credincioşi şi a nu-i înfricoşa. 

Adevărul nu înfricoşează, dimpotrivă necunoaşterea lui. Cunoaşterea ne ajută. Dumnezeu nu ne-a lăsat în necunoaştere sau 
în ignoranţă, dimpotrivă, ne-a dat cunoaşterea şi S-a descoperit omului, pentru ca omul să-L cunoască. 

Nu a lăsat pentru om locul numit „rai” sau „iad”, ca locuri şi denumiri abstracte, ci, i le-a descoperit, ca adevăruri şi realităţi. De 
aceea, spune acolo în rugăciunea de la Sf. Maslu „că, va amuţi gura noastră neavând ce răspunde, pentru că toată dreptatea 
noastră este ca o cârpă lepădata înaintea lui Dumnezeu„ sau, cum spune însuşi Mântuitorul Hristos: „ Dacă nu aş fi venit şi nu le-
aşi fi vorbit păcat nu ar avea, însă acum nu au cuvânt de dezvinovăţire pentru păcatul lor” (Ioan.15, 24). 

Pentru păcatul avortului, după ce au trecut 40 de zile şi te afli înafara celor 4 posturi de peste an, ţii o săptămâna post 
(mănânci mâncare de post) vii la preot pentru moliftă, te spovedeşti şi mărturiseşti păcatul. 

Primeşti canon de la duhovnic, oprire de la Sfânta Împărtăşanie cât spun canoanele Sfinţii Părinţi, apoi primeşti şi canonul 
rânduit de duhovnic. 

Dacă ai fost oprită de la Sf. Împărtăşanie pe mai mulţi ani, să ai grijă să nu lipseşti de la Sf. Liturghie în duminici şi sărbători în 
toţi anii opriţi, pentru că, Sfânta Liturghie este jertfa nesângeroasă a Mântuitorului nostru Iisus Hristos pentru iertarea păcatelor. 
Să ai grijă să posteşti toate cele 4 posturi mari de peste an şi să te spovedeşti în fiecare post. 

Te ajută la căinţă şi la răscumpărarea păcatului. 
b)Post suplimentar la vreme de primejdie. 
De exemplu: dacă te terorizează cineva, dacă ţi-a plecat copilul de acasă şi a luat-o pe drum greşit, dacă ai un duşman mare, 

dacă ai un proces greu, dacă s-a îmbolnăvit copilul grav, ţine post negru imediat ce a apărut necazul sau primejdia, indiferent în 
ce zi ar cădea, citeşte cu toată credinţa: Psalmii 3, 30, şi 142. apoi zici rugăciunea ta de cerere: 

„Doamne, iartă-mă de păcate pe mine păcătosul robul Tău(N) şi ajută-mă”. 
c) Post suplimentar pentru cei ce vor să scape de diavol. 
Persoanele care s-au făgăduit satanei, persoanele care au lucrat vrăjitorie, ca să poată scăpa de diavol, trebuie să ţină post 

neîntrerupt ,un an de zile ,miercurea și vinerea,nemincind de dulce 
d) Post suplimentar, pentru a căpăta Har de la Dumnezeu. 
De exemplu: putere, îndemânare, pricepere, şi înţelepciune, pentru a face o lucrare sfântă cum ar fi: construirea unei Biserici, 

pictura unei Biserici, pictura unor icoane, etc. Se ţin mai multe zile post negru, se citesc rugăciuni şi acatiste, pentru a respinge 
puterea răului, care se opune oricărei lucrări dumnezeieşti şi pentru ca lucrarea să se facă sub insuflarea Duhului Sfânt. 

e)Post suplimentar rânduit de chiriarhul locului. Episcopul locului, rânduieşte ca poporul să ţină post în caz de: epidemie, 
război, secetă, calamităţi, etc., pentru ca Dumnezeu să izbăvească poporul de la moarte. 

f) Post suplimentar, pe care-l fac cei ce ocupă posturi de conducere: 
-Conducătorii de ţară şi toţi cei ce ocupă locuri de conducere, trebuie să-şi ia zile de post negru însoţit de rugăciuni prin care 

să ceară de la Dumnezeu Har de a conduce bine, de a menţine pacea şi bunăstarea poporului pe care-l conduce. 
– Preoţii, stareţii, ierarhii cei care conduc Biserica şi pe slujitorii ei, postesc şi se roagă pentru a primi Har de a conduce cu 

sfinţenie şi dreptate Biserica lui Hristos. 
Dacă aceştia conduc greşit şi cu păcat, poporul are de suferit. La moarte vor da răspuns, pentru felul cum au condus. 
 

CUGETĂRI DESPRE POST 

 
 Postul nu este plăcut omului bogat, dar este plăcut celui sărac. 
Postul nu este plăcut omului leneş, dar este plăcut celui muncitor. 
Postul nu este plăcut oaspeţilor, dar este plăcut drumeţilor. 
Postul este lungime de viaţă. 
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Postul este înviorare a trupului şi înălţare a sufletului spre taine nepătrunse. 
Postul este fericire a trupului şi strălucire a sufletului. 
Postul este armonie între trup şi suflet, cu sănătate îndelungată. 
Prin post cunoşti pe om. Prin post cunoşti natura. 
Prin post dai întâietate celui cu întâietate. 
Prin post cunoşti taina lumii, prin post cunoşti pe satana, prin post cunoşti pe Dumnezeu şi pe tine însuţi. 
Prin post descătuşezi trupul de lăcomie, de lene, de furt, de minciună, de pizmă, de răutate, de sudalmă, de batjocură, de 

fumat, de beţie, de indiferentism. 
Prin post sufletul se înalţă la slavă, păşind pe culmile cele mai îndrăzneţe faţă de muritori, capabil de fapte mari faţă de tot 

omul ce este în suferinţă, capabil să înfrunte pe blasfemitorii de om şi de Dumnezeu, capabil să schimbe mersul de la rău spre 
bine, capabil să facă minuni pe pământ, precum s-a şi făcut întotdeauna şi se fac şi acum de cei ce-l respectă. 

Postul nu este o schingiuire a trupului ci o adevărată hrană plină de viaţă. 
Postul nu este pentru cei proşti, ci pentru tot omul şi mai ales pentru cel înţelept, că înţeleptul îşi iubeşte viaţa şi ca atare 

trebuie să iubească postul. 
Postul este o scânteie pe pământ şi cine o vede îşi va aprinde lumânarea la ea, ca prin lumina ei să poată păşi în viaţă şi să 

treacă din fericire în fericire. 
Cine urăşte postul, se urăşte pe sine! 
Postul singur nu este de ajuns niciodată, pentru ca omul să poată fi socotit ca stăpân pe sine şi a fi şi pe calea mântuirii. Luat 

singur, nu poate fi socotit decât ca acel om ce a desprins din funia puternică o fâşie şi a legat dobitocul, socotind a fi de ajuns, iar 
restul de funie a pus-o în cui. 

Dar dobitocul a rupt fâşia şi a intrat în grădină, i-a făcut mare stricăciune pe când omul dormea, ca apoi ducându-se în 
lucernă a mâncat până a crăpat. Dacă ar fi fost legat cu întreaga funie în fâşiile ei nedesprinse, nu s-ar fi întâmplat nici paguba şi 
nici moartea dobitocului. Astfel este şi trupul ce este legat numai cu postul şi nu cu întregimea faptelor legate de fâşia postului. 

 
De fâşia postului ştim că se învecinează şi chiar soră este cu fâşia – milostenia. Cu aceste fâşii, postul şi milostenia se 

învecinează şi sunt surori chiar cu dreptatea şi adevărul, iar cu acestea se învecinează lumina şi iubirea şi pe deasupra tuturor pe 
care le îmbrăţişează este dragostea de Dumnezeu cu toate poruncile Evangheliei. Aceste 7 viţe formează pentru creştin cea mai 
bună frânghie pentru a lega trupul de a nu cădea în vicii, la stricăciune şi moarte, iar sufletul se va putea înălţa pe culmi le cele 
mai înaripate până la lumina cea mai apropiată a Dumnezeirii. 

 
Cine zice că le face pe toate celelalte şi numai postul nu-l poate face, nu are adevăr în gura sa iar faptele îi sunt murdare. 

Căci precum o fâşie din funie i se simte lipsa ei, când e luată, iar funia nu-şi mai are tăria şi nici frumuseţea chiar, tot aşa şi cel ce 
spune astfel de lucru. 

Căci una pe alta se strigă, una pe alta se cheamă şi auzul celui ce le face nu va putea să rămână surd la strigarea lor şi o va 
face şi pe ea. Iar, de zice că n-o poate face, nu va face nici pe una şi nici pe alta, şi-n gura lui este minciună. 

 
A văzut cineva vreo slugă care să nu facă ceea ce face stăpânul, şi ceea ce-i spune să facă şi dacă nu face să-l mai ţie pe 

lângă sine? Eu cred că nu! Şi dacă nu? Atunci creştinul, care este o slugă a lui Iisus după fiinţă, credinţă şi nume, de ce face 
altfel de cum face stăpânul său? 

 
Iisus a postit şi postul l-a împletit cu toate celelalte: mila, adevărul, dreptatea, iubirea, lumina şi dragostea de lege şi de 

Dumnezeu, cu care a legat pe satan. Creştinul de ce ia numai o fâşie sau două din funie şi cu care crede că este de ajuns pentru 
a lega răul ce-i voieşte moartea sufletului? Iată că, şi fâşiile se rup şi se pierd, şi calea lui spre mântuire la fel, devenind un sclav 
al tuturor viciilor, un cuib al satanei unde împărăţeşte nestingherit. 

 
Ori se crede creştinul a fi mai presus de Stăpânul lui, Iisus? A găsit el o cale, un mijloc mai bun, de luptat mai uşor şi de învins 

pe satana? Dacă este aşa, atunci Iisus nu-i mai poate fi stăpân, el e Domn. Astfel de domn au voit mai înainte să fie şi satan, dar 
satan a căzut, iar creştinul ce crede? Nimeni nu şi-a luat fiinţa de la sine, în afară de Dumnezeu, ci de la altul şi acel altul nu 
poate fi pentru om, cum şi pentru tot ce este în lume, decât Dumnezeu. Şi atunci cine eşti tu creştine de zici şi faci altfel decât 
Stăpânul tău? (sfârşit). 
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CUVÂNT LA SCHIMBAREA LA FAŢĂ A DOMNULUI 
PAŞII DOMNULUI PE MUNŢI 

 
La şase zile după mărturisirea lui Petru, după ce a zis în faţă Mântuitorului şi în numele tuturor Apostolilor : „Tu eşti Hristosul, 

Fiul lui Dumnezeu Celui viu" (Ioan VI, 69), vine o altă mărturisire despre dumnezeirea lui Iisus, aceea a Tatălui, cu prilejul 
schimbării la faţă. Domnul nostru Iisus Hristos „a luat cu Sine pe Petru, pe Iacov şi pe Ioan, fratele Lui" (Matei XVII, 1) şi s-au dus 
pe muntele Taborului să se roage. Îi plăceau foarte mult  munţii şi înălţimile ! 

De pe munte a rostit cea mai frumoasă predică, de pe munte a dat pilda cea mai frumoasă, răstignindu-se,de pe munte s-a 
înălţat la cer şi tot de pe munte „s-a schimbat la faţă... şi a strălucit faţa   Lui   ca   soarele" (Matei XVII, 2). Pe munte I-a făcut 
satana propunerea mai josnică. Şi tocmai de aceea   dorea   nespus   de mult să vadă neamul omenesc urcat pe culmea virtuţii. 

Şi pe când se ruga, faţa I se schimbă ca soarele „iar veşmintele Lui s-au făcut albe ca lumina" şi au apărut doi oameni, Moise 
şi Ilie, care vorbeau cu El înconjuraţi de slavă (Matei XVII, 3). 

Pe apostoli îi răpusese somnul. Şi pe când ei s-au 
deşteptat, rămăseseră foarte miraţi   de atâta   strălucire. 

Când Moise şi Ilie erau gata să plece  „Petru  a zis lui 
Iisus: Doamne,  bine este să fim noi  aici ,  dacă voieşti, voi 
face aici trei colibe : Ţie una şi lui  Moise una şi lui Ilie una" 
(Matei  XVII,   1).  Domnul   Isus    Hristos   nu a răspuns 
nimic. Însă în acest    timp   un nor   luminos i-a umbrit „şi 
glasul Tatălui s-a auzit   zicând     „Acesta este Fiul Meu cel 
iubit, în Care am binevoit ;  pe Acesta ascultaţi-L"  (Matei  
XVII,  5).  Auzind   acest  glas,   ucenicii au căzut cu faţa  la  
pământ  şi  s-au  spăimântat  foarte" (Matei XVII, 6). Iisus îi 
ridică zicându-le : „Sculaţi-vă şi nu vă temeţi. Şi ridicându-şi 
ochii,  nu au văzut pe nimeni, decât numai pe Iisus singur"  
(Matei XVII,  7—8). Unii exegeţi împart scena schimbării la 
faţă în câte opt părţi. Din fiecare parte şi cuvânt, desigur că 
se poate scoate câte o învăţătură. 

Minunea schimbării la faţă a Mântuitorului a umplut de 
bucurie inimile Sfinţilor Apostoli, fapt care a făcut să nu o mai 
poată uita şi să-i însoţească mereu în călătoria lor pe 
pământ. Niciodată până acum. ei nu L-au văzut într-o 
asemenea strălucire. Bucuria lor de acum era o anticipare a 
bucuriei ce vor simţi-o în împărăţia cea veşnica 

E greu să putem cuprinde în cuvinte şi să descriem 
sentimentele care au cuprins pe Sfinţii Apostoli în faţa 
acestei dumnezeieşti minuni. 

Un sfânt Părinte ne spune că Domnul Iisus Hristos de aceea nu a dat răspuns lui Petru, atunci când i-a zis  să facă „trei 
colibe", fiindcă nu era în planul mântuirii să se pună vreo piedică la suferinţa şi moartea Mântuitorului. I-a oprit până şi să spună 
cuiva, până la înviere, despre strălucirea şi bucuria de  pe Tabor. „Nimănui să nu spuneţi ceea ce aţi văzut, până când "Fiul 
Omului se va scula din morţi" (Matei XVII, 9). 

Mântuitorul Iisus Hristos voia să nu trezească sentimente de gelozie celorlalţi Apostoli care nu au fost de faţă la minunea 
schimbării la faţă, ştiind bine că ei nu sunt pregătiţi să înţeleagă de pe acum minunea în sine. Apostolii Petru, Iacov şi Ioan au 
ascultat porunca Învăţătorului lor. 

Neputând uita cele ce au văzut, Ucenicii îl întreabă pe Mântuitorul zicând : „Pentru ce, dar, zic cărturarii că trebuie să vină mai 
întâi Ilie?" (Matei XVII, 10). Ei îşi puneau problema şi ziceau în sinea lor că,  după  cărturari,  Ilie va veni înainte de Mesia şi acum 
el s-a arătat după venirea lui Mesia. Iisus le răspunde că este vorba de două veniri ale lui Mesia : una ca Mântuitor şi alta ca 
Judecător, potrivit profeţiei lui Maleahi. 
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Înainte de întâia venire, Ioan Botezătorul le va prevedea toate, iar Ilie va veni înainte de arătarea Domnului ca Judecător al 
lumii... 

Să trecem acum, puţin, cu inima şi cu învăţătura, de 
pe Tabor pe Golgota ; de la cele trei colibe, la cele trei 
cruci de pe dealul Căpăţânii : Crucea nevinovăţiei, a 
căinţei şi a hulei. Datorită faptului că Domnul Iisus 
Hristos a fost însoţit de Petru, Iacov şi Ioan, şi noi va 
trebu sa înclinăm, prin istoria schimbării la faţă, spre 
cele trei virtuţi : credinţă, nădejde şi iubire. 

Sfântul Apostol Petru e Apostolul credinţei, acela 
care a mărturisit „Tu eşti Hristosul, Fiul lui Dumnezeu 
Celui viu" ; Iacov e Apostolul nădejdii, fiindcă el a fost 
primul dintre Apostoli, care şi-a dat viaţa pentru Iisus, 
cu gândul şi cu nădejdea în viaţa veşnică. Sfântul Ioan, 
e Apostolul iubirii, acela care se sprijinea pe pieptul 
învăţătorului. 

Ultima parte a minunii de pe Tabor ne dă o 
întăritoare învăţătură : „Ridicându-şi ochii, nu au văzut 
pe nimeni, decât numai pe Iisus Hristos singur". Moise 
şi Ilie au dispărut. Moise : Legea de pe Muntele Sinai si 
Ilie : legea de pe Muntele Cârmei, Iată că trebuia o lege 
şi mai iubitoare, aceea de pe Muntele Golgota. 

„Pe Acesta ascultaţi-L". Numai Unul a fost dat oamenilor spre a-i mântui : Iisus Hristos. Dar e de ajuns. 
„Nu au văzut pe nimeni, decât numai pe Iisus singur". Ce bine a fost de Sfinţii Apostoli că au văzut ceea ce era mai important 

de văzut. 
Aşa şi noi : Să nu-L vedem decât numai pe Iisus, Domnul nostru. În toate faptele, ostenelile şi jertfele noastre, să-L avem pe 

Iisus, exemplu înaintea noastră, pentru că în aceasta stă schimbarea noastră. 
 

CUVÂNT LA ADORMIREA MAICII DOMNULUI 

MAICA VIEŢII NOASTRE 

 
 Sfintele cărţi ne istorisesc că la adormirea Maicii Domnului, Apostolii împrăştiaţi în diferite părţi ale lumii pentru vestirea 

Evangheliei la toate neamurile, au fost adunaţi de Duhul Sfânt la prohodul celei adormite. 
Sfântul Apostol Pavel a vorbit şi predica lui la acest prohod a fost o laudă adusă Preacuratei şi lauda a fost împletită cu 

rugăciune. Trupul Maicii Domnului a fost luat apoi în cer în cântece nemaiauzite, de care era plin văzduhul. 
Biserica noastră ne învaţă că de atunci, Preacurata, mai mult decât toţi sfinţii şi îngerii, este mijlocitoarea celor năpăstuiţi către 

Fiul Său şi Dumnezeul nostru.   Tocmai pentru aceasta foarte multe din rugăciunile noastre sau cântările slujbelor noastre sunt 
adresate Maicii Domnului, ocrotitoarea şi mama noastră. 

Unul dintre multele temeiuri ce susţin această învăţătură a Bisericii noastre este faptul că viaţa pământească a Maicii vieţii 
noastre, a Preacuratei, a fost strâns legată de viaţa pământească a Fiului Său, a Domnului şi Mântuitorului  nostru  Iisus  Hristos,  
adică : umilită,  batjocorită, prigonită şi plină de suferinţe. 

Maica Domnului s-a născut din părinţii Ioachim şi Ana, oameni cu frica lui Dumnezeu, dar foarte săraci. Strămoşii, începând 
cu David, au fost de neam împărătesc, lucru ce a făcut să fie şi mai multă durere în casa părinţilor Ioachim şi Ana. 

A crescut în biserică, aşa cum odinioară a fost crescut copilul şi prorocul Samuil. Orfană şi săracă, Maica Domnului a ajuns 
de timpuriu să cunoască greutăţile vieţii şi munca. Unele icoane ne-o înfăţişează rugându-se, altele ne-o arată lucrând, iar în 
Nazaret şi astăzi se mai poate vedea fântâna, de la care îşi ducea pe umeri apa de trebuinţă. 

După legile de atunci, deşi era închinată pentru toată viaţa bisericii, fecioriei şi lui Dumnezeu, e logodită cu bătrânul Iosif, unul 
din rudele apropiate, care se trăgea tot din neamul împărătesc al lui David. Precum Mântuitorul, deşi era Fiul lui Dumnezeu, a 
luat trup omenesc şi se numea Fiul Omului şi Maica Domnului, deşi Fecioară fiind, se numea logodnică. Şi una şi alta, pentru unii 
este pricină de sminteală, iar pentru alţii de înălţare sufletească. 
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Îngerul Gavriil i se arată Fecioarei şi i se închină, vestindu-i că va avea Fiu, pe Fiul celui Preaînalt, îi descoperă că de acum o 
vor ferici toate neamurile. Această fericire îi este însă întunecată de bănuiala lui Iosif, care a voit s-o lase, să nu mai răspundă 
pentru ea în faţa legii şi a oamenilor. De câte ori nu a încercat răutatea oamenilor de atunci şi până astăzi să arunce săgeţi 

veninoase în sufletul Maicii vieţii noastre, a Preacuratei Fecioare şi în 
Fiul ei şi în toate neamurile care o fericesc. 

Fecioara Maria merge la Betleem să se înscrie din porunca 
Cezarului August. Betleemul era cetatea lui David, însă strălucirea ei 
de odinioară a pierit. Şi iată că în cetatea strămoşului David, nu 
găseşte loc de găzduire. 

Când îşi duce pruncul, la 40 de zile, în biserică „după legea lui 
Moise"..., „ca   să-L   pună   înaintea   Domnului" (Luca II, 22), bătrânul 
Simeon, om „drept şi temător de Dumnezeu" (Luca II, 25), care „L-a   
primit   în   braţele sale" (Luca II, 28) îi proroceşte Maicii Domnului 
despre Fiul ei, zicând : „Iată, Acesta este   pus   spre   căderea şi 
ridicarea multora din Israel şi ca un semn care va stârni împotrivire" 
(Luca II, 34) şi apoi i se proroceşte durerea prin care avea să treacă : 
„Prin sufletul tău va trece sabie, ca să se descopere gândurile   din 
multe inimi" (Luca II, 35). 

A urmat fuga din calea mâniei lui Irod, care căuta cu orice preţ să ia 
viaţa pruncului nou născut. 

De aici încolo, durerea ei nu   mai   încetează.   Sabia care-i va 
străpunge sufletul o urmăreşte la tot pasul. 

Domnul Iisus Hristos începe lucrarea mântuirii şi pretutindeni e 
dispreţuit, batjocorit, urmărit şi prigonit. Şi toate acestea se răsfrângeau 
în inima Maicii Sale. 

Au urmat, apoi, patimile, judecata, drumul crucii   şi răstignirea 
Domnului. Unora li se pare foarte curios lucru că Sfinţii Evanghelişti 

scriu aşa de puţin despre Maica Domnului, în legătură cu mântuitoarele patimi. Întradevăr, din cei patru Evanghelişti, Marcu şi 
Matei nu scriu decât atât: „Şi erau acolo (adică lângă Crucea lui Iisus)   multe   femei,   privind   de    departe"   (Matei XXVII, 55 ; 
Marcu, XV, 40). Luca abia atât : „Şi stăteau toţi cunoscuţii Lui şi femeile care îl însoţiseră" (Luca XXIII, 49). Singur Ioan, care şi el 
a fost de faţă, scrie : „Şi stăteau lângă Crucea lui Iisus, mama Lui... Deci Iisus, văzând pe mama Sa şi pe ucenicul pe care îl 
iubea, stând alături, a zis mamei Sale : Femeie, iată fiul tău ! Apoi a zis ucenicului : Iată mama ta !" (Ioan XIX, 25—27). Am putea 
spune că nimic mai mult, dar să ne gândim unde s-ar găsi gura sau condeiul, care să poată vorbi sau scrie, tâlcuind durerea 
mamei, al cărei suflet a fost străpuns de sabia durerii ? 

În toate vremurile, mulţimea a fost gata să pedepsească pe tâlhari şi răufăcători. N-a 
fost însă mulţime care să nu să se fi înfricoşat, când tâlharul sau răufăcătorul a fost 
spânzurat sau decapitat, prin sentinţă judecătorească. Odată, însă, a fost atunci când Cel 
nevinovat a fost răstignit şi condamnat la moarte. Şi după răstignire şi-au bătut joc de Fiul 
aceleia ce stătea lângă cruce. E greu să putem spune dacă piroanele au fost mai dureroase 
pentru Iisus, decât batjocura pentru Maica Sa. 

Mântuitorul a înviat apoi şi S-a înălţat la cer. Maica vieţii noastre să audă şi să vadă cu 
ce ură neîmpăcată a fost urât numele Fiului său şi cum erau prigoniţi Apostolii fiindcă 
predicau despre El. 

Prin toate aceste întâmplări, am vrut să arătăm că viaţa Preacuratei Fecioare Maria a 
fost strâns legată de viaţa Fiului ei şi Dumnezeului nostru şi că ea, care a trecut prin toate 
durerile, le cunoaşte pe toate şi ca Maică Născătoare de Dumnezeu, mijloceşte către Fiul 
Său, pentru alinarea durerilor şi suferinţelor noastre. 

Prin adormire, Maica Domnului nu a părăsit lumea, pentru că ne-a rămas nouă tuturora mamă. Din moarte s-a mutat la viaţă 
ca să ducă rugăciunile noastre către Fiul ei. 

Pentru aceasta, toţi cei oropsiţi, toţi cei necăjiţi, toţi cei prin al căror suflet a trecut sau trece, într-un fel sau altul sabia, 
totdeauna când suntem în strâmtoare, să alergăm cu osârdie la cea ce a cunoscut durerea, la Maica vieţii noastre. 
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O rugăciune, oricât ar fi de scurtă, un singur gând e deajuns să-i îndrepţi, ca suferinţa şi durerea să ţi se aline. 
Maică a iubitorului de oameni, milostiveşte-te spre noi şi pe Fiul tău şi Stăpânul nostru, cu îndrăzneala Ta de Maică 

cuprinzând, roagă-L să ne deschidă şi nouă milostivirile bunătăţii Sale. 
 
 

CUVÂNT LA TĂIEREA CAPULUI SF. IOAN BOTEZĂTORUL  
PLĂCERILE VIEŢII PĂMÂNTEŞTI 

 
Înţelesul sărbătorii ni-l redă Sfânta Evanghelie citită astăzi despre tăierea capului Sfântului Ioan Botezătorul. Evanghelia ne 

spune că Irod cinstea pe Ioan ca pe un sfânt şi îl asculta cu mult drag. Ioan a mustrat pe Irod fiindcă acesta trăia în nelegiuire, cu 
Irodiada, femeia lui Filip, fratele său. Pentru aceasta, la dorinţa Irodiadei, Irod a trimis pe Ioan în temniţă. De ziua naşterii lui Irod, 
fiica Irodiadei a dansat în faţa oaspeţilor. Foarte încântat de dansul ei, „regele a zis fetei : Cere de la mine orice vei voi şi-ţi voi 
da... până la jumătate din regatul meu" (Marcu VI, 22—23). Ea, îndemnată de mama sa a cerut „pe tipsie capul lui Ioan 
Botezătorul" (Marcu VI, 25). „Irod, regele s-a mâniat adânc" (Marcu VI, 26), dar s-a ţinut de cuvânt. 

Din această scurtă istorisire a întâmplărilor am putea lua multe învăţăminte pentru viaţa noastră. Însă să ne oprim numai la ce 
a spus Ioan lui Irod : „Nu-ţi este îngăduit să ţii pe femeia fratelui  tău" 
(Marcu VI,  18). 

Ştim, tot din Evanghelie, că Irodiada îl ura de moarte pe Sf. Ioan 
Botezătorul, tocmai pentru faptul că nu era de acord cu cele ce se 
petreceau în familia regelui Irod. În schimb, Irod se temea de Ioan, ştiindu-l 
bărbat drept şi sfânt, şi-l ocrotea. Şi ascultându-l multe făcea şi cu drag îl 
asculta" (Marcu VI, 20). Şi totuşi, la îndemnul femeii, 1-a dat să i se taie 
capul, iar după aceea, cu părere de rău zicea : „Ioan pe care l-am ucis, a 
înviat din morţi". 

Irod, denumit regele cel a patra parte stăpânitor, a fost de fapt un fel de 
slugă la romani. Într-un manual de istorie a evreilor, scris de doi mari 
istorici evrei, se spune că evreii urau pe acest Irod pentru că s-a pus în 
slujba romanilor. 

El a primit să fie şi stăpânitor al romanilor de bucurie că l-au lăsat rege. 
Pe vremea regelui Irod, Pilat, care a participat la procesul de răstignire 

a Mântuitorului, era guvernator. când Iisus se găsea înaintea lui Pilat, 
acesta îl întreabă pe Domnul zicând : „Ce este adevărul ?" (Ioan XVIII, 38). 
Şi după această întrebare Iisus a fost trimis de la Pilat la Irod (Luca XXIII, 
7). Acesta dorea să vadă vreo minune săvârşită de Iisus, apoi 1-a întrebat 
multe lucruri, „dar El nu i-a răspuns nimic" (Luca XXIII, 9), cum de altfel nu-i răspunsese nici lui Pilat, la întrebarea „Ce este 
adevărul",  care îi chinuia pe amândoi. 

Neputincioasa filosofie a vremii nu i-a mulţumit şi amândoi căutau răspunsuri la atâtea şi atâtea întrebări care îi frământau.  
Sfânta Evanghelie ne-a spus  clar  că Irod se temea de Ioan, pentru că   îl ştia   „bărbat   drept şi sfânt". Cu toată mulţimea lui de 
fărădelegi, avea un respect  deosebit faţă de Ioan, aşa cum şi noi avem respect deosebit faţă de mustrarea ce porneşte din 
străfundul conştiinţei noastre. Acest respect nu îl lăsa pe Irod să asculte pe Irodiada, care stăruia în cererea ei „să-l omoare" pe 
Ioan Botezătorul. 

Dar iată că şi ei i s-a dat prilej să-şi vadă dorinţa împlinită : Ziua prăznuirii naşterii lui Irod. La masa întinsa cu mâncări şi 
băuturi se găsea tiranul rege Irod. Însă întotdeauna acestea au fost şi vor fi plăceri pentru adormirea conştiinţei. 

Câţi oameni ai zilelor noastre nu caută prin băuturi şi alte plăceri ale acestei vieţi, să ameţească, să otrăvească şi să-şi 
omoare conştiinţa din ei. Aşa după cum trupul ameţit de băuturi îşi pierde echilibrul şi se clatină într-o parte şi în alta, tot astfel se 
pierde cumpătul conştiinţei şi caracterul omului se deteriorează prin această patimă a beţiei. Numai un asemenea om stăpânit de 
patima beţiei putea să spună atât de hotărât : „Orice vei cere de la mine îţi voi da". 

Cererea fiicei Irodiadei a venit ca un fulger : „Capul lui Ioan Botezătorul" (Marcu VI, 24). 
Oricât de ameţit şi de ticăloşit a fost Irod din această beţie, a avut, totuşi, şi o clipă de examinare a conştiinţei. Evanghelia ne 

spune că : „s-a mâhnit adânc". 
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Filosofia vremurilor de atunci, societatea celor „ce şedeau cu el la masă" şi felul lor de a judeca i-au îngăduit lui Irod, ba mai 
mult i-au şi cerut să-şi ţină cuvântul ,desi constiinta ii cerea sa si-l calce.. Mai târziu, conştiinţa se răzvrăteşte şi el este cu totul 
neputincios. Sufleteşte e măcinat, ca de altfel toţi beţivii, desfrânaţii şi nelegiuiţii. Are vedenii, halucinaţii, părându-i-se că Ioan a 
înviat şi face minuni, tocmai pentru a-l chinui cu ele.  Zadarnic cei din jurul lui îi spuneau că nu e Ioan, că este Ilie, că e un proroc, 
ca oricare proroc, pentru că el nu mai avea linişte. Sub orice formă el nu credea. Mereu făcea afirmaţia că este Ioan căruia el i-a 

tăiat capul, şi a înviat. 
Această stare de nebunie, îşi face loc şi astăzi în 

mintea unora, mai ales când într-un trup nelegiuit 
sălăşluieşte o conştiinţă adormită. Trupul pornit spre 
păcat, poartă în el o conştiinţă alterată. 

Irod ştia că nu trebuie să păcătuiască, ştia porunca 
despre care i-a vorbit Ioan şi că Dumnezeu a dat-o prin 
Moise, prin a şaptea poruncă din Decalog şi prin Leviatlc, 
dar încântat de plăcerile acestei lumi, a uitat de toate 
acestea şi a continuat să trăiască în nelegiuire. 

Şi noi, cei de astăzi, cunoaştem poruncile, dar vrem 
să ne furişăm de sub puterea lor. Aşa după cum lui Irod i 
se părea prea învechită vorba „Nu-ţi este îngăduit", tot 
astfel şi omenirea din zilele noastre, se crede prea 
luminată de a înţelege şi respecta poruncile 
dumnezeieşti. 

Poruncile, într-adevăr sunt un jug, dar un jug pentru 
înjugarea şi înfrânarea pornirilor rele. Pentru suflet, 
pentru conştiinţă, pentru adevăratul nostru „eu", ele sunt 
aripi cu ajutorul cărora, într-adevăr te smulgi din întuneric 
şi te ridici din noroi şi te înalţi la o adevărata lumină. 

Despre acest jug, care nu poate fi decât drept şi uşor 
de dus, Mântuitorul Iisus Hristos ne-a zis : „Luaţi jugul 
Meu asupra voastră şi învăţaţi de la Mine că sunt blând si 
smerit cu inima şi veţi găsi odihnă sufletelor voastre. 

Căci jugul Meu e bun şi povara Mea este uşoară" (Matei XI, 29—30). 
Se cuvine deci ca fiind creştini să urmăm pe Domnul, să trăim în virtute şi har, adică independent de păcat. Viaţa ni s-a dat de 

Dumnezeu, ca în ea să lucrăm mântuirea şi să ne câştigam patria cerească. Credinţa tare şi rugăciunea ne vor apăra totdeauna 
de păcatul sinuciderii şi al trăirii în plăcerile acestei vieţi şi nu în frica de Dumnezeu. 

Fie dar, ca toate acestea, să fie spre mărirea lui Dumnezeu şi a tuturor sfinţilor celor aleşi şi iubiţi de El. 
 
 
 

DUMINICA A X-A DUPĂ RUSALII - DATORIILE PĂRINŢILOR 
 
 
    Care a fost grija părintelui din Evanghelia de astăzi, pentru sănătatea fiului său. Acest copil avea în el pe duhul cel necurat. 
Demonul îl chinuia cumplit, trântindu-l uneori în foc, alteori în apă, făcându-l să pătimească foarte rău. Tatăl acestui copil lunatic, 
văzându-l cum se chinuia şi cât suferea, l-a dus mai întâi la Sfinţii Apostoli, ca să-l vindece. Dar aceştia nu au putut să-i facă 
nimic. Atunci părintele copilului s-a îndreptat cu o rugăminte către Mântui-torul Iisus Hristos, dumnezeiescul învăţător din Nazaret, 
care tămăduia toate bolile şi toate neputinţele, zicându-i: "Doamne, miluieşte pe fiul meu că este lunatic şi pătimeşte rău" (Matei 
XVII, 15). Iisus n-a zăbovit o clipă să vină în ajutorul sărmanului băiat şi răspunzând rugăminţii a zis: "Aduceţi-l aici la Mine. Şi 
Iisus l-a certat şi demonul a ieşit din el şi copilul s-a vindecat din ceasul acela" (Matei XVII, 17-18). 
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    În zilele noastre, întâlnim la fiecare pas părinţi care sunt preocupaţi de sănătatea copiilor lor. Toţi se îngrijorează şi sunt 
neliniştiţi când o boală le necăjeşte odrasla. Se frământă, nu pot dormi, aleargă la medic, cheltuiesc până la cel din urmă ban, 
numai să vadă iarăşi înflorind sănătatea pe obrajii 
celor ce sunt bucuria, fericirea şi nădejdea lor. 
    A se îngriji de bunăstarea trupească a copiilor 
este o mare datorie a celor ce le-au dat viaţă. Dar o 
datorie mult mai însemnată şi mai sfântă este 
creşterea duhovnicească a copiilor. Nu-i destul ca 
un Părinte să aibă grijă, ca acela pe care l-a născut 
să crească frumos şi sănătos. Nu-i destul că se 
străduieşte să dea copiilor hrană, îmbrăcăminte, 
învăţătură, o meserie sau un rost în viaţă, ci datoria 
cea mai înaltă a părinţilor credincioşi este să se 
ostenească să dea copiilor o creştere aleasă şi 
creştinească. 
    Noi, oamenii, nu creştem direct din pământ cum 
cresc copacii în pădure sau florile pe câmp. 
Dumnezeu a rânduit ca până la o vârstă destul de 
înaintată să fim legaţi de alţi oameni şi să depindem 
de ei. 
    Când ne naştem suntem cei mai neputincioşi 
dintre toate vieţuitoarele lumii, slabi şi plăpânzi, 
neajutoraţi şi fără grai. În firea noastră stau ascunse 
însuşiri măreţe şi posibilităţi minunate. Dar acestea, 
ca să se poată dezvolta au nevoie de trezirea şi de 
îndrumarea unei alte mâini. Se mai ştie că, în firea 
omenească, încă din pruncie, se formează 
înclinările rele şi pornirile urâte. Acestea toate 
trebuie din timp scoase şi smulse până nu se 
întăresc. Cine oare este chemat să facă această 
lucrare de îndrumare, de grădinărie sufletească a 
fiinţei copilului? Fără îndoială că aceia care i-au dat 
viaţă. Aceia care s-au legat în faţa Sfântului Altar că 
vor întemeia o familie. 
    Omul este în viaţă ceea ce l-au făcut părinţii. Deprinderile şi învăţătura copilului din casa părintească sunt temelia viitorului 
său. Zestrea lui adevărată este creşterea pe care a primit-o în cei şase ani de acasă. Dacă această temelie e şubredă şi dacă 
această zestre e săracă, mai târziu nu se poate face nimic. Şcoala dă ştiinţa de carte, armata învaţă disciplina şi mânuirea 
armelor, meseria învaţă cum să-ţi câştigi pâinea, dar casa părintească formează sufletul omului, sufletul din care iese mai târziu 
binele sau răul, dragostea sau cruzimea, omenia sau neomenia. De creşterea copiilor depinde viitorul neamului, ea garantează 
viaţa publică, binele societăţii, binele Bisericii şi al Patriei. Părinţii sunt pietrele de temelie care susţin edificiul întregii omeniri. 
    Copilul este o comoară scumpă încredinţată de Dumnezeu părinţilor, de care mai târziu vor trebui să dea seama. Copilul are 
un suflet şi de părinţi depinde, în primul rând, mântuirea sau osândirea lui. 
    Părinţii nu trebuie să uite niciodată că sufletul copiilor este proprietatea împăratului ceresc. Pe acest suflet n-au voie să-l atingă 
cu mâini nelegiuite şi să-l piardă, ci trebuie să-l înfăţişeze curat şi frumos înaintea Celui ce L-a dat. Iar Mântuitorul nostru Iisus 
Hristos a zis: "Lăsaţi copiii, şi nu-i opriţi să vină la Mine, că a unora ca aceştia este împărăţia cerurilor" (Matei XDC, 14). Una 
dintre trăsăturile caracteristice ale copiilor, este imitarea a tot ceea ce văd făcând pe cei mari. Chiar jocurile lor nu sunt altceva 
decât o imitare a faptelor celor mai în vârstă. Dacă părinţii dau o pildă cu o trăire frumoasă, creştinească este uşor de înţeles că 
ea va mişca pe copii făcându-i să o imite şi ei. Cu toate acestea, sunt unii copii, care nu vor să ştie nicidecum de omenie, nici de 
cuvânt bun, ci numai de frică. În astfel de cazuri, părinţii trebuie să fie foarte aspri. Vai de acei părinţi care dintr-o înţelegere oarbă 
a dragostei părinteşti se uită la copii, ca la nişte idoli, împlinindu-le toate poftele şi lăsându-i să-şi facă de cap. Astfel de copii, 
dezmierdaţi, devin mai târziu o nenorocire, nişte tirani cumpliţi care vor chinui pe toţi cei din jurul lor. De aceea, întotdeauna, 
pedeapsa trebuie folosită cât mai des. Ea nu trebuie să fie pâinea de fiecare zi, ci un medicament folosit rar, cu chibzuială, cu 
dreptate, dar neocolit, înţeleptul Solomon zice: "Cine cruţă toiagul său îşi urăşte copilul, iar cel care-l iubeşte îl ceartă la vreme" 
(Pilde XIII, 24), iar în alt loc: "Nu cruţa pe feciorul tău de pedeapsă; chiar dacă îl loveşti cu varga, nu moare. Tu îl baţi cu toiagul, 
dar scapi sufletul lui din împărăţia morţii" (Pilde XXIII, 13 -1 
    Părinţii sunt datori să facă din copiii lor viitorii stâlpi de reazem şi de nădejde ai familiilor lor, ai Bisericii şi ai Patriei. De aceea 
trebuie să-şi împlinească chemarea cu frică şi cu răspundere. Să se străduiască ca, prin buna creştere ce o vor da copiilor, să 
asigure ca acest viitor să fie cât mai luminos şi mai binecuvântat. 
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DUMINICA A XI-A DUPĂ RUSALII - DATORII FAŢĂ DE DUMNEZEU ŞI FAŢĂ DE SEMENI 
 
   
   În societate facem adeseori constatarea că nu trăim de unul singur, aşa cum însăşi existenţa noastră nu ne aparţine, ci o 
datorăm altora. Făcând această constatare 
este firesc ca la rândul nostru să ne considerăm datori faţă de toţi 
aceia care într-un fel sau altul intră în legătură cu noi. 
    În Sfânta Scriptură găsim adeseori astfel de învăţături pe care 
toţi creştinii sunt îndrumaţi să le respecte. Pericopa evanghelică 
de astăzi ne pune în faţa ochilor pilda datornicului nemilostiv care 
ne arată concepţia greşită a acestuia despre felul în care trebuie 
să-ţi faci datoria atât faţă de binefăcătorul tău, cât şi faţă de 
datornicul tău. 
    Un om datora zece mii de talanţi, dar neavând cu ce plăti, cere 
o amânare. Stăpânul slugii aceleia milostivindu-se, i-a dat drumul 
şi i-a iertat datoria. Bucurându-se de comportarea stăpânului faţă 
de el, ieşind, a întâlnit pe unul care slujea cu el, pe care îl soma 
zicând: "plăteşte-mi ce eşti dator". Neavând acela cu ce-şi plăti 
datoria, l-a aruncat în închisoare, până ce va plăti toată datoria. 
    Iată două concepţii diferite de înţelegere a împlinirii datoriilor! 
    În această pildă este vorba despre două feluri de datorii şi 
despre două feluri de datornici. Este vorba mai întâi despre 
datoriile pe care le avem faţă de Dumnezeu şi în al doilea rând 
despre datoriile pe care le avem faţă de semenii noştri. 
    Stăpânul slugii din Evanghelie este însuşi Dumnezeu, care 
iartă neîncetat greşelile neamului omenesc. 
    Faţă de această iertare primită de la Dumnezeu suntem noi 
recunoscători? Ne împlinim, aşa cum se cuvine, datoriile pe care 
le avem la rândul nostru faţă de Dumnezeu? Datoriile faţă de 
Dumnezeu constau în cunoaşterea şi slujirea Lui. În primul rând, 
creştinul este dator să se străduiască să cunoască pe Dumnezeu 
şi să recunoască în El pe Creatorul, Binefăcătorul, Sfinţitorul şi Judecătorul său şi numai Lui să-I slujească cu toate puterile sale. 
"Aceasta este viaţa veşnică - ne învaţă Mântuitorul - să Te cunoască pe Tine singurul Dumnezeu adevărat şi pe Iisus Hristos pe 
care L-ai trimis" (Ioan XVII, 3). Tot El însă a mai spus: "scris este: Domnului Dumnezeului tău să te închini şi Lui singur să-I 
slujeşti" (Matei IV, 10). De aici decurge învăţătura că trebuie să-I slujim lui Dumnezeu. 
    Bunul creştin slujeşte lui Dumnezeu prin cele trei virtuţi teologice [credinţa, nădejdea şi dragostea ] şi prin împlinirea anumitor 
acte de cult rânduite de Biserică cum ar fi rugăciunea, ţinerea duminicilor şi a altor zile de sărbătoare, cinstirea sfintei cruci, a 
îngerilor, a sfinţilor şi a sfintelor icoane. 
    Datoria faţă de Dumnezeu o realizăm şi prin împlinirea datoriilor faţă de aproapele. "Întrucât aţi făcut unuia dintre aceşti mai 
mici ai Mei, Mie Mi-aţi făcut" zice Mântuitorul (Matei XXV, 41). 
    Datoriile faţă de aproapele decurg din aceea că toţi suntem fiii aceluiaşi Părinte ceresc şi deci fraţi între noi. Aproapele nostru 
nu este numai cel de un neam, rasă, religie cu noi, ci orice om, chiar şi cel ce nu ne este prieten. În această privinţă, pilda 
samarineanului milostiv prezentată într-o altă pericopă evanghelică este suficient de edificatoare. 
    Datoriile faţă de aproapele sunt foarte multe, dar le putem rezuma la trei. 
    Cea dintâi este cinstirea aproapelui. Prin aceasta recunoaştem vrednicia pe care o are fiecare semen al nostru. Unul dintre 
semenii noştri este savant, altul mânuieşte maşini de înaltă tehnicitate, altul este truditor pe ogoare, dar fiecare îşi are rolul său 
bine definit în bunul mers al societăţii, fiecăruia trebuie să-i dăm cinstea cuvenită. Sfântul Apostol Pavel spune "în iubire frăţească 
unii pe alţii să vă iubiţi; în cinste unii altora daţi-vă întâietate" (Romani XII, 10). 
    Împotriva cinstirii aproapelui se păcătuieşte prin dispreţuirea lui, adică prin nerecunoaşterea vredniciei cu care l-a înzestrat 
Dumnezeu. Păcătuim faţă de aproapele şi atunci când nu-i iertăm greşelile pe care le comite asupra noastră sau nu-i iertăm 
datoriile pe care le are faţă de noi, aşa cum a făcut datornicul din Evanghelia de astăzi. 
    Cea de a doua datorie faţă de aproapele este dragostea faţă de acesta. Prin dragoste îi dorim aproapelui binele vremelnic şi 
veşnic. "Întru aceasta vor cunoaşte toţi că sunteţi ucenicii Mei dacă veţi avea dragoste întru voi", zice Mântuitorul (Ioan XIII, 35). 
Sfântul Apostol Pavel ne încredinţează că toată legea, într-un cuvânt se cuprinde, adică să iubeşti pe aproapele tău ca pe tine 
însuţi" (Gal. V, 14). 



ANUL  XII          Nr.  7 – 12         Iulie  –   Decembrie   2022         Pag.  22 
 

    Dragostea către Dumnezeu nu se poate înţelege fără dragostea faţă de aproapele, aşa cum citim în Sfânta Scriptură: "Cu 
aceeaşi măsură cu care veţi măsura, se va măsura vouă" (Luca VI, 38). 
O altă datorie faţă de aproapele este dreptatea faţă de acesta. Dreptatea ne îndeamnă să dăm fiecăruia ceea ce este al său. Ne 
arătăm dreptatea faţă de aproapele prin respectul vieţii lui, al sănătăţii, al libertăţii şi a tuturor bunurilor lui. 
    Împlinitori ai datoriilor faţă de Dumnezeu şi faţă de semeni sunt sfinţii, care prin viaţa şi faptele lor strălucesc pe firmamentul 
Bisericii noastre. Ei nu numai că nu au dorit nimic din bunurile semenilor cu care au convieţuit; ci adeseori din bunurile lor au 
făcut acte de milostenie, ajutând pe aceia care au avut reală nevoie de un sprijin oarecare. Aceştia au fost oameni cu chip 
asemenea nouă, putând deci şi noi să împlinim aceste nobile deziderate. 
    Să ne împlinim, deci, cu prisosinţă datoriile pe care le avem faţă de Dumnezeu şi faţă de  
semenii noştri. Făcând astfel, Mântuitorul ne va spune: "Bine, slugă bună şi credincioasă, peste puţine ai fost pusă, peste multe 
te voi pune, intră în bucuria Domnului Tău". 
 
 

DUMINICA A XII-A DUPĂ RUSALII - PĂZIREA PORUNCILOR 
 
 
    Omenirea în general se conduce după anumite norme care trebuie respectate de toţi, căci altfel ar fi un haos de nedescris. 
    Păzirea poruncilor este o îndatorire morală a tuturor oamenilor de bine, deoarece acestea asigură o convieţuire normală a 
tuturor membrilor societăţii în lumea aceasta, fiind în acelaşi timp o condiţie a intrării în viaţa cea veşnică. "De vrei să intri în viaţă, 
păzeşte poruncile", zice Mântuitorul (Matei XVI, 17), enumerând şi poruncile care trebuie îndeplinite de toţi creştinii, porunci 
preluate din "Vechiul Testament". 
    Încă de la crearea omului, Dumnezeu îi dă acestuia o poruncă: "Din toţi pomii din rai poţi să mănânci. Iar din pomul cunoştinţei 
binelui şi răului să nu mănânci, căci în ziua în care vei mânca din el, vei muri negreşit" (Facere II, 16-17). Neîmplinirea acestei 
porunci a adus consecinţele pe care le cunoaştem cu toţii: durerile, suferinţele şi, în final, moartea. 
    Pentru menţinerea pe făgaşul normal, omul primeşte noi porunci care se cer a fi îndeplinite cu sfinţenie, dintre care cele mai 
importante sunt cele date de Domnul lui Moise pe muntele Sinai, porunci care au rămas actuale şi la creştini, Mântuitorul fiind 
Acela care le citează în convorbirea cu tânărul bogat, despre care se vorbeşte în pericopa evanghelică de astăzi. 
    Pe acest tânăr îl frământă una din cele mai acute întrebări: "Ce să fac să moştenesc viaţa de veci?". Această întrebare trebuie 
să ne frământe pe toţi, "căci nu avem aici cetate stătătoare ci o căutăm pe cea care va să vină". Viaţa de veci o putem primi 
numai îndeplinind poruncile, aşa cum este indicat tânărului din Evanghelie şi prin el lumii întregi. 
    Ştim noi creştinii care sunt poruncile ce trebuiesc înde-plinite? Ştim noi că aceste porunci se găsesc în Sfânta Scriptură? 
    Biserica este aceea care are darul de a ne atrage luarea aminte asupra păzirii poruncilor şi tot ea ne spune care porunci 
trebuie păzite pentru a intra în viaţă. 
    Atunci când poporul ales s-a depărtat de Domnul, închinându-se creaturii în locul Creatorului, Dumnezeu a hotărât să 
intervină, alegându-şi un om cu viaţă deosebită, capabil să primească poruncile şi să le transmită apoi întregului popor. Aceste 
porunci au intrat în vorbirea noastră sub numele de Poruncile dumnezeieşti sau Decalogul. Poruncile dumnezeieşti sau 
Decalogul reglementează relaţiile dintre om şi Dumnezeu pe de o parte, iar pe de altă parte reglementează relaţiile dintre 

oameni. Pentru valoarea lor înaltă aceste 
porunci nu au rămas limitate la timpul în care 
s-au dat, aşa cum au rămas alte porunci ale 
Vechiului Testament, ci ele au pătruns în Noul 
Testament cu valoare de lege, aceste porunci 
având actualitate în toate timpurile şi locurile. 
Pot oare să se refere la un anumit timp sau 
un loc anumit, porunci ca: "să nu furi", "să nu 
ucizi"? Desigur că nu. A îndeplini poruncile lui 
Dumnezeu însemnează a-I face voia Lui şi 
aşa ne numim prietenii Lui: "Voi sunteţi 
prietenii Mei dacă veţi face ce vă poruncesc" 
(Ioan XV, 14). Mântuitorul reia în pericopa 
Evangheliei de astăzi unele porunci ale 
Vechiului Testament, dar în cei mai bine de 
trei ani de activitate publică prezintă neamului 
omenesc mult mai multe porunci. Amintim 
dintre acestea: porunca iubirii, porunca 
egalităţii dintre oameni, porunca de a urma 
învăţătura Sa, porunca dată Apostolilor de a 
merge la propovăduire pentru răspândirea 
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creştinismului, porunca de a păstra unitatea credinţei şi multe altele. 
    Aşa cum părinţii dau copiilor lor poveţe diverse pentru a-i feri pe aceştia de rău şi a le asigura o creştere aleasă şi un viitor 
fericit, tot aşa Părintele ceresc se gândeşte la noi toţi, dându-ne porunci folositoare trupurilor şi sufletelor noastre. Copiii sunt daţi 
la şcoală pentru a învăţa lucruri folositoare pentru viaţă, şcoala fiind aceea care asigură un trai mai fericit, o viaţă mai luminoasă. 
Creştinii merg la biserică pentru a învăţa să facă voia lui Dumnezeu, pentru a cunoaşte poruncile dumnezeieşti. Biserica este 
aceea care ne oferă exemple de oameni care s-au întrecut în a respecta poruncile dumnezeieşti. 
    În atmosfera de reculegere sufletească din biserică, creată de minunatele servicii religioase ce se desfăşoară aici, sufletele 
noastre renasc dobândind noi energii care le oferă aripile dobândirii vieţii celei veşnice. 
    Mergând la biserică, împlinim una din porunci, care spune: "Adu-ţi aminte de Ziua Domnului ca să o sfinţeşti pe ea". Numai aici 
putem învăţa şi alte porunci dătătoare de viaţă veşnică. Aceste porunci să nu rămână doar la suprafaţă, ci să fie aplicate în viaţa 
de toate zilele, căci "cel ce va face şi va învăţa, acela mare se va chema în Împărăţia lui Dumnezeu". 
    Să ne străduim fiecare dintre noi să cunoaştem şi să împlinim poruncile ca pe unele norme indispensabile vieţii noastre de buni 
creştini. Să avem mereu înaintea ochilor sufleteşti răspunsul Mântuitorului dat în pericopa Evangheliei de astăzi: "Dacă vrei să 
intri în viaţă, păzeşte poruncile". 
 

 
CUVIOASA PARASCHEVA 

MILOSTENIA 
 
  
În mulţimea sfinţilor care sunt prăznuiţi   în   Biserica noastră, câţiva se bucură   de   cinstire   deosebită   la poporul român, fie 

datorită faptului că s-au   născut   şi au trăit pe meleagurile ţării   noastre,   fie   că   moaştele acestora şi-au găsit adăpost în 
bisericile de la noi. 

Dintre sfinţii ale căror moaşte se găsesc pe teritoriul patriei noastre este şi sfânta prea cuvioasă Maică Parascheva, a cărei 
sfântă pomenire o facem astăzi şi care se bucură de o cinstire mai mare în părţile Moldovei, unde îi sunt adăpostite moaştele. 
Viaţa ei deosebită de evlavie şi curăţenie, străbate veacurile, strălucind ca un far luminos, la lumina căruia credincioşii pot 
petrece în dragoste desăvârşită faţă de Dumnezeu şi deosebit ataşament 
faţă de semeni. Ea ne este prezentată astăzi ca o „bucurie a celor 
flămânzi şi goi la îmbrăcăminte" (Acatist). 

Cuvioasa Parascheva s-a născut în pământul Traciei, la Sud de 
Dunăre, nu departe de ţărmul Mării Negre, într-o familie de 
macedoromâni. 

Părinţii, buni creştini, s-au străduit să-i dea o educaţie aleasă, atât ei 
cât şi fratelui sau Eftimie, crescându-i pe amândoi în duhul Evangheliei lui 
Hristos. Această educaţie îşi va lăsa adânc amprentele asupra cuvioasei 
şi a fratelui ei, întrucât ea, de tânără, va îmbrăţişa viaţa monahală, iar 
fratele, Eftimie, va ajunge Episcop al Maditiei. 

Nu de puţine ori Cuvioasa Parascheva, în anii copilăriei, dădea 
hainele sale cele bune copiilor săraci şi se îmbrăca cu ale acestora, ceea 
ce îi atrăgea adeseori mustrarea părinţilor. Paşii ei erau călăuziţi de 
cuvintele Mântuitorului Iisus Hristos „Fericiţi cei milostivi, că aceia se vor 
milui: (Matei V, 7) sau „Toate câte voiţi să vă facă vouă oamenii, 
asemenea şi voi faceţi lor, că aceasta este legea şi proorocii"  (Matei VII,  
12). 

Cei săraci adeseori primeau hrană de la Cuvioasa Parascheva, 
potolindu-şi în acest fel foamea. După moartea părinţilor îşi vinde toată 
averea moştenită şi face din aceasta acte de milostenie, gândindu-se din ce în ce mai mult la cuvintele Mântuitorului care spune . 
„Cel ce vrea să vină după Mine, să se lepede de sine, să-şi ia crucea sa şi să-mi urmeze Mie" (Matei XVI, 24). Manată de dorinţa 
arzătoare de a cunoaşte mai îndeaproape Ţara Sfântă, porneşte pe urmele Mântuitorului Iisus Hristos, vizitând locurile de care se 
leagă strâns istoria mântuirii neamului omenesc. 

Din dorinţa de a trăi o viaţă deosebit de austeră, se opreşte în pustiul Iordanului, unde, ca odinioară Ioan Botezătorul, se 
hrăneşte  sărăcăcios, vieţuind într-o mânăstire de călugăriţe până la vârsta de 25 de ani. Acolo ea ducea o viaţă îngerească şi nu 
purta deloc grijă de cele pământeşti, ci numai de cele sufleteşti şi de ceasul judecăţii ce va să vie. 
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Într-una din zile, când se ruga cu mâinile înălţate spre cer, i s-a arătat îngerul Domnului ca un tânăr şi i-a zis : „Lasă pustiul 
Iordanului şi te întoarce în patria ta, fiindcă acolo se cuvine să-ţi dai trupul pământului, iar sufletul tău să treacă la cereştile 
locaşuri !" 

Dând ascultare spuselor   îngerului,   se întoarce   spre meleagurile natale, dar în drum  se opreşte la Constantinopol, unde se 
închină în cea mai mare biserică a Ortodoxiei — catedrala Sfânta Sofia. Ajunsă în Tracia mai petrece doi ani în localitatea natală 

Epivat, în Biserica Sfinţii Apostoli Petru şi Pavel, trăind 
aceeaşi viaţă austeră, de post, rugăciune şi slujire a 
semenilor. Venind vremea mutării la Domnul, Cuvioasa 
Parascheva a fost îngropată, modest, undeva pe malul 
mării. Anul morţii sale se crede că ar fi fost 1050. După 
mai mulţi ani a murit un corăbier   şi trupul   lui s-a 
hotărât să fie îngropat pe malul mării. O întâmplare 
minunată face ca groapa corăbierului să fie făcută 
exact în locul unde odinioară a fost îngropată Cuvioasa 
Parascheva, prilej   cu care   au   fost   descoperite   
moaştele acesteia întregi şi   neputrezite.   Sfintele   ei   
moaşte   au fost depuse în biserica Sfinţilor Petru şi 
Pavel din satul Epivat. Mai târziu, împăratul româno-
bulgar Ioan Asan a dispus mutarea moaştelor în 
capitala imperiului, Târnovo. După ocuparea româno-
bulgarilor   de către   turci, Sfintele Moaşte au fost date   
domnitorului   Mircea   cel Bătrân. După lupta de la 
Nicopole, din anul 1396, moaştele Cuvioasei 
Parascheva au fost date de către voievodul Ţării 
Româneşti cneazinei Anghelina, care cu cinste mare le-
a adus la Belgrad, unde au stat timp de 124 de ani, 
până la anul 1520, când sultanul Soliman le mută la 
Constantinopol. Sfintele Moaşte nu-şi găsesc odihna 
într-o ţară plină de păgâni, şi   de aceea   Dumnezeu   
hotărăşte ca acestea să fie mutate într-o   ţară   
creştină.   În acest fel, domnitorul Moldovei, Vasile 
Lupu, care zidise în anul 1639 biserica Mânăstirii Trei 
Ierarhi din Iaşi, dorea să depună în această mânăstire 

moaştele unui sfânt, pentru mângâierea poporului în necazuri. În urma achitării tuturor datoriilor faţă de Poartă, evlaviosul 
domnitor cere sultanului Murad al IV-lea moaştele făcătoare de minuni ale Cuvioasei Parascheva, dorinţă îndeplinită în anul 
1641, când cu cinste deosebită moaştele au fost aduse de la Constantinopol şi depuse în biserica Mânăstirii Trei Ierarhi de unde, 
după 250 de ani,   la   12   decembrie 1888, au fost mutate în noua catedrală-mitropolitană, unde   se găsesc   şi   astăzi,   în   
faţa   lor   înălţând rugăciuni creştini din părţile   Moldovei   şi   ale   întregii ţări, fiind un izvor nesecat   de   mângâieri   în   
suferinţă. Ţinând cont de evlavia deosebită pe care au avut-o dom nul şi credincioşii faţă de Cuvioasa Parascheva, Sfântul Sinod 
al Bisericii Ortodoxe Române a hotărât ca această cuvioasă să fie cinstită în întreaga noastră Biserică, fixându-i-se zi de 
pomenire cea de 14 octombrie a fiecărui an. 

Acatistul Cuvioasei o aseamănă cu fecioarele înţelepte care au ieşit întru întâmpinarea mirelui cu candelele aprinse. Viaţa ei 
este plină de fapte bune, dovedindu-şi credinţa prin faptele cele bune izvorâte din marea sa iubire de oameni. 

Luând exemplul de milostenie al Cuvioasei Paraschiva, devenim împlinitori ai cuvintelor Sfintei Scripturi, care spun : „Veniţi, 
binecuvântaţii Tatălui Meu, moşteniţi împărăţia cea pregătită vouă de la întemeierea lumii", „căci flămând am fost şi Mi-aţi dat să 
mănânc ; însetat am fost şi Mi-aţi dat să beau ; străin am fost şi M-aţi primit. Gol am fost şi M-aţi îmbrăcat; bolnav am fost şi M-aţi 
vindecat; în temniţă am fost şi aţi venit la Mine... Adevărat zic vouă, întrucât aţi făcut unuia dintre aceşti fraţi ai Mei prea mici, Mie 
Mi-aţi făcut" (Matei XXIV, 30—40). 
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SFÂNTUL MARE MUCENIC DIMITRIE, IZVORÂT0RUL DE MIR 

IUBIREA SEMENULUI 
 
 
Acestea sunt cuvintele Mântuitorului pe care le-a spus credincioşilor Săi şi tuturor celor care îl ascultau în acele momente. 

Această poruncă este cea mai mare şi mai frumoasă. Ce poate fi mai frumos pe acest pământ decât aceea ca toţi oamenii să se 
iubească între ei şi să trăiască în pace unul cu altul. Această poruncă a fost dată acum aproape două mii de ani, dar este actuală 

şi astăzi şi până la sfârşitul veacurilor. Pe Dumnezeu 
îl iubim din copilărie, deoarece el se adresează şi 
copiilor prin cuvintele : „Lăsaţi copiii să vină la Mine 
şi nu-i opriţi că a unora ca aceştia este împărăţia 
cerurilor". 

Iubirea de Dumnezeu se manifestă şi prin iubirea 
faţă de semeni, care sunt purtătorii chipului lui 
Dumnezeu în lume. Nu poţi iubi pe Dumnezeu şi pe 
semenul tău nu. Însuşi Mântuitorul ne spune : 
„Oricine zice că pe Dumnezeu îi iubeşte, iar pe 
fratele său îl urăşte, acela este mincinos, pentru că 
nu-L poţi iubi pe Dumnezeu pe care nu-l vezi, iar pe 
fratele tău pe care-l vezi să nu-1 iubeşti. 

Un exemplu de adevărată iubire faţă de 
Dumnezeu şi faţă de oameni îl avem pe Sfântul 
Dumitru pe care-l sărbătorim astăzi prin rugăciunile şi 
cântările ce au fost rostite la sfintele slujbe de astăzi. 

Sfântul Mucenic Dimitrie era fiul unui mare 
dregător al Tesalonicului. Părinţii săi îmbrăţişaseră 
credinţa creştină cea nouă, dar nu îndrăzneau s-o 
mărturisească din cauza marilor prigoniri ce se 
porniseră atunci de către împăraţii păgâni împotriva 
creştinilor. Pe Sfântul Dimitrie l-au botezat în taină şi 
l-au crescut în cunoaşterea deplină a Sfintelor 
Scripturi. După moartea tatălui său, el a moştenit 
toată bogăţia dar şi bunul nume al tatălui său, fiind 
numit dregător în locul său. 

Sfântul Dimitrie a trăit pe vremea împăraţilor Diocleţian şi Maximilian, fiind învăţător şi vestitor al dreptei credinţe. Venind 
Maximilian în Tesalonic, aude că aici se află un mare învăţător creştin. El trimite ostaşii să-l pună în lanţuri şi să fie adus în faţa 
lui. 

Ostaşii îl aduc pe Sfântul Dimitrie legat în lanţuri şi-l puseră în temniţă din ordinul împăratului. În timp ce Sfântul se afla în 
temniţă se dădeau spectacole, după obiceiul romanilor, în aer liber. Un luptător vestit cu numele Lie a fost pus să se lupte cu 
creştinii, pe un pod înalt şi să-i arunce jos în nişte suliţe cu vârful în sus, spre veselia spectatorilor. Atunci un tânăr ucenic al 
Mucenicului Dimitrie, numit Nestor, aprins de râvnă pentru Dumnezeu şi nemaiputând răbda uciderea creştinilor s-a dus în 
temniţă la   Sfântul   Dimitrie,   pentru a-i cere binecuvântarea de a lupta cu Lie. Sfântul Dimitrie l-a binecuvântat, spunându-i : 
„Du-te frate şi te luptă cu Lie, că şi pe Lie îl vei birui şi pe Hristos îl vei mărturisi !". Cu această binecuvântare 1-a biruit pe Lie, 
care fiind aruncat în suliţe şi-a găsit sfârşitul. Împăratul mâniindu-se a dat poruncă să i se taie capul Sfântului Nestor, apoi 
trimiţându-şi ostaşii în temniţă la Sfântul Dimitrie, a poruncit să fie ucis cu suliţele şi astfel îşi încheie viaţa în chip mucenicesc. 

După edictul de libertate al creştinilor dat de împăratul Constantin cel Mare, pe locul unde a fost înmormântat Sf. Dimitrie s-a 
ridicat o biserică şi, pe când se săpau temeliile Bisericii, s-a descoperit racla cu moaştele Sfântului Dimitrie, din care izvora mir, 
cu care se ungeau cei suferinzi şi se vindecau. 

Mormântul Sfântului Dimitrie se găseşte şi astăzi în Tesalonic, unde mulţi creştini merg în pelerinaj şi cer ajutorul lui. 
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Din viaţa Sfântului Dimitrie ne dăm seama că în primele veacuri creştinii nu puteau să se roage Dumnezeului lor şi nu aveau 
voie să aducă jertfa cea fără de sânge. În toate locurile erau prigoniţi, bătuţi şi chiar mai mult decât atât, omorâţi. Cu toate 
acestea, creştinii în marea lor dragoste ce aveau către Dumnezeu, se rugau  în catacombe şi aceste rugăciuni ale lor erau primite 
de Dumnezeu, deoarece erau făcute cu credinţa şi cu mare dragoste. Dar mulţi dintre creştini nu mai răbdau ascunderea 
credinţei lor, ci o mărturiseau în faţa tuturor, lucru pentru care erau omorâţi şi torturaţi. Dar nouă nu ni se mai cere jertfa vieţii 
pentru ca să putem mărturisi credinţa noastră. Tot ceea ce ni se cere este 
iubirea faţă de Dumnezeu. Urmând exemplul Mântuitorului, care ne-a iubit pe 
noi, şi noi trebuie să-L iubim pe Dumnezeu şi pe semenul nostru. „Dumnezeu 
este iubire şi cel ce rămâne în Dumnezeu şi Dumnezeu rămâne în el". 

Dragostea este cea mai mare poruncă pe care ne-a lăsat-o Mântuitorul 
Iisus Hristos ca un testament sfânt. Deci cine iubeşte pe Dumnezeu, să 
iubească şi pe fratele său. Oricând omul are nevoie de iubire şi noi putem 
veni în ajutorul semenului cu un sfat bun pentru a-i repara greşeala, pentru a-
l reintegra în ritmul unei vieţi normale, pentru a se regăsi pe sine în viaţa 
familiei lui .Sfântul Apostol Pavel, în imnul închinat iubirii creştine zice : 
„Dragostea nu cade niciodată". 

Sfântul Mucenic Dimitrie, prăznuit astăzi a fost călăuzit o viaţă întreagă 
de iubire dezinteresată până la jertfă pentru semeni.. Viaţa i-a oferit onoruri 
militare deosebite, dar toate i se păreau fără valoare dacă lipsea iubirea de 
Dumnezeu şi de oameni. 

Pentru viaţa lui deosebită pusă în slujba lui Dumnezeu şi a semenilor, 
Sfântul Dimitrie este cinstit în mod deosebit de Biserica noastră care i-a 
închinat această zi de prăznuire. Tot în semn de preţuire, multe biserici l-au 
luat ca patron, au ca hram numele lui, iar unii creştini au primit numele lui prin botez. 

Să-l avem înaintea ochilor pe Sfântul Dimitrie ca pe o pildă vie demnă de urmat în ceea ce priveşte dragostea faţă de 
Dumnezeu şi de semeni. 

 
 

SOBORUL MAI MARILOR VOIEVOZI MIHAIL ŞI GAVRIL 
APĂRĂTORII VIEŢII NOASTRE 

 
 
Anul bisericesc este presărat cu diferite sărbători închinate persoanelor Sfintei Treimi, Maicii Domnului, Sfinţilor şi îngerilor, 

adevărate popasuri duhovniceşti de reculegere şi trăire religioasă. 
Sărbătoare închinată îngerilor avem una singură pe an : în ziua de 8 noiembrie, în care prăznuim pe Sfinţii Arhangheli Mihail 

şl Gravriil, împreună cu soborul tuturor îngerilor. 
Cuvântul arhanghel provine din limba greacă şi înseamnă „mai mare peste îngeri" 

sau „cel dintâi dintre îngeri", iar cuvântul înger înseamnă vestitor, pentru că îngerii 
vestesc pe pământ voia lui Dumnezeu. 

Îngerii au fost cele dintâi creaţii ale lui Dumnezeu. după cum ne încredinţează 
Sfânta Scriptură : „La început a făcut Dumnezeu cerul şi pământul" (Facere I, 1), iar 
simbolul de credinţă ne arată că Dumnezeu este „făcătorul cerului şi al pământului şi al 
celor văzute şi nevăzute". Prin cer şi   cele   nevăzute   înţelegem   pe îngeri, care au 
fost cei dintâi în ordinea creaţiei", care au avut drept scop să poarte grijă de lumea ce 
se va crea în continuare. Îngerii sunt duhuri, adică cu trupuri nemateriale, lucru pe care 
îl aflăm din cartea Psalmilor : „Cela ce faci pe îngerii Tăi duhuri şi slugile Tale pară de 
foc" (Ps. 10s, 5), iar Sfântul Apostol Pavel ne spune că ei au „trupuri cereşti" care se 
deosebesc de cele pământeşti. Cu toate acestea, uneori îngerii pot lua trupuri 
materiale, pentru a intra în legătură cu oamenii, pentru a-i ajuta. Îngerii au misiune 
specială pentru   neamul   omenesc,   ei   fiind   aceia  care descoperă voia lui 
Dumnezeu, se roagă pentru oameni şi îi apără pe aceştia de orice rău şi mai ales în 
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vreme de necazuri. Din Sfânta Scriptură putem afla intervenţiile îngerilor în viaţa neamului omenesc Îngerii l-au izbăvit pe Lot din 
Sodoma ; „Îngerii, din mila lui Dumnezeu, vin către el, l-au apucat de mână pe el şi pe femeia lui... şi i-au scos afară..." (Facerea 
XIX, 16—17). Un înger al Domnului îl însoţeşte pe Agar în pustie, iar un alt înger îl opreşte pe Avraam să-şi jertfească fiul, 
zicându-i : „Avraame, Avraame... să nu-ţi ridici mâna asupra copilului tău, şi să nu-i faci vreun rău" (Facerea 22,11—12). Un înger 
îl apără pe Azaria şi pe însoţitorii săi să nu fie arşi în cuptorul cu foc, un înger îi apără pe Daniel în groapa cu leii înfometaţi. 

În Noul Testament misiunea îngerilor devine deosebit de importantă pentru neamul omenesc. Arhanghelul Gavriil s-a arătat 
preotului Zaharia, spunându-i   că   va naşte fiu, acesta învrednicindu-se a fi botezătorul Domnului.   Tot Gavriil este cel care   
după şase luni s-a arătat la Nazaret Prea Curatei Fecioare Maria, pe care o salută cu cuvintele : „Bucură-te cea plină de dar, 
Domnul este cu tine" (Luca I, 31). Un înger se arată păstorilor, vestindu-le vestea cea mare a Naşterii Domnului şi tot la Naşterea 
Domnului, un cor îngeresc arăta măreţia evenimentului prin cântarea îngerească : „Mărire întru cei de sus lui Dumnezeu şi pe 
pământ pace, între oameni bună-voie". În timp ce Irod căuta Pruncul să-L omoare, un înger al Domnului se arată lui Iosif în vis, 
vestindu-i să fugă în Egipt şi tot un înger îi porunceşte să se întoarcă în Nazaret după moartea lui Irod În grădina Ghetsimani, 
Însuşi Mântuitorul a fost asistat de un înger, iar femeile mironosiţe au fost anunţate de un înger că Domnul a înviat. Un înger 1-a 
scos pe Sfântul Petru din temniţă (Faptele Apostolilor XII, 7—11). Mântuitorul a spus că Îngerii sunt aceia care vor vesti Ziua cea 
Mare a Dreptei Judecăţi. 

Mare este misiunea îngerilor în Biserica noastră ! Fiecărui om îi este dat să-şi desfăşoare viaţa sub ocrotirea îngerului păzitor 
care îl primeşte în clipa botezului, poarta de intrare în creştinism. „Tot ceea ce este bun în noi, curat, luminat, orice gând frumos, 
orice mişcare bună a inimii, rugăciunea, pocăinţa, faptele bune, toate acestea se nasc în noi şi se înfăptuiesc din îndemnul 
îngerului păzitor" (Mitropolit Nicolae Krutiţki, Cuvântări Bisericeşti, vol. II, p. 44). 

Prezenţa Îngerului păzitor îl apără pe om de rele şi-l ajută să se mântuiască. Legătura cu îngerul păzitor se menţine prin 
rugăciune şi printr-o viaţă neprihănită. Păcatele îl îndepărtează pe om de îngerul păzitoi, implicit pe Dumnezeu, căci „îngerii" 
pururea văd faţa Tatălui care este în ceruri. 

Faptele bune, izvorâte din dragoste de semeni, ajutorarea semenului făcute în mod dezinteresat, sunt lucruri cunoscute de 
îngerul nostru păzitor şi nu vor rămâne fară folos, aşa cum ne încredinţează şi Sfânta Scriptură : „Rugăciunile voastre cu lacrimi 
şi îngroparea morţilor cu preţul atâtor sacrificii, eu le-am înfăţişat înaintea Domnului" (Tobit XII, 12). 

La sfârşitul vieţii, îngerii vor lua în primire sufletele noastre: „Săracul a murit şi a fost dus de îngeri în sânul lui Avraam" (Luca 
XVI, 12). 

Îngerii au, aşadar, un rol deosebit în viaţa noastră a tuturora şi de aceea Biserica ne învaţă să cerem de la Dumnezeu „înger 
de pace, credincios, îndreptător, păzitor al sufletelor şi trupurilor noastre". Tradiţia creştină consemnează rugăciuni speciale 
adresate îngerului păzitor, prin  care bunul creştin caută să  intre în legătură   cu acesta. Amintind una dintre acestea, înţelegem 
mai uşor valoarea îngerilor în viaţa noastră : „Îngerul lui Hristos, păzitorul meu cel sfânt, acoperitorul sufletului şi al trupului meu, 
iartă-mi toate câte am greşit în ziua de astăzi şi mă izbăveşte de toată victoria vrăjmaşului meu cel potrivnic, ca să nu mânii cu 
nici un păcat pe Dumnezeul meu. Roagă-te pentru mine păcătosul şi nevrednicul, ca să mă arăt vrednic bunătăţii şi milei 
Preasfintei Treimi şi Maicii Domnului Meu Iisus Hristos şi tuturor Sfinţilor Săi”. 

 
 
 

LA SFÂNTUL IERARH NICOLAE 
VIRTUTEA MILOSTENIEI 

 
 
În pericopa evanghelică ce s-a citit astăzi, vedem că Mântuitorul Iisus Hristos fericeşte pe cei milostivi zicând : „Fericiţi cei 

milostivi, că aceia se vor milui" (Matei V, 7).  
O pildă de milostenie ne oferă şi Sfântul Ierarh Nicolae, a cărui pomenire o săvârşim astăzi şi care rămâne pentru noi un 

model bun de urmat în practicarea virtuţii milosteniei. 
Să vedem care este sensul acestei virtuţi în viaţa noastră urmând exemplul Sfântului Ierarh Nicolae. 
Milostenia este una dintre cele mai frumoase virtuţi cu care s-au încununat mulţi dintre sfinţi şi ea are un rol foarte important în 

mântuirea fiecărui credincios, alături de post şi rugăciune. 
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Prin milostenie fiecare credincios poate să-şi arate dragostea faţă de aproapele, arătându-se nu ascultător al legii lui 
Dumnezeu, ci împlinitor al cuvântului lui Dumnezeu. Milostenia o întâlnim încă din Vechiul Testament, prin faptul că Dumnezeu îi 
dă poruncă lui Moise (Deuteronom XV, 7—8) „de va veni la tine vreun sărac dintre fraţii tăi, să nu-ţi împietreşti   inima   şi să nu-ţi 
ridici mâna împotriva fratelui tău cel lipsit, ci să deschizi mâna şi să-i dai ce-i trebuie,   ca   să   facă faţă nevoilor lui". Milostenia 
era practicată   în Vechiul Testament pentru că înţeleptul Solomon ne spune că cei milostivi au parte de îndurarea lui Dumnezeu, 
încă în viaţa aceasta pământească, şi asupra lor se revarsă din belşug toată binecuvântarea cerească (Proverbe XI, 24). În Noul 
Testament, Mântuitorul acordă o importanţă deosebită acestei virtuţi in predica de pe munte : „Deci, când faci milostenie, nu 
trâmbiţa înaintea ta, cum fac unii în sinagogi şi pe uliţe, ca să fie slăviţi de oameni ; adevărat grăiesc vouă : şi-au luat plata lor. 
Tu, însă, când faci milostenie, să nu ştie stânga ta ce face dreapta  ta, ca milostenia ta să fie într-ascuns şi Tatăl tău, Care vede 
în ascuns, îţi va răsplăti ţie" (Matei VI, 2- 4). Mântuitorul Iisus Hristos îi ceartă pe farisei pentru  că aceştia făceau milostenie  ca  

să-i  vadă lumea  şi să- i  laude pentru aceasta. De aici  
vedem că milostenia trebuie făcută în ascuns pentru ca 
să   poată   fi primită de Dumnezeu şi ca să fie 
adevărată. 

Domnul  nostru  Iisus  Hristos  a  fost  milostiv  cu  
întreaga  lume deoarece s-a coborât din   ceruri   şi a   
luat trup omenesc şi a suferit, murind pe cruce.   El   
bogat fiind, pentru noi a sărăcit, ca noi cu sărăcia lui să 
ne îmbogăţim.   În  activitatea  sa   pământească,   
Mântuitorul s-a arătat deseori milostiv cu cei bolnavi, cu 
cei orbi, cu cei  şchiopi şi cu toţi aceia care se aflau în 
suferinţă şi necazuri. Un exemplu prin care Mântuitorul 
se arată milostiv   este atunci când înmulţeşte pâinile în 
pustie : „Şi ieşind, a văzut mulţime mare şi I s-a făcut 
milă de ei şi a vindecat pe bolnavii lor" (Matei XIV, 14). 
Un exemplu mai concret al virtuţii milosteniei ne este 
oferit de Mântuitorul în Pilda Samarineanului milostiv, 
care-şi face milă de cel căzut între tâlhari, luându-l şi 
ducându-l la o casă de oaspeţi şi dându-i toate cele 
necesare pentru ca acesta să fie din nou sănătos. 

Virtutea milosteniei a fost practicată şi de Sfinţii 
Apostoli. Petru şi Ioan,care urcând la templu să se roage, 
au întâlnit un olog din pântecele mamei sale, care le-a 
cerut milostenie, iar Petru a zis : „Argint şi aur nu am ; 
dar ce am, aceea îţi dau. În numele lui Iisus Hristos 
Nazarineanul, scoală-te şi umblă" (Fapte III, 6). Sfântul 

Apostol Pavel strânge ajutoare din Corint pentru Biserica din Ierusalim, făcând prin aceasta un act de milostenie. El le spune 
preoţilor din Efes să fie milostivi şi le aminteşte porunca Mântuitorului : că mai fericit este a da decât a lua. 

Sfinţii Părinţi au practicat această virtute a milosteniei. Astfel Sfântul Ioan Gură de Aur, ca şi Sfântul Vasile cel Mare şi alţi 
Sfinţi Părinţi şi-au vândut averile împărţindu-le săracilor. Unii dintre sfinţi au fost numiţi milostivi, deoarece ei îndeplineau această 
virtute neîncetat. Un exemplu practic în această privinţă este şi Sfântul Nicolae. 

Biserica a făcut şi face acte de milostenie cu toţi săracii şi neajutoraţii şi ea propovăduieşti această virtute îndemnând pe toţi 
credincioşii să o practice mai ales în zile de post, pentru ca rugăciunile noastre să fie bine primite înaintea lui Dumnezeu. Această 
floare a virtuţilor se oglindeşte şi în viaţa Sfântului Ierarh Nicolae, pe care întreaga Biserică Ortodoxă îl prăznuieşte astăzi. 

In vremea Sfântului Nicolae sărăcia, mizeria şi suferinţa au ajuns la apogeu. De aceea, mulţi părinţi îşi vindeau copiii, ca să 
nu moară de foame. Sfântul Nicolae şi-a vândut averea sa împărţind-o săracilor şi scăpând multe suflete de la pierzare. De multe 
ori îşi vindea şi veşmintele sale, încât nimeni nu pleca neajutorat de la el. 

Se spune că pe vremea Sfântului Nicolae erau trei fecioare foarte sărace şi pentru aceea părinţii lor erau nevoiţi să le vândă 
şi apoi acestea să fie folosite în scopuri josnice. Sfântul Nicolae s-a rugat lui Dumnezeu să salveze aceste fecioare, iar 
Dumnezeu i-a dat trei pungi cu galbeni pe care sfântul le-a dat părinţilor fetelor, scăpând astfel fecioarele din cursa diavolului. 
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Sfântul Ierarh Nicolae se îmbrăca modest şi se hrănea cu cele mai ieftine mâncări, ca din hrana sa să agonisească pentru cei 
săraci şi oropsiţi. Milostenia era pornita din adâncul sufletului şi făcută din dragoste faţă de aproapele dar mai ales era făcută în 
ascuns ca nu cumva să-şi piardă ceva din frumuseţile şi valorile ei creştine şi morale. 

Sfântul Nicolae atunci când face milostenie cu cele trei fecioare, aruncă punga cu bani noaptea ca să nu fie văzut de cineva 
ca milostenia să fie în ascuns şi Tatăl cel ceresc care vede în ascuns să-i răsplătească lui. 

Dacă milostenia este una dintre cele mai frumoase virtuţi 
creştine, păcatul zgârceniei este unul dintre cele mai mari şi mai 
dăunătoare păcate din viaţa credinciosului. Acest păcat se 
reflectă în special în viaţa celor bogaţi   care  uită de Dumnezeu 
şi  de  semenii  lor,  dorind să se îmbogăţească cât mai mult, fără 
ca această bogăţie să le folosească la ceva. Zgârcenia duce la 
ruperea legăturii cu Dumnezeu şi alterează relaţiile cu semenii 
noştri. Sfânta Scriptură ne oferă numeroase pilde prin care 
zgârcenia a dus la pierderea sufletului şi a trupului   Un exemplu 
este bogatul căruia i-a rodit ţarina şi care în loc să milostivească 
pe alţii din surplusul său, şi-a stricat hambarele ca să-şi facă 
altele mai mari. De asemenea bogatul nemilostiv era îmbrăcat în 
porfiră şi vizon şi petrecea în ospeţe fără să-şi îndrepte nici 
măcar privirile spre săracul Lazăr. 

O cântare bisericească spune că Sfântul Ierarh Nicolae era 
„Ocrotitor şi adăpost celor aflaţi în nevoi, mângâietor celor aflaţi 
în necazuri şi supărări, izvor de miruri, sprijinitor şi vistierie celor 
lipsiţi, doctorul bolnavilor şi izbăvitorul celor din primejdii..." 

Întotdeauna cei zgârciţi, deşi bogaţi, au dus o viaţă de robie, 
de chin şi de suferinţă, având un sfârşit tragic al vieţii. Putem 
aminti pe „Avarul" de Moliere şi Hagi Tudose, personajul lui 
Barbu Delavrancea, care până în clipa morţii n-a încetat să-şi strângă averi în jurul său. 

Din cele arătate până acum, am văzut că milostenia are o importanţă deosebită. în viaţa oricărui credincios şi ea este 
indispensabilă mântuirii. Milostenia a fost practicată în Vechiul Testament, apoi în Noul Testament. Domnul Iisus Hristos ne arată 
cum să o practicăm şi ne îndeamnă să o săvârşim, El fiind modelul cel mai desăvârşit şi mai pilduitor al acestei virtuţi. De 
asemenea milostenia a fost practicată de Sfinţii Apostoli, de primii creştini, de Sfinţii Părinţi şi de Biserică. 

Un exemplu grăitor al milosteniei este şi Sfântul Ierarh Nicolae, pe care astăzi îl prăznuim şi care este şi rămâne o pildă 
vrednică şi demnă de urmat pentru toţi creştinii. 

Să urmăm, deci, exemplul Sfântului Nicolae care a practicat virtutea milosteniei neîncetat, ajutând pe cei săraci, osteniţi şi 
împovăraţi. 

 

CUM ESTE PERCEPUTĂ LIBERTATEA RELIGIOASĂ ÎN ROMÂNIA? 

PRIMA PARTE 

 
Abordarea Legii Cultelor, nr. 489/2006 

Autor: Conf. univ. dr. Octavian Pop, Avocat definitiv 

 

 PRIMA PARTE 
 

Scurtă notă introductivă 
Înainte să dezbatem pentru prima dată, din ce putem vedea în presa scrisă şi mediul online, din evenimentele 

care s-au petrecut, felul în care s-au ivit o sumedenie de persoane care şi-au atribuit în mod neadecvat statute 
religioase sau care şi le-au întrebuinţat într-un mod raţional, corect şi demn, doresc să-mi prezint intenţia personală, ca 
şi autor, preşedintele unei Confesiuni religioase recunoscute de către Secretariatul de Stat pentru Culte al Guvernului 
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României, intenţionez să aduc un plus de claritate în privinţa libertăţii religioase şi a modului prin care aceasta există şi 
se manifestă în România. 

Adeseori apelează nu numai la Asociaţia noastră, ci şi la alte Asociaţii, persoane care doresc să exercite 
atribuţii preoţeşti, autorizate de către oricine, oricum şi în orice condiţie, dorinţa arzătoare fiind aceea de a îmbrăca 
veşminte preoţeşti şi de a oficia slujbe, indiferent de statutele confesiunilor, crezând că sunt opţionale şi nu obligatorii. 
Iată că există articole de Lege prin care statutele confesiunilor sunt strict obligatorii şi încălcarea acestora, chiar şi „la 
milimetru”, atrage după sine rigorile Legii. 

Ei bine, am fost nevoit de nenumărate ori să evit răspunsul respingător persoanelor interesate pentru a nu irita 
sau deranja, adeseori întâlnind şi oameni care nu se mulţumesc cu negaţia ducându-se să încerce în altă parte, ci îţi 
„poartă sâmbetele” şi de aici iau naştere tot felul de hărţuiri şi intimidări. Portretul infracţional nu este greu de alcătuit 
dacă avem câtuşi de puţin cunoştinţe în domeniul criminologiei. Pentru a evita astfel de neplăceri care atrag pierderi 
de timp uriaş doar să răspunzi „şicanărilor”, în loc de răspuns am sugerat să ne cerceteze mai întâi mărturisirea de 
credinţă, să analizeze specificul confesiunii şi abia apoi să fie luată o decizie de aderare sau neaderare. Sunt de 
părere că „Libertatea religioasă” nu are nicio legătură cu crearea de oportunităţi pentru oportunişti, ci însăşi denumirea 
ei ne lămureşte ceea ce vizează într-un mod cu totul şi cu totul special. 

 
 

I. Noţiuni generale despre Libertatea religioasă 
Libertatea religioasă îşi are originile în necesitatea antică a oamenilor de a-şi exercita într-o formă sau alta 

propriile convingeri religioase şi din acest motiv nu de puţine ori s-a ajung de la dispute dogmatice la crime, persecuţii 
sau chiar războaie. 

Ca şi act juridic, libertatea religioasă este invocată în „Scrisoarea din 313” a lui Licinius, împărat al Romei între 
anii 308-324. Iniţierea documentului, care nici pe departe nu a fost conferirea libertăţii absolute numai creştinismului 
cum se doreşte a fi interpretat, raportat la faptul că majoritatea oamenilor de astăzi sunt creştini, provine de la Edictul 
lui Galeriu din anul 311. Cu toate acestea, cel din anul 313 atribuit lui Constantin, deşi în mod real aparţine cumnatului 
său, Licinius, a fost doar o scrisoare care conferea libertate tuturor „celor ce cred într-o divinitate”. 

Omenirea a evoluat şi o dată cu ea şi omul. Astăzi nu mai sunt permise ofense pe motive inclusiv de apartenenţă 
religioasă. Este un lucru normal pentru o lume normală în care nimeni nu ar trebui să încerce cu forţa să convingă pe 
cineva şi nici să-şi impună propriile concepţii cu brutalitate sau cu metode psihologice persuasive. Probabil, la un 
moment dat, vor putea fi condamnabile şi infracţiunile psihologice. 

Până la evoluţia ştiinţei într-atât încât să se poată ancheta procesul psihologic şi factorii determinanţi, adică să fie 
condamnată inclusiv „manipularea”, chiar dacă articolul 207 din Codul Penal se rezumă la formele de şantaj 
psihologic, să ne raportăm şi noi la epoca în care trăim şi mai ales la Statul Român şi nivelul de percepţie în privinţa 
„Libertăţii religioase”. 

În anul 2006 intră în vigoare Legea nr. 489 privind libertatea religioasă şi regimul general al cultelor din România, 
care, mare atenţie la termeni, este libertatea conferită tuturor identităţilor religioase şi nu numai cultelor ca şi persoane 
juridice. Această Lege care deschidea noi orizonturi pentru libertatea de exprimare în Ţara noastră a trecut prin mai 
multe modificări prin Curtea Constituţională şi s-au stabilit mai mulţi corespondenţi în celelalte Legi şi Ordonanţe, în 
vigoare, o dată cu apariţia jurisprudenţelor soluţionate în Instanţele Ministerului Justiţiei. Astfel, constatăm că termenul 
de „Libertate religioasă” este într-o permanentă dezvoltare şi capătă într-adevăr un contur democratic şi normal, 
departe de ideologia comunistă care deşi impunea un singur cult, nu ştia pe care să-l impună mai degrabă. 
 
 

II. Cum au perceput românii libertatea religioasă? 
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Este dificil să stabilească cineva un răspuns concret, percepţia omului asupra libertăţii proprii, adeseori, ignorând 
obligaţiile evidente. Nu ar fi deloc frumos 
să trăim într-o lume în care am avea numai 
drepturi, fără obligaţii; nu am mai cunoaşte 
unde se termină dreptul nostru şi unde 
începe dreptul altei persoane. Este o 
metodă cunoscută aceea că, din toate 
timpurile, cultele mari au încercat să 
dizolve sau să absoarbă cultele mici pentru 
a nu avea oamenii alternative. Şi dacă cei 
ce şi-au propus acest lucru au crezut că 
vor constitui un singur cult la nivel naţional 
sau internaţional, s-au înşelat! Vedem că 
indiferent ce ar acuza un cult mai mare, 
chiar şi majoritar, acuzând grupurile mici de 
„schismă” sau „erezie”, acuzaţiile acestea 
pot avea răspundere penală pentru 
acuzator dar nu şi consecinţe nefaste 
pentru cel acuzat. Indiferent de apelative, 
cultele ca şi confesiuni religioase au tot 
apărut şi s-au tot dezvoltat. 

Să nu uităm că prima idee de a 
omogeniza creştinismul într-o religie globală, a fost ideea aplicată de Împăratul Constantin. Oamenii şi-au asumat 
inclusiv persecuţiile la care au fost supuşi pentru a-şi apăra principiile religioase care li se păreau mai aproape de 
cugetele lor. Nu poate nimeni să realizeze această idee şi nici măcar să o facă să funcţioneze mai mult de un secol. 
De ce? Chiar dacă majoritatea confesiunilor îşi numesc oamenii „oi”, să nu uităm că omul nu a fost şi nu va fi niciodată 
o oaie. Îndată ce se va uita în oglinda inteligenţei şi va descoperi că nu este o oaie, a doua zi este deja plecat în 
căutarea altei surse care să-i ofere răspunsul „pe care-l caută”. Din nefericire, de pe la începuturi a existat realitate că 
omului îi este mai uşor să caute ceea ce vrea să audă şi bine este liber să o facă. Dacă i-ar lua cineva libertatea de 
gândire, ar căuta în continuare evitând din ce în ce mai perfect conflictul cu legislaţia. 

Deci, oricum am dori să abordăm libertatea religioasă, singurul factor determinant al său este însuşi omul, 
căutătorul răspunsurilor sau credinţelor care să se potrivească cu propriile sale „intuiţii” religioase. Deşi acestea sunt 
de cele mai multe ori culese din cultele în care au fost înaintaşii sau chiar ei, omul este conştient doar de voinţa 
proprie. Aşadar, el caută pentru că doreşte să caute. Astfel, Statele civilizate au oferit un cadru adecvat şi juridic 
confesiunilor religioase tocmai pentru a nu mai exista forma de „clandestin”, formă din care s-au ivit numeroase 
confesiuni criminale, nu doar antisociale. 

Personal, aş tinde să cred că libertatea religioasă din România nu a fost percepută doar într-un mod pozitiv, ci şi 
într-un mod negativ. De ce spun acest lucru? Pentru că Ministerul Justiţiei din România a fost nevoit să rezolve multe 
speţe, unele s-au finalizat în avantajul anumitor persoane şi altele în dezavantajul lor, ajungându-se chiar şi la 
condamnarea în regim de detenţie de la câteva luni până la câţiva ani. Să nu minimizăm faptul că între confesiuni apar 
oameni care pot avea instinctul infractorului foarte bine ascuns. Deocamdată, toate sistemele din lume, juridice sau 
religioase, sunt vulnerabile în faţa unor presupuşi rău-intenţionaţi. Şi poate cineva să anticipeze schimbarea omului 
sau ce gândeşte el cu adevărat? Printre aceste gânduri îmbogăţirea, minciuna şi foloasele, demnitatea de „om 
apreciat” – că doar de, este „domnul părinte”, sunt doar câteva interese ascunse pe care numai personalul de la 
conducerea confesiunilor îl pot descoperi cu o oarecare „viclenie” psihologică. Ce ne facem când persoane rău 
intenţionate nu apelează la alte confesiuni, ci îşi întemeiază propriile confesiuni? Ei bine, cu acest fenomen se 
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confruntă nimeni altul decât Ministerul Justiţiei, cel care trebuie să dovedească diferenţa dintre „înşelăciune religioasă” 
şi „libertate religioasă” acordată unui om care chiar nu minte şi chiar se dedică unui crez. 

 
 

III. Cum este percepută libertatea religioasă la ora actuală? 
Conform Constituţiei României şi chiar Legii nr. 489/2006, nimeni nu poate fi pedepsit cu închisoarea pentru că 

împărtăşeşte, practică sau „propovăduieşte” o anumită confesiune, în spaţiu intim sau în public, dacă respectă 
legislaţia. Totuşi să ne gândim că pedepsele nu s-au stabilit de către Instanţe în baza unor mărturisiri religioase proprii 
sau de grup, ci au fost identificate fapte care nu vădeau fie o credinţă menită să nu facă rău membrilor sau societăţii, 
fie pentru că în spatele unor principii doctrinare exprimate frumos s-au ascuns persoane care aveau cu totul alte 
intenţii. De asemenea, nu putem ascunde nici realitatea că, în decursul timpului, au fost nenumărate persoane care au 
fost condamnate tocmai pentru principii religioase sănătoase sau deloc dăunătoare, doar pentru faptul că un cult 
majoritar, în dorinţa de a lichida orice formă de „concurenţă” le-a găsit „acul în carul cu fân”. 

La oara actuală nu prea mai este posibil comiterea unei nedreptăţi prin instanţă, asta pentru că şi Instanţele s-au 
specializat, au progresat, personalul s-a dezvoltat pe plan psihologic şi strategic şi, astfel, o dată cu sistemele 
progresează şi ceea ce numim „Libertate religioasă”. Din nefericire progresul nu se sfârşeşte niciodată, dar nici 
tendinţa infractorului de a se perfecţiona. Aşa că, nu trebuie nici să ne bucurăm că există această noţiune şi că uni i 
încearcă să o fructifice, pentru că în permanenţă vor apărea şi oameni care să o tulbure, fie că sunt ei tulburaţi din fire, 
fie că nu le convine că „Statul nu este o proprietate care să le ofere tot confortul numai lor”. 

Iarăşi nu putem stabili o statistică, în ceea ce priveşte nivelul de percepţie, în privinţa libertăţii de gândire şi de 
exprimare. Dat fiind faptul că suntem la nici două decenii distanţă de la intrarea în vigoare a primei Legi care 
reglementează libertatea religioasă, încă mai avem mult timp de parcurs pentru a vedea tendinţele confesionale ale 
oamenilor. Cu certitudine putem constata fiecare că sunt anumite probleme care nu ţin de „neconstituţionalitatea” Legii 
489/2006, ci mai degrabă de tendinţele unor oameni de „lărgire” a perimetrelor de activitate şi de exercitare a libertăţii 
religioase. Atunci când intervin şi faptele de natură penală precum înşelăciunea, furtul, şantajul, ameninţarea, 
abuzurile sau altele care nu au nicio legătură cu  libertăţile individuale, deja este de competenţa Codului Penal, ieşind 
total de sub spectrul Legii 489/2006. Legea cultelor se referă la „Libertatea religioasă şi regimul cultic” şi nu la felul în 
care oamenii găsesc metode să conceapă infracţiuni şi să le ridice la statutul de „legale” şi nici la cei ce folosesc 
pretextul de „libertate religioasă” pe post de umbrelă care să le asigure camuflarea infracţionalităţii. 

Din cuprinsul Legii Cultelor aflăm următoarele: „În activitatea lor, cultele, asociațiile religioase și grupările 
religioase au obligația să respecte Constituția și legile țării și să nu aducă atingere securității publice, ordinii, sănătății 
și moralei publice, precum și drepturilor și libertăților fundamentale ale omului” (Art. 5, alin. 4 din Legea 489/2006). 
Acest articol reglementează într-un mod corespunzător epocii în care trăim şi tendinţa de „civilizare” permanentă a 
omului şi a grupurilor. În acest sens, indiferent de ce religie ar împărtăşi persoana, nu poate să îşi extindă dreptul 
dincolo de graniţele obligaţiilor sale şi de punctul în care încep libertăţile altora. Chiar şi Constituţia României 
garantează libertatea religioasă, dar nu şi faptul că poate fi acoperirea unor infracţiuni sau încălcări ale limitelor bunului 
simţ şi ale conduitei.  

Aşadar, atât în activităţile religioase, cât şi în cele juridice, orice tip de confesiune, fie ea asociaţie, cult sau chiar 
nici măcar atât, indiferent de numărul de membri – mic sau mare – într-un mod cât se poate de raţional, toată lumea 
trebuie să respecte atât societatea şi oamenii societăţii, cât şi regulile stabilite într-un cadru juridic şi adecvat încât să 
nu facă prejudicii altor organizaţii. Este drept, unele confesiuni te pot vedea ca pe o „fiară” care n-ar trebui să existe, 
doar pentru faptul că exişti. Nu este o regulă pentru toată lumea să ne dezvoltăm principiile cu toţii, în acelaşi timp, nu 
că nu ar fi fost bine să percepem cu toţii evoluţia binelui ca fiind cea mai sigură cale care ne-a scos din mediocrităţile 
istoriei şi ne înalţă pe culmile convieţuirii civilizate. Civilizaţia sporeşte o dată cu societatea, uneori mai puţin, alte ori 
mai mult. 

Primul articol din Legea 489/2006, în cele două alineate, ne explică detaliat ce înseamnă libertatea religioasă în 
raportul dintre om şi Stat: (1) „Statul român respectă și garantează dreptul fundamental la libertate de gândire, de 
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conștiință și religioasă al oricărei persoane de pe teritoriul României, potrivit Constituției și tratatelor internaționale la 
care România este parte”. Chiar şi dacă nu ar fi fost parte la tratatele internaţionale, România era obligată de 
„Convenţiile Drepturilor Omului” să nu încalce drepturile cetăţenilor săi, lucru care se concretizează prin următoarele 
cuvinte din cel de-al doilea alineat al aceluiaşi articol invocat: „nimeni nu poate fi împiedicat sau constrâns să adopte o 
opinie ori să adere la o credință religioasă contrară convingerilor sale și nici nu poate fi supus vreunei discriminări, 
urmărit sau pus într-o situație de inferioritate pentru credința, apartenența ori neapartenența sa la o grupare, asociație 
religioasă sau un cult ori pentru exercitarea, în condițiile prevăzute de lege, a libertății religioase”. 

Al doilea alineat al primului articol din Legea Cultelor stabileşte şi raportul dintre oameni. Aşa putem vorbi deja de 
trecerea de la nivelul intim al propriilor păreri confesionale la expunerea lor liberă în societate. Dacă taci, nu are cine 
să-ţi pregătească discriminarea. Şi cum spuneam, dacă părăseşti un cult, în mod instantaneu poţi să devii duşmanul 
numărul 1 al aceleia, doar pentru faptul că nu s-a mai potrivit cu propriile tale concepţii doctrinare. Pentru că nu pot 
recurge la infracţiuni, legea pedepsind orice formă de agresiune fizică, oamenii îşi cioplesc tot felul de fapte prin care 
să-i „dea o lecţie” celui ce pleacă. De la părăsirea cultului şi până la a te declara deja „persoană non-grata” nu este 
cale lungă, asta dacă personalul confesiunii are câtuşi de puţină educaţie în ceea ce priveşte faptul că nu numai ei au 
anumite drepturi. Astfel, Statul creează prin această Lege obligaţii pentru cei ce cred despre sine că au numai drepturi. 
Să ai drepturi trebuie să ai şi obligaţii, iar dacă îţi încalci obligaţiile, îţi pierzi şi drepturile. 

Observăm din prima parte a primului articol că Statul garantează libertatea religioasă oricărei persoane, nu doar 
grupurilor de persoane; dar, o dată cu apariţia celei de-a treia persoane deja se intră în sfera Ordonanţei Guvernului 
nr. 26/2000, în vigoare, care reglementează libertatea oamenilor de a se asocia într-un cadru juridic, adecvat şi care 
este reglementat prin multe, multe alte legi şi ordonanţe. 

În ceea ce priveşte „gruparea religioasă” ne vom raporta la răspunsul Secretariatului de Stat pentru Culte nr. 
6602/23.11.2018, document oficial întrebuinţat de către Judecătoria Focşani, din care aflăm că: „în ceea ce priveşte 
grupările religioase, întrucât acestea nu au personalitate juridică, potrivit art. 5, alin. 2 din Legea nr. 489/2006, în 
relaţia lor cu terţii nu pot folosi denumirea de preot”. Până în anul 2018 exista o tendinţă a unor persoane, 
necunoscând primul pas în ceea ce priveşte transformarea unui mic grup într-unul „religios şi legal constituit”, se 
întocmeau acte notariale sau „fără nicio procedură prealabilă”, aşa cum scrie în Lege, interpretându-se eronat acest 
articol: „Gruparea religioasă este forma de asociere fără personalitate juridică a unor persoane fizice care, fără nicio 
procedură prealabilă și în mod liber, adoptă, împărtășesc și practică o credință religioasă” (Art. 6, alin. 1 din Legea 
489/2006). Fireşte, în casa lui, omul poate să se creadă şi chiar să fie şi „patriarh”. Atunci când iau fiinţă relaţiile cu 
terţii, adică prin viu grai, pe reţelele de socializare, în presa scrisă sau televiziune, intervenind relaţia cu terţii, deja intră 
sub incidenţa codului penal privind exercitarea unor atribuţii, chiar şi a acelora de „propovăduire”. 

De ce toate confesiunile religioase trebuie ţinute într-o evidenţă? Ei bine, dacă ne raportăm la articolul 40, 
alineatul 4 din Constituţia României, articol care interzice asocierea cu caracter secretos, răspunsul aproape că vine 
singur. Dacă Statul nu cunoaşte cât de „domestică” şi „inofensivă” este o confesiune, cum va putea garanta siguranţa 
celorlalte persoane? De aceea „gruparea religioasă” nu are nicio restricţie dacă se rezumă la o familie, un parteneriat 
domestic, dar când se ajunge la o formă de asociere, asta implicând mai mult de două persoane, deja există tendinţa 
de extindere şi Statul, care are şi obligaţia să garanteze prin instituţiile sale buna funcţionare a societăţii, trebuie să 
cunoască aspectele ce ţin de respectiva confesiune religioasă. Pot exista cazuri primejdioase dacă Statul este 
neinformat? Fireşte că da. Aşa că articolul de mai sus se referă mai degrabă la formele religioase de „grupaţi” decât 
de grupări. Denumirea de „grupare” aduce după sine o sumedenie de prejudecăţi şi nu ştiu cât i-ar favoriza pe unii 
oameni care cred în ceva să li se atârne apelativul de „membrii unei grupări”, chiar şi dacă li s-ar garanta unele 
drepturi. 
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Referitor la Ordonanţa 26/2000, aş dori să facem câteva clarificări pentru că sesizăm persoane care nu înţeleg 
diferenţa dintre o Asociaţie şi o Fundaţie. Legea 489/2006 se referă strict la Culte şi Asociaţii pentru că o singură 
persoană nu are obligaţia să dea explicaţii cuiva cu privire la propria concepţie religioasă, câtă vreme nu încalcă 
drepturile şi libertăţile altora, buna funcţionare a societăţii, lucru deja stabilit prin art. 5, alin. 4 din Lege şi, bineînţeles, 
neexistând nicio relaţie cu terţi. Diferenţa dintre 
cele două persoane juridice este aceea că 
Asociaţia este înfiinţată de către minim 3 persoane 
fizice şi filialele acestora din minim două persoane 
(art. 13 alin. 1 din OG. 26/2000), pe când Fundaţia 
poate să fie înfiinţată de către o singură persoană 
(art. 16 alin. 1 din OG 26/2000). 

Fundaţiile nu au rolul de confesiuni religioase, 
activităţile lor fiind cu totul altele. Din acest motiv 
Legea 489/2006 nu se referă la Fundaţii, ci la 
Culte, Asociaţii şi grupuri religioase, deşi 
Secretariatul de Stat pentru Culte pot lua în 
evidenţă chiar şi Fundaţii. Acestea nu pot deveni 
confesiuni religioase în această formă juridică, 
fiind constituite de un singur membru conducător, 
adică un mod anarhic incompatibil cu epoca în 
care trăim. Este inutil să explicăm faptul că o 
persoană ar avea intenţia să-şi predice propriul 
crez dar fără a-l împărtăşi şi altora care, la rândul, ar putea fi interesaţi să adere la respectivul concept. 

Dată fiind situaţia de mai sus, Fundaţia poate fi înfiinţată de membrii unei confesiuni religioase, dar ea însăşi nu 
poate înfiinţa o confesiune religioasă în care cred oameni. Da, o confesiune religioasă prin definiţia sa implică 
asocierea oamenilor şi este de la sine înţeles că denumirea celor ce constituie o Asociaţie este de „asociaţi”, lucru pe 
care Fundaţia nu-l poate face.  

 
 

IV. Care sunt etapele prin care o confesiune poate deveni cult în România? 
Legea Cultelor are în vedere asocierea religioasă a persoanelor. Acest lucru îl observăm începând cu cel de-al 

doilea Articol al Legii 489/2006: „libertatea religioasă cuprinde dreptul oricărei persoane de a avea sau de a adopta o 
religie, de a şi-o manifesta în mod individual sau colectiv, în public sau în particular, prin practicile şi ritualurile 
specifice  cultului”. Prin litera acestui articol ajungem la fenomenul de „aderare” a altor persoane la conceptul religios 
al alteia. Astfel, s-a ajuns într-un mod inevitabil la nivelul de asociere. 
 
 

IV. 1.    ASOCIAŢIA CONFESIONALĂ 
Prima etapă de după asocierea a minim 3 persoane şi debutul unui potenţial cult religios este constituirea unei 

Asociaţii cu personalitate juridică. Aceasta va avea cei 3 membri fondatori care îşi exprimă prin Statut şi prin Actul 
Constitutiv ce crez au şi totodată îşi stabilesc primele reguli interne ale confesiunii pe care doresc să o practice. Cel 
mai important lucru este crezul acestora pentru că vorbim despre o religie care doreşte să fie privilegiată şi cu 
libertate, un drept adeseori greu de gestionat de unele persoane cu mentalităţi ori prea vechi, ori anarhice. 

Pentru că există o autoritate de Stat care are în competenţe evidenţa exactă a religiilor, adică Secretariatul de 
Stat pentru Culte al Guvernului României, Asociaţia celor 3 membri solicită conducerii acestei instituţii „luarea în 
evidenţă”, procedură care va trece printr-o comisie de revizuire a Statutului şi Actului Constitutiv. Procedura de 
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revizuire are rolul de a analiza eventuale încălcări ale Legii şi alte aspecte care nu sunt de competenţa Instanţelor care 
acordă personalitate juridică. 

În acest articol am folosit expresia de „Asociaţia confesională” pentru a se subînţelege anumite aspecte pe care le 
vom lămuri în cele ce urmează. 

Este bine să fie acceptată ideea că o religie nu ia fiinţă în momentul în care primeşte Hotărârea Instanţei sau 
Codul Fiscal de la ANAF, ci în momentul în care este eliberat documentul de „luare în evidenţă”, dacă prevederile 
confesionale statutare nu încalcă libertăţile altor confesiuni sau buna funcţionare a acestora. Ministerul Justiţiei nu 
deţine „teologi” care să studieze crezurile oamenilor şi să anticipeze dacă acestea vor fi practicate într-un mod 
problematic pentru cei din jur. În schimb, personalul Secretariatului de Stat pentru culte cu asta se ocupă. Deşi 
majoritatea personalului era constituit din majoritatea adepţilor unei anume confesiuni cultice, să nu uităm că s-a 
conferit fără restricţii libertatea religioasă mai multor confesiuni opuse sau în contradictoriu cu crezul confesiunii lor. 

Elementele stipulate în Statut şi în Actul Constitutiv ale unei confesiuni sunt urmărite foarte atent de către Comisia 
de validare a Secretariatului de Stat, structură care are în competenţe ceea ce avea şi fostul Minister al Cultelor. 
Gândirea teologică sau „din curtea Bisericii” se dobândeşte acolo şi numai oamenii din proximitate pot anticipa şi dacă 
ar putea exista tendinţe care să pună în pericol libertatea altor confesiuni sau chiar siguranţa cetăţenilor, un aspect 
care este reglementat de Legea 489/2006 dar spre care nu cred că este necesar să ne aplecăm acum, dat fiind faptul 
că România nu se confruntă cu astfel de cazuri. 

Iarăşi, este bine de ştiut că Instanţele din România au dispus pedeapsa cu închisoarea pentru persoanele care au 
ignorat autoritatea Secretariatului de Stat pentru Culte, o dată cu ajungerea la numărul de 3 persoane, inculpaţi care s-
au erijat în „preoţi” ai unor confesiuni inexistente în realitate. Aici ar fi trebuit să clarificăm multe aspecte ce ţin de 
deficienţa de înţelegere a unor conaţionali care au abordat total greşit libertatea religioasă, libertate care nu a desfiinţat 
autoritatea Secretariatului de Stat pentru Culte ci, dimpotrivă, tocmai l-a înfiinţat. Aceasta este importanţa Instituţiei, ca 
fiecare cetăţean sau grup de cetăţeni din România să beneficieze de garantarea libertăţii religioase. Cum o putem 
garanta? Tocmai prin existenţa obligativităţii confesiunilor să treacă printr-o Comisie de validare şi să se observe dacă 
pot fi strecurate şi elemente care vor putea determina pericole sau tulburări sociale. 
 
 

IV. 2.    AVIZUL SECRETARIATULUI DE STAT PENTRU CULTE 
Momentul înfiinţării unor confesiuni este data la care a fost emis documentul de „luare în evidenţă”, în care sunt 

menţionate datele asociaţiei, aspecte generale, actul legislativ în baza căruia a fost luată în evidenţă (în toate cazurile 
apare OG. 26/2000, vorbind despre asocierea unor persane) şi câteva obligativităţi generale ale instituţiei autorizate, 
obligaţii care necesită raportarea la Secretariatul de Stat care a emis acest „act consultativ”. Indiferent de părerile 
unora care s-au mai vehiculat, Avizul de la S.S.C. nu este atât de nesemnificativ chiar şi dacă poartă denumirea 
aceasta de „consultativ”. Ignorarea lui poate avea consecinţe severe în acord cu prevederile Codului Penal. 

De ce este „consultativ” avizul S.S.C.? Pentru că acest act se adresează Ministerului Justiţiei în cele mai multe 
cazuri sau altor instituţii ale Statului. Pentru confesiuni nu este „consultativ” ci obligatoriu! Să înţelegem acest lucru 
trebuie să analizăm un astfel de aviz eliberat într-o formă confesiunilor mici şi în altă formă confesiunilor care 
depăşesc 300 de persoane. Printre obligaţiile stipulate spre finalul Avizului S.S.C. se numără şi „comunicarea oricărei 
modificări a Statului, a sediului sau a Consiliului de conducere”. 

Legal vorbind, numai anumite categorii de recidivişti nu pot întemeia Asociaţii. Să analizăm o situaţie: Ordonanţă 
nr. 39/2015 prevede obligativitatea ca un membru întemeietor sau un membru nou dintr-o Asociaţie trebuie să depună 
cazierul fiscal. Acesta se eliberează gratuit la ora actuală şi informează „consultativ” Instanţa că nu există impozite 
neplătite. Depunerea Cazierului Judiciar nu este obligatorie. Este şi o parte bună şi o parte rea a acestei 
neobligativităţi. În primul rând sunt persoane recidiviste care au înfiinţat Asociaţii pentru a-şi ajuta semenii, devenind 
adevăraţi consultanţi şi formatori de opinie demni de secolul în care trăim. În al doilea rând sunt persoane care au 
comis infracţiuni, cazierul s-a curăţat în timp şi după o vreme au revenit la vechile metehne. 
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Cred că cel puţin pentru Asociaţiile care au un statut religios ar fi trebuit solicitarea unei ordonanţe, chiar şi dacă 
Hristos a transformat din oameni de joasă speţă în personalităţi remarcabile chiar şi peste veacuri. Mediul religios 
poate să fie propice pentru unele persoane care au tendinţe infracţionale şi asta din mai multe motive. Unul dintre 
acestea este faptul că „dacă omul te crede că vorbeşti cu cineva invizibil” este mai predispus să fie victima unor 
înşelăciuni. Alt motiv constituie practicile acelea în care nimeni nu ştie câţi dintre preoţii cultelor mai numeroase 
evidenţiază sumele dobândite prin chitanţe sau registre? Şi cum să nu meargă mai departe tradiţia întrebării „dacă alţii 
fac aşa, eu să nu fac?” 

Revenind la Avizul Secretariatului de Stat pentru Culte, este necesar pentru confesiunile religioase din mult mai 
multe puncte de vedere decât cele amintite mai sus. Are inclusiv rolul de a anticipa dacă autorul crezului sau cel ce a 
strâns în jurul său un număr de adepţi manifestă prin vreun articol dovada că nu prea crede în ceea ce doreşte să 
prezinte altora ca atractivitate. De ce se cere ori de câte ori schimbi Statutul, componenţa membrilor sau chiar 
specificitatea confesiunii? Pentru că, în exercitarea obligaţiei de a garanta libertatea religioasă tuturor, Statul are acest 
Secretariat care, pe bună dreptate, ar trebui să fie şi un Sistem de Securitate autonom, având în mod categoric 
atribuţiile unui „Serviciu de Securitate Naţională” în ceea ce priveşte „lumea religioasă” din România. Cu acest serviciu 
public şi în interesul tuturor românilor ar trebui să fie prietenoase toate confesiunile religioase din România. În orice 
moment chiar şi ele pot fi într-un real pericol dacă şi societatea este în pericol. 

Cu toate acestea, să recunoaştem că nici măcar Serviciile de informaţii secrete ale Statelor nu pot anticipa chiar 
toate riscurile, dar le pot diminua considerabil. La fel şi Secretariatul de Stat pentru Culte, nu va permite sau se va 
strădui să nu permită apariţia unor confesiuni periculoase sau care se pot transforma după o perioadă într-un potenţial 
pericol. 

Acum cred că am înţeles similitudinea dintre „consultativ” şi informativ”. Da, este consultativ în raport cu Statul 
care garantează libertatea religioasă, pentru că din organismele sale face parte, chiar şi ca „Serviciu de informaţii 
religioase”. Este necesar să existe pentru că libertatea religioasă ar fi pusă în pericol mult mai mult decât este la ora 
actuală. Şi dacă stăm să analizăm cât de codate sunt „limbajele bisericeşti” la ora actuală, este lesne de înţeles de ce 
ar fi „floare la ureche” unor infractori religioşi să treacă neobservaţi chiar şi de o interceptare a Serviciului Român de 
Informaţii, unde nu tot personalul înţelege „limbajul teologic”, destul de diversificat. 

Din momentul în care a luat fiinţă confesiunea Asociaţiei, în funcţie de specificul religios (conform art. 2 alin. 1 din 
Legea 489/2006), Statul a garantat pentru acest grup de oameni că, deocamdată, sunt inofensivi şi nu fac rău nimănui. 
Dacă intervine schimbarea Statutului, Sediului sau a organelor de conducere, atunci este necesar ca şi Statul să ştie 
dacă-şi mai menţine autorizaţia şi dacă este necesară dispersarea grupului prin trecerea în ilegalitate. 

Să înţelegem mai bine cum funcţionează acest mecanism al Statului, să dăm un exemplu: avizul de la Mediu se 
eliberează în anumite condiţii care au fost respectate. În acest caz pot exista controale. În cazul religiilor, nimeni nu va 
putea să inspecteze toate confesiunile sau centrele confesionale din România. Astfel, confesiunile care tind să devină 
distructive ori se autodenunţă prin reformularea Statutului atunci când întâmpină obstacole pe drumul spre 
„deşertăciune”, ori anticipează Secretariatul acest lucru prin tendinţele care pot da de gol parcursul confesiunii 
respective. Cum am mai spus, nu există atât de multe pericole „religioase” în România modernă încât să apară şi 
necesitatea unui „serviciu” de spionaj. Este de ajuns ca doar câteva persoane de la Secretariatul de Stat pentru Culte 
să păstreze corespondenţa cu câţiva lideri ai unor confesiuni. Chiar şi cele mai secretoase nu au cum să nu iasă la 
iveală şi, în general, persoanele active în viaţa religioasă încearcă să afle orice despre „religia de vizavi”. 

Sunt multe exemple în care anumite persoane şi-au înfiinţat ONG-uri sub pretextul construirii unei cantine sociale, 
în cadrul căreia să funcţioneze o capelă şi au început să exercite atribuţiile clericale (de preot), intrând sub incidenţa 
art. 23 alin. 4 din Legea 489/2006. Prezenţa capelei sau a vreunor ranguri clericale în Statut nu generează şi 
„înfiinţarea” confesiunii, lucru pe care l-am clarificat mai sus şi pe care mulţi nu-l înţelegeau sau doar se prefăceau că 
nu-l înţeleg. Încălcarea acestui articol a atras mai multe condamnări cu închisoarea în cazul unor foşti preoţi ai B.O.R. 
sau ai altor confesiuni care, o dată cu caterisirea (destituirea sau demiterea), au căutat o formă prin care să-şi 
continue „slujirea”. 
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Spuneam că o dată cu sporirea siguranţei naţionale se sporeşte şi „inovaţia” infractorului. Câte Asociaţii sau 
Fundaţii nu au o capelă în incintele lor şi vine un preot să slujească periodic sau permanent? Sunt cămine de bătrâni 
care au în permanenţă asistenţă religioasă. În Statutele lor au inclusă şi Capela pentru că nu poţi depăşi limitele 
statutare nici pe plan economic. Astfel, dacă sunt cheltuieli de întreţinere a unei capele, cumpărând „Cruci, veşminte 
preoţeşti şi Icoane”, persoana juridică nu se va justifica neavând şi un anume profil religios. Noi avem în vedere cine 
oferă consilierea sau asistenţa religioasă? Cine îl autorizează? De la cine vine? Asociaţiile de binefacere sau căminele 
de bătrâni nu înlocuiesc Secretariatul de Stat pentru Culte să autorizeze preoţi sau slujitori. Este lesne de înţeles că nu 
are cum să lipsească din această ecuaţie Avizul Secretariatului de Stat pentru Culte, dar unii infractori au căutat să 
inventeze acest precedent… „ONG-ul de binefacere cu capelă în curte”, de parcă spui că la acea capelă nu va sluji un 
personal autorizat de cineva în măsură să autorizeze exercitarea atribuţiilor clericale. 

 
 

IV. 3.    OBIECTELE RELIGIOASE ŞI COMERCIALIZAREA LOR 
Un alt aspect care ar trebui explicat este „comercializarea obiectelor de cult”. Anumite culte încearcă să-şi rezerve 

drepturi exclusive asupra unor anumite obiecte de cult, sub pretextul interpretării eronate a textului Legii: cultele au 
dreptul exclusiv de a produce și valorifica obiectele și bunurile necesare activității de cult, în condițiile legii. (2) 
Utilizarea operelor muzicale în activitatea cultelor recunoscute se face fără plata taxelor către organele de gestiune 
colectivă a drepturilor de autor (Art. 29, alin. 1 şi 2 din Legea 489/2006). Să ţinem cont de existenţa unor Biserici cu 
mulţi membri care funcţionează în cadrul unor Asociaţii religioase. Ar fi una dintre îngrădirea libertăţilor religioase să 
oblige cineva „Asociaţia Religioasă Biserica Ortodoxă de Stil Vechi din România” să comercializeze obiectele de cult 
cumpărate de la Patriarhia Română cu care nu are nici un act de comuniune. Articolul are în vedere exclusivitatea 
confesiunilor religioase şi a cultelor, pentru că nu poţi obliga o confesiune că vândă în incintele sale sau prin agenţii săi 
obiectele altei confesiuni. Articolul se referă mai mult la persoanele fizice care întemeiază afaceri şi comercializează 
obiecte de cult fără să fie vreo autorizaţie a vreunei confesiuni religioase recunoscute de Stat. Acest lucru este interzis, 
dar nu comercializarea obiectelor de cult generale (întâlnite la mai multe confesiuni în acelaşi timp) sau obiectele de 
cult exclusive (drepturi de autor sau creaţii proprii). 

Date fiind toate situaţiile de mai sus, Asociaţia „confesională” nu este deloc identică cu structura „O.N.G.”, nici 
Asociaţia religioasă cu celelalte două şi nici cu un Cult. Sunt patru structuri juridice diferite, cu drepturi şi obligaţii 
diferite. Totuşi, există persoane care ignoră, cu ştiinţă sau cu neştiinţă, studierea tuturor dispoziţiilor legale în vigoare, 
crezând că dacă o lege invocă existenţa „libertăţii religioase” fiecare poate proceda aşa cum doreşte. Total 
neadevărat! Nimic nu se petrece la voia întâmplării fără să poată apărea şi consecinţe. 

 

IV. 4. ASOCIAŢIA RELIGIOASĂ 
Asociaţia Religioasă este forma de asociere conform art. 40 din Legea 489/2006 care, pornind de la 3 membri, a 

ajuns la minimul de 300 de aderenţi. Astfel, confesiunea clarificată mai sus trece la următorul „nivel” în ceea ce 
priveşte constituirea sa ca şi Cult, în viitor. Nici asociaţiile religioase şi nici asociaţiile confesionale nu sunt obligate să 
devină cult dacă nu-şi doresc acest lucru. Fireşte, avantajele Cultului sunt impresionante în ceea ce priveşte 
disponibilităţile Asociaţiilor Confesionale şi Asociaţiilor Religioase care funcţionează pe baza principiului de toleranţă. 
Este constructivă şi această „diferenţa de tratament”, altfel, progresele oamenilor s-ar plafona. 

Există prejudecăţi ale unor persoane care încearcă să discrediteze atât Asociaţia confesională, cât şi Asociaţia 
religioasă, sub pretextul fals că „nu sunt Cult”. Din momentul în care s-a emis Documentul de înfiinţare a confesiunii, 
ea este deja un viitor cult religios. De la ce provine termenul de „Cult” folosit în Constituţie şi în Lege? De la cultură? 
Nicidecum. De la cele 18 Culte majoritare? Nici atât! Vorbim despre concepţii şi activităţi cultice. Aşadar, confesiunea 
există chiar dacă nu a ajuns la minimul de membri impus de Lege, adică 0,1% din populaţia Ţării, conform art. 18, lit. B 
din Legea 489/2006, pentru a deveni Cult religios. 
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Conform recensământului din anul 2020, pentru a se transforma din „Asociaţie Religioasă” în „Cult Religios” este 
nevoie de 19.237 de membri. Ar fi fost total inutilă existenţa libertăţii religioase dacă nu te puteai constitui decât cu un 
număr atât de impresionant de membri. Cum era posibilă aderarea lor dacă nu exista deja şi un cadru adecvat şi 
juridic la care să adere? Prima dintre condiţiile transformării în cult este aceasta: „dovada că este constituită legal și 
funcționează neîntrerupt pe teritoriul României ca asociație religioasă de cel puțin 12 ani” (art. 18, lit. a din Legea 
489/2006). Acest lucru se prefac unele confesiuni mai mari că nu-l înţeleg nici în ruptul capului. Ca ce trebuie să exişti 
vreme de 12 ani să poţi deveni cult? Ca şi Asociaţie religioasă. Cine ar putea să comercializeze 12 ani încălţăminte, 
pentru că unii sunt veşnic deranjaţi că există şi alte concepţii doctrinare, ca mai apoi să-şi creeze crezul şi să-şi 
construiască Biserici? Este lesne de înţeles că oamenii nu vor veni în vecii vecilor să se încreadă în „cultul unui 
comerciant de încălţăminte”, ci la Bisericile confesiunii cu specificul confesiunii. 

În momentul în care se va putea constitui un cult cu doar 3 membri, minimul de persoane care se asociază, abia 
atunci obligaţia de a deveni cult ar fi mai greu de refuzat. Până atunci, Cultul religios debutează în anul zero cu 3 
membri şi se dezvoltă până la aproape 20.000 de membri. Procentul populaţiei variază de la un an la altul, însă asta 
nu împiedică asociaţiile cu multe parohii la nivel naţional să-şi sporească şi numărul de membri încât să se apropie 
treptat de etapa finală, adică dobândirea calităţii de Cult religios în deplinătatea termenului. 

Astfel, discriminarea sau înjosirea asociaţiilor confesionale sau a membrilor săi că „nu sunt cult religios” şi asta ar 
implica faptul că nu există drepturi religioase prin care să-şi practice cultul, este o infracţiune care poate determina şi 
prejudiciu de imagine. Cultul ia fiinţă în primul an, cu minim 3 membri. Să reţinem acest lucru şi să-l înţelegem. Nimeni 
nu cumulează 20.000 de membri şi 12 ani de activitate neîntreruptă vreme de 12 ani, dacă se poate într-o singură 
noapte… 

Cum spuneam mai sus, cultele mari din toate timpurile au avut şi intenţii de a „anihila” sau de a împiedica apariţia 
altor culte. Poate fi vorba şi în zilele noastre despre metode identice? De ce nu, lumea este, în principiu, încă la un 
nivel incipient al convieţuirii. Chiar şi la noi în Ţară s-au făcut presiuni asupra unor confesiuni religioase recunoscute, 
denigrându-le membrii sub pretextul că „nu sunt cult”, atât în presă, prin predicile unor confesiuni sau prin intermediul 
televiziunii. Cei discriminaţi încă nu şi-au cerut drepturile dar sunt liberi să o facă. Nu are nimeni ceva împotrivă cu 
apărarea propriei libertăţi religioase. 

Persoanele care, în disperarea de a întemeia religii, au înfiinţat Asociaţii religioase cu 300 de membri fondatori şi 
nu cu 3 membri fondatori şi minim 297 de membri aderenţi, au reuşit să-şi îngreuieze „propria viaţă”. Legea nu 
prevede să ai 300 de membri în ziua înfiinţării, pentru că nici acest număr de „adepţi” nu pică din cer, peste noapte, 
într-un cadru legal constituit care să şi prezinte seriozitate religioasă şi nu „confecţionarea de încălţăminte”. În 
domeniul de activitate în care începi, în acela poţi să excelezi. 

De ce şi-au îngreuiat „viaţa” persoanele care, necunoscând etapele şi-au constituit Asociaţii dintr-o dată cu 300 
de membri? Pentru că art. 21 alin. 4 din OG 26/2000 prevede obligativitatea întrunirii cel puţin o dată pe an a Adunării 
Generale (sau organul central de conducere, ex. Sf. Sinod, „Consiliul conducătorilor” sau alte denumiri). Aici trebuie să 
amintim faptul că OG 26/2000 prevede la art. 55 lit. C faptul că o asociaţie se dizolvă dacă este în imposibilitatea de a 
convoca Adunarea Generală/Organul de Conducere/Sinodul. Pentru a putea fi considerată întrunită Adunarea, Legea 
nr. 31/1990 prevede la articolul 115, alin. 2 că este nevoie de două treimi din totalitatea membrilor (adică minim 
50%+1). Astfel, dacă cel puţin o dată pe an nu este convocată Adunarea Generală a Asociaţiei sau organul care-i 
preia atribuţiile prin statut, adică minim 151 de persoane dintre cele menţionate ca fiind membre cu drept de vot, poate 
determina dizolvarea Asociaţiei prin Instanţă la sesizarea oricărei persoane interesate. Eforturile depuse pentru 
înfiinţarea confesiunii devin inutile dacă a existat pripire sau ignorarea dispoziţiilor legale.  

Spre deosebire de Asociaţia confesională, în unele Asociaţii religioase este obligatorie existenţa unui cenzor cu 
studii economice superioare (corespondent în art. 46, alin. 2 din Legea nr. 196/2018). Existenţa cenzorului este 
obligatorie prin Legea nr. 31/1990, art. 199, alin. 3 atunci când Asociaţia depăşeşte numărul de 15 membri. Cenzorul 
nu poate fi soţ/soţie sau rudă până la gradul 4 conform HG 1588/2007, art. 12, litera i, cu membrii din conducere. De 
cealaltă parte, nu există o restricţie şi în privinţa membrilor de conducere cu privire la gradele de rudenie. 
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În cazul Asociaţiilor care s-au constituit din primă fază cu numărul de 300 de membri, lipsa comisiei de cenzori 
atrage după sine consecinţe destul de nefaste. Astfel, sunt asociaţii religioase cu 10 membri ai organului de conducere 
(ex: Sf. Sinod) care au mii de membri şi nu a fost obligatorie numirea cenzorului. 

Tot despre Asociaţiile religioase trebuie să mai amintim şi faptul că, deşi ambele forme de asociere (cu 3 sau cu 
300 de membri) sunt dependente de Legea 489/2006, nici în stadiul debutant şi nici în cel de-al doilea stadiu nu pot 
face rabat de la cel mai important act care prevede libertatea de asociere, adică O.G. 26/2000. Este inutil să explicăm 
faptul că persoanele nu doar o religie practică ci se şi asociază. 

Unele Asociaţii au stipulat în statut „Sfântul Sinod” ca şi organ de 
conducere, lucru pe care l-am menţionat mai devreme. Dacă acesta 
preia toate prevederile articolului 21 din O.G. 26/2000, organul de 
conducere este liber prin statut să folosească această denumire, 
explicând şi în raportul cu Instanţele Statului care este calitatea şi 
competenţa organului denumit în procedurile juridice care se impun şi 
care necesită existenţa unei hotărâri oficiale (schimbarea statutului, 
actului constitutiv, acte adiţionale etc.). 

Asociaţia confesională poate stabili încă din stadiul de debut 
denumirea de „Biserică”. În România există mai multe asociaţii cu 
această dublă denumire ca de exemplu „Asociaţia religioasă Biserica 
Ortodoxă de Stil Vechi din România” sau  „Asociaţia Biserica Creştină 
Ortodoxă Valahă”, două dintre cele 44 de Asociaţii religioase din 
Registrul public al Secretariatului de Stat pentru Culte de la momentul 
actual. În schimb, Asociaţiile confesionale fiind puţine la număr în 
prezent, nu au încă un registru public pe Site-ul oficial al Secretariatului 
de Stat pentru Culte. Acestea sunt nevoite să-şi expună Documentul de 

recunoaştere în dialogul cu autorităţile competente, sau, după caz, dacă doresc să şi-l expună pe propriile site-uri sau 
în propriile incinte, respectând regulile legale ale publicării (dacă sunt). 

 
 

V. Există discriminare religioasă în România? 
Discriminările religioase au existat din toate timpurile, dar se fac paşi pentru a ne desprinde ca şi societate de 

perioada în care discriminarea îşi găsea locul în lume. Cum am mai spus, poate fi una dintre metodele „practice” ale 
unor culte mari în speranţa decimării confesiunilor mai mici, lucru care nu se poate întâmpla atât de uşor dacă partea 
vătămată nu a încălcat vreo dispoziţie legală sau propriul statut. În rest, sunt doar poveşti menite să creeze iritabilitate 
şi fără vreun efect de natură juridică decât acela de „parte vătămată” într-un dosar pe rolul Instanţei. Din cele expuse 
pe portalurile Instanţei, nu am identificat speţe în care confesiunile mici să-şi fi apărat drepturile lor încălcate de unele 
confesiuni mai numeroase sub pretextul acestor discriminări menite să elimine orice formă de „competiţie” religioasă. 

Dacă este să vorbim despre cele mai frecvente acte, imature, prin care pot fi discriminate persoane din Asociaţiile 
confesionale sau Asociaţiile religioase, ambele fiind chiar şi Bisericile propriilor membri – termenul polisemantic de 
„Biserică” referindu-se atât la construcţie, cât şi la confesiune – primele tipuri de discriminare apar de la vechea 
formulare a articolului 23, alin. 4 din Legea nr. 489/2006: „Exercitarea funcţiei de preot sau orice alta funcţie care 
presupune exercitarea atribuţiilor de preot fără autorizaţia sau acordul expres dat de structurile religioase, cu sau fără 
personalitate juridică, se sancţionează potrivit legii penale”. 

Articolul sus amintit a fost definit „neconstituţional” de către Curtea Constituţională. Actuala sa formă este: 
„Exercitarea fără drept a atribuțiilor de preot constituie infracțiune și se pedepsește potrivit Codului penal”. 

De ce a fost modificat articolul 23 din Legea Cultelor? Pentru că preoţia nu este o profesie, ci o vocaţie sau o 
atribuţie, chiar dacă denumirea apare în nomenclator. De asemenea, pentru că nu mai poate fi vorba despre libertate 
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religioasă dacă ai nevoie de „autorizaţia” altei confesiuni religioase. Dacă acest articol ar fi fost regula internă a vreunei 
confesiuni, vizând membrii care se erijează în „preoţi”, era cu totul altă problemă, dar în Legea care are în vedere 
toate confesiunile din România, era inadmisibil să le oblige pe toate acestea să fie supuse una alteia, Statul neavând 
nicio religie proprie („În România nu există religie de stat; statul este neutru față de orice credință religioasă sau 
ideologie atee.” - art. 9, alin 1 din Legea nr. 489/2006). Cu toate acestea, nu înseamnă că oricine ştie să monteze o 
priză devine electrician. 

Să nu uităm de persoanele care au dobândit atribuţia de preot într-o confesiune, în conformitate cu Statutul şi cu 
specificitatea religioasă a acesteia, după care şi-au pierdut atribuţia tot prin dispoziţiile statutare. Ele, în mod categoric, 
îşi pot întemeia asociaţii religioase, dar nu înseamnă că-şi pot acredita singuri dreptul de a exercita atribuţiile clericale 
pe care nu le mai au. Altfel, orice preot caterisit şi-ar fi înfiinţat câte o asociaţie religioasă continuându-şi activitatea 
într-un cadru juridic propriu. Acest lucru ar fi anulat capacitatea instituţiei de a stabili propriile drepturi şi obligaţii 
membrilor săi. Instituţiile religioase s-ar fi confruntat cu incapacitatea de a stipula clauze contractuale sau statutare, ele 
devenind nule din prisma unei „libertăţi religioase” percepută într-un mod greşit. 

 
 

VI. Care sunt actele prin care poate exista discriminare religioasă? 
Principalele discriminări care pot face obiectul unei judecăţi şi care încalcă aria hotărârii pentru care a fost 

schimbat textul articolului 23, alin. 4 din Lege, sunt următoarele: „Nu este recunoscut de către Biserica noastră” – deşi 
sunt două „Biserici” diferite şi, conform legii, independente una de cealaltă. O Lege care ar impune contextul 
discriminator menţionat ar încălca noţiunea de libertate religioasă, condiţionând o confesiune alteia, ambele fiind 
subordonate Statului. Excepţiile de la regulă fac structurile fără personalitate juridică, proprii, ale asociaţiilor şi culte lor 
cu personalitate juridică sau ale filialelor şi sucursalelor acestora. În concluzie, confesiunile sunt independente una faţă 
de cealaltă şi toate se subordonează Statului. 

„Nu au Sfântul Antimis sau Marele Mir de la noi”. Nu au cum şi nici de ce să fie obligaţi membrii unei confesiuni să 
ceară Antimisul de la altă confesiune, fiind un element canonic intern şi nu o obligativitate în raport cu Statul. Fiecare 
confesiune se coordonează intern după propriile reguli canonice şi disciplinare (art. 8, alin 1 şi art. 9, alin. 2 din Legea 
489/2006). Inclusiv Constituţiei României prevede că fiecare confesiune religioasă se organizează conform propriilor 
reguli statutare, atât canonice, cât şi juridice, conform art. 29, alin. 2. Iarăşi ar fi fost inutilă noţiunea de „independenţă” 
din Constituţie dacă o confesiune ar fi fost singura capabilă să autorizeze activităţi religioase pe teritoriul României. 
Din nefericire, încă avem printre noi persoane care confundă libertatea religioasă cu un titlu de exclusivitate. 

„Nu se constituie într-un Cult recunoscut de Stat”. Afirmaţia este tendenţioasă dacă persoanele constituie o 
confesiune cultică, religioasă, recunoscută de Secretariatul de Stat pentru Culte. Statul nu recunoaşte în mod direct 
confesiunile religioase, ci prin această instituţie superioară tuturor confesiunilor din România. Toate confesiunile 
recunoscute de Secretariat sunt implicit recunoscute de Stat. Chiar dacă există diferenţa de tratament între persoane 
juridice (asociaţie sau cult), conform legii acestea sunt egale între ele şi totodată independente una faţă de cealaltă. 

„Episcopii sau preoţii lor nu sunt canonici”. În cazul în care acuzatorul vorbeşte din perspectiva propriului statut 
confesional, al Asociaţiei sau Cultului din care face parte acuzatorul, constituie o discriminare care aduce atingere 
alineatului 3 din articolul 8 al Legii Cultelor. Nu există „limitări canonice” la o singură religie, Statul garantând libertatea 
fiecărei confesiuni religioase. În concluzie, confesiunile nu poţi acuza canonicitatea altei confesiuni pentru că nu 
doreşte să comunice sau să se împărtăşească alături de episcopii sau preoţii săi. Dacă cele de mai sus ar fi fost 
posibile, inevitabil n-ar mai exista libertatea religioasă garantată prin Constituţie care ar fi fost înlocuită cu dependenţa 
inter-confesională. 
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La nivel intern, confesiunile sunt libere de la a-şi recunoaşte reciproc Botezul şi până la a nu şi-l recunoaşte. 
Precum Botezul, una dintre Tainele confesionale este şi Hirotonia, adică 
momentul investirii în rangul de diacon, preot sau episcop, conform 
Dicţionarului explicativ al limbii române. De cele mai multe ori de la această 
ecuaţie încep disputele dintre membrii unei confesiuni şi în mod inevitabil se 
produc rupturi, astfel luând fiinţă o altă confesiune. Aşadar, articolul 4 din Legea 
489/2006 spune că organizaţiile religioase sunt libere să se recunoască 
reciproc, ecumenic, dar nu sunt obligate să facă acest lucru dacă nu vor. 

„Fac Liturghie deşi nu au studii teologice”. Să luăm în calcul realitatea că 
în cultul religios lipovenesc (Biserica Ortodoxă Rusă de Rit Vechi) nu există 
obligativitatea statutară ca preoţii să fie absolvenţi ai unor studii superioare, nici 
măcar teologice, pentru că acest Cult în momentul de faţă nu are posibilitatea 
să-şi înfiinţeze o Facultate de Teologie proprie, lucru care se întâmplă şi în 
cazul Bisericii Armene din România. Cu atât mai puţine există şanse să-şi 
înfiinţeze instituţii de învăţământ confesiunile cu 3 sau 300 de membri, nici cu 
cine şi nici pentru cine să studieze. Instituţia ar fi condamnată la închidere în 
doar primii 4-5 ani de la înfiinţare sau ar deveni o povară de întreţinut pentru 
Stat sau confesiunea respectivă. 

Printre condiţiile generale de înscriere într-un Seminar Teologic se 
numără: „adeverință / Certificat de botez (ortodox) - copie; recomandarea 
consiliului parohial/preotului paroh; binecuvântarea (avizul scris) de la 
Arhiepiscopia Bucureștilor - Sectorul Învățământ și activități cu tineretul” 
(Condiţiile pentru înscrierea la Seminarul Ortodox Bucureşti, din anul 2022, al 
Cultului B.O.R.). Astfel, regulile interne ale acestui Cult au ca primă condiţie să 
fie adeptul confesiunii. Prin urmare, afirmaţia sub formă de înjosire a unei 
persoane dintr-o altă confesiune religioasă care nu are propria instituţie de 
învăţământ, aduce atingere directă articolului 369 din Codul Penal, articol care 
interzice orice formă de discriminare şi de incitare la discriminare. 

Toate confesiunile religioase sunt libere să-şi aleagă personal clerical fără 
limite impuse de studii. Dacă ar fi fost posibilă o lege, atunci acea lege ar obliga 
cetăţenii să adere la un anume cult religios sau să studieze ceva contrar 
propriilor convingeri religioase, pentru că fiecare confesiune este liberă să-şi 
studieze propriul crez într-o unitate de învăţământ sau într-un mod autodidact. 

„Folosesc cărţi cultice, veşminte sau anumite elemente ale veşmintelor 
identice cultului nostru”. Instanţele din România au respins nenumărate 
plângeri sub acest pretextul neclar încă pentru mulţi, dar rămas în limbajul 
popular încă din perioada comunistă. Nu există „uniformă” clericală dacă 
uniforma nu este inscripţionată cu datele cultului respectiv. Atunci ar putea 
constitui o acţiune de „port ilegal de uniformă”. Dat fiind faptul că uniforma 
militară este disponibilă în majoritatea magazinelor de pescuit, este greu de 
crezut că exact pentru „uniformele” preoţeşti se va emite o hotărâre în mod 
expres de către Stat. 

Cărţile de cult sunt în general identice. Pornind de la micile diferenţe 
biblice de la ortodocşi şi catolici la protestanţi şi neoprotestanţi, pot fi diferenţe 
puţin mai semnificative în ceea ce priveşte ritualurile de slujbe religioase. Cu 
toate acestea, fiecare cult are datoria de a-şi stabili propriile coduri canonice. 
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Dacă acestea sunt incomplete, nu poate patenta cineva termenul „Liturghie”, dat fiind faptul că acest ritual există din 
antichitatea creştină. De asemenea, veşmintele au un specific general aproape bimilenar şi sunt similitudini, mai ales 
între Biserica Ortodoxă Română, Biserica Ortodoxă Rusă de Rit Vechi, Biserica Ortodoxă de Stil Vechi din România, 
Biserica Greco Catolică şi alte confesiuni religioase. 

Elementele canonice nu fac parte din Lege şi nu poate adopta nimeni atât de multe legi câte confesiuni ar dori să-
şi securizeze patrimoniul cultural, dacă acesta este unul general şi nu unul exclusiv. Dacă acest patrimoniu este 
preluat din îndepărtarea istoriei, este imposibil să patenteze cineva o creaţie „folclorică” al cărui autor nu se cunoaşte 
sau este un presupus autor. Lucrurile stau cu totul altfel în cazul elementelor cu autor cert şi care nu constituie o 
replică sau un plagiat. Pentru a-şi opri disputele dintre ele, majoritatea confesiunilor îşi creează propriile cărţi de cult, 
chiar dacă între anumite confesiuni sunt diferenţe aproape insesizabile. Nu priveşte pe nimeni din Stat disputele dintre 
două confesiuni care se contrazic pe tema aceleiaşi cărţi vechi de secole sau chiar milenii, dacă nu este o contradicţie 
juridică sau penală iar „tradiţiile” respective sunt generale şi identificate la mai multe culte sau confesiuni. 

„Este eretic” sau „este schismatic”. Aceste două expresii pot constitui obiectul unei discriminări? Conform 
explicaţiilor oferite de Dicţionarul Limbii Române. Definiţia ereziei este: „Doctrină sau credință religioasă care ia 
naștere în sânul unei biserici, abătându-se de la dogmele consacrate, și care este condamnată de biserica respectivă” 
(D.E.X.). Aşadar, ţinând cont de faptul că fiecare religie are specificul ei şi propriile reguli canonice, întrucât Dicţionarul 
poate fi folosit în Instanţă, raportat la articolul 8 alin. 1 şi la articolul 369 din Codul Penal, nu constituie infracţiune doar 
dacă membrii unei anumite Biserici sau confesiuni se acuză în mod reciproc. 

În momentul în care acuzi verbal sau scriptic membrii altei confesiuni de „erezie”, raportându-te la crezul propriei 
confesiuni, dat fiind faptul că „erezia” înseamnă „crez greşit”, constituie infracţiunea de discriminare şi instigare la 
discriminare pe motiv de convingere religioasă. Fapta este interzisă inclusiv prin Constituţia României (art. 29, alin. 1 şi 
4). De asemenea, Legea Cultelor interzice această faptă (art. 1, alin. 2 şi art.13, alin. 2). Chiar şi expresia „nu este ca 
şi noi în dreapta credinţă” este o încălcare la dreptul fiecărei confesiuni de a crede şi de a o face într-un mod propriu, 
dat fiind faptul că Statul nu are o singură religie. Chiar şi dacă ar avea, nu are cum să îngrădească drepturile altor 
persoane de a împărtăşi un alt crez, constrângându-i cu expresii jignitoare sau cu discriminări de orice fel. 

Aşadar, faţă de cele menţionate mai sus, putem să înţelegem mai bine de ce există acest articol în Legea 
489/2006: „În România sunt interzise orice forme, mijloace, acte sau acțiuni de defăimare și învrăjbire religioasă, 
precum și ofensa publică adusă simbolurilor religioase” (Art. 13, alin. 2). Nicio învrăjbire, constrângere sau defăimare 
religioasă dintre persoane sau simbolurile lor religioase nu vine decât prin expresie scrisă sau vorbită. Chiar dacă 
termenii „caterisit”, „schismatic”, „eretic” nu apar în vreo Lege, apar în Dicţionarul Limbii Române. Şi chiar dacă ofensa 
adusă unei persoane pe motiv de doctrină religioasă „nepotrivită” cu a ta, termenul existând într-un Dicţionar lingvistic, 
constituie infracţiune.  

Despre apelativele „mincinoşi” sau „escroci” aduse unor persoane doar pentru că au un alt crez, constituie fapta 
de calomnie sau insultă. Nici măcar faptul că fiecare confesiune are şi obligativităţi care necesită costuri sau proiecte 
ce necesită sprijin, nu există ca şi drept exclusiv al unui cult religios, toate confesiunile fiind libere să-şi dobândească 
un patrimoniu în conformitate cu legislaţia. Chiar dacă discriminările respective, calomniile sau jignirile, nu mai apar în 
Noul Cod Penal, sunt fapte incriminate de alte Legi în vigoare, în ceea ce priveşte opinia religioasă liberă, de pildă, 
Legea 489/2006 şi Constituţia. În alte împrejurări poate constitui chiar şantajul prevăzut în art. 205 din Cod Penal (nr. 
207 în anul 2022). 

 
PARTEA A DOUA 

VII. „EXCEPŢII” DE LA LIBERTATEA RELIGIOASĂ 
Proverbul „fiecare pădure are uscături” este de actualitate şi în ceea ce priveşte exercitarea libertăţii religioase. În 

ultima parte a acestui material doresc să analizăm cât de cât articolul al doilea din Legea 489/2006: „Libertatea 
religioasă cuprinde dreptul oricărei  persoane de a avea sau de a adopta o religie, de a şi-o manifesta în mod 
individual sau  colectiv, în public sau în particular, prin practicile şi ritualurile specifice cultului”. Să reţinem ultima parte 
a articolului: „practicile şi ritualurile specifice cultului”. 
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Nu toate Asociaţiile religioase au statutul de Confesiuni religioase. Este o mare diferenţă între o Asociaţie 
Confesională şi o asociaţie precum este „ASCOR” (Asociaţia Studenţilor Creştini Ortodocşi Români) care, deşi este o 
asociaţie cu statut religios, funcţionează total diferit de o confesiune religioasă care are anumite elemente specifice în 
mod inconfundabil. 

Revenind la articolul Legii propus mai înainte pentru abordare, să ne aducem aminte de dispoziţia Constituţiei în 
care fiecare confesiune se organizează şi se coordonează conform propriilor statute. Un adaos explicativ la articolul 8, 
alin. 3, cu privire la codurile canonice proprii ale confesiunii religioase, acestea fac parte, dacă nu din Statut, cel puţin 
dintr-un Act adiţional aprobat. Altfel, nu are nici un efect juridic un „regulament” intern neautentificat şi neaprobat, 
despre care niciuna dintre autorităţile Statului nu ştie nimic. Încheierile de dată certă nu rezolvă cu nimic situaţia lipsei 
unui caracter oficial aprobat. 

În România se mai practică un fenomen de ani de zile, nerezolvat pentru că nu s-a cerut implicarea Instanţei de 
către confesiunile afectate de diverse persoane care creează confuzie. În privinţa celor care nu deţin nici un Document 
de recunoaştere de la Secretariatul de Stat pentru Culte, dar practică într-un mod clandestin „preoţia”, art. 23, alin. 4 şi 
art. 348 din Codul Penal (apare şi sub numărul de 352 în alte variante PDF) rezolvă foarte uşor situaţia. În cazul celor 
care „au fost inspiraţi” să pretindă ceva prin Statut şi să obţină vreun aviz de la Secretariatul de Stat pentru Culte, 
lucrurile sunt diferite dar pot ajunge cu lejeritate la articolul invocat mai sus şi la dispoziţia Codului Penal. Chiar dacă 
„preoţia” nu este o profesie să nu uităm că şi „atribuţia” este condamnată de Codul Penal. 

În ce sens se poate întrebuinţa documentul de recunoaştere de la Secretariatul de Stat pentru Culte? Numai în 
sensul şi numai în scopul pentru care a fost emis, acesta fiind dependent în totalitate de Statutul prezentat. Din acest 
motiv, una dintre dispoziţiile Secretariatului de Stat pentru Culte, pentru ca avizul să rămână în vigoare, este ca după 
orice modificare a Statutului şi Actului Constitutiv, chiar şi prin adăugarea de „Acte Adiţionale” aprobate prin Instanţă, 
să fie trimise către această autoritate. În caz contrar, Avizul nu poate să acopere prevederile unui act despre care nu 
are cunoştinţă şi autoritatea Guvernului României. 

Există cazuri sesizate de persoane care şi-au depăşit limitele statutare reale, profitând de naivitate sau de faptul 
că statutele în general sunt „ţinute” ascunse, foarte rar expuse public pe site-uri oficiale sau în incintele confesiunilor. 
Teoretic, orice membru trebuie să primească o copie a Statutului, acoperindu-se datele cu caracter personal ale 
membrilor menţionaţi în conformitate cu 363/2018, pe care semnează că-l va respecta o dată cu depunerea „cererii de 
adeziune”. 

Pentru că suntem puţine confesiuni, pentru a nu jigni pe nimeni, voi da un exemplu divagând de la informaţiile 
reale dar păstrând structura: o anumită Asociaţie constituită din 300 de membri îşi propune prin Statut să înfiinţeze o 
„cantină” alături de care să fie o capelă cu specific „ortodox”. Asociaţia nu are nicio mărturisire de credinţă, ci o 
generalizare de crezuri „creştine” de dragul de a exista ceva în primul capitol din Statut. Ea, în fond, nu este o 
confesiune în care cred oameni, ci dorinţa unor oameni de a înfiinţa o cantină cu o construcţie bisericească în incintă. 
Într-unul dintre articolele statutului scrie că „în capelă vor sluji preoţi”. 

Problema de interpretare vine de la momentul întrebării „cine numeşte acei preoţi” pentru că în dicţionar există 
termenul de „hirotonie”, adică investirea preotului. Şi astfel, organul de conducere începe să autorizeze preoţi să 
exercite atribuţiile clericale, nefiind preoţi. În circuitul intern al unei incinte oricine este liber să se creadă sau să fie 
orice doreşte. Atunci când intervine expunerea publică, apare şi posibilitatea unei infracţiuni dacă: 
1. În statutul Asociaţiei nu sunt prevăzute ranguri clericale, lăsând să se interpreteze eronat ca şi cum ar veni să 

slujească preoţii unor culte. 
2. Presupuşii preoţi se dau drept preoţi în afara asociaţiei, adresându-se cetăţenilor Statului, grijulii să anunţe, inutil, 

că „nu suntem preoţi din BOR”. 
Primul punct ne ajută să descoperim că organul de conducere şi-a încălcat propriul Statut, ieşind de sub sfera de 

acoperire a avizului Secretariatului de Stat pentru Culte. De ce? Pentru că statutar nu are membrul „preot” dar îl 
menţionează în diferite documente inutile ca fiind existent fizic. În altă ordine de idei, atribuţiile de preşedinte, 
vicepreşedinte, cenzor, secretar, „preoţia” fiind tot o atribuţie menţionată în lege, toate acestea necesită stipularea 
persoanei într-un act adiţional aprobat de către Instanţă. În caz contrar, dacă nu reuşeşte să înduplece Instanţa şi să 
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ocolească situaţia reală, persoana care nu are în Statut reglementat personalul clerical şi mai ales forma de investire, 
eliberează un document care depăşeşte atribuţiile Statutului. Nicio 
instituţie nu poate depăşi personalul menţionat şi categoriile 
personalului din Statut. Dacă, iarăşi, nu are stipulată investirea în 
funcţie sau atribuţie, exceptând funcţiile de preşedinte, vicepreşedinte 
etc., nu poate conferi nici măcar sub o formă onorifică această atribuţie 
de preot. 

În alte situaţii, unele asociaţii, care nu au reglementate atribuţiile 
clericale, emit documente de „recunoaştere” a calităţii „preotului” 
aderent. Chiar şi dacă „preotul” ar proveni de la o confesiune 
recunoscută de Stat, care ar avea toate aceste ranguri stipulate dar 
persoana nu mai are autorizaţia confesiunii, recunoaşterea unei calităţi 
clericale într-o asociaţia fără profilul respectiv, religios, este total inutilă 
şi o abatere de la Statut. Deşi în Lege este stipulată interzicerea 
„exercitării atribuţiilor de preot” nu înseamnă că omul este liber să se 
erijeze în diacon sau episcop. Toate aceste 3 categorii fac parte din 
atribuţiile clericale destul de bine cunoscute la ora actuală, încât 
interpretul legii în altă direcţie decât cea reală să fie supus rigorilor 
acesteia. 

În ceea ce priveşte punctul al doilea, este evident că membrii unei 
confesiuni nu se pot adresa numai membrilor proprii. Ar fi 
constrângerea propriei confesiuni şi condamnarea acesteia la 
dispariţie. Orice om, conform Legii 489/2006, poate să-şi 
„propovăduiască” propriul crez, în public sau în privat. Nu constituie 
nicio formă de prozelitism – o altă formă de jignire pe care o aduc unii 
membri ai cultelor mari cu scopul de a discredita o confesiune mai 
mică. Dacă analizăm ce înseamnă astăzi termenul prozelitism vom 
vedea că este „o persoană devotată unui cult”. Tocmai, Legea 
489/2006 există pentru ca fiecare confesiune să-şi poată practica şi 
răspândi propriul crez în public sau în privat, adică în spaţii destinate 
confesiunii, cum ar fi Bisericile sau Capelele. Să spunem că există 
acele mijloace de a aborda oamenii pe stradă, la domiciliu sau în 
mijloacele de transport. La ora actuală nu există o Lege care să 
incrimineze această formă de a-şi expune propriul crez, formă care, de 
asemenea, este „perfect” legală dacă procedura nu este una care să 
conţină abateri de la legislaţia în vigoare. 

Majoritară la ora actuală este Biserica Ortodoxă Română. Să dăm 
un exemplu cert, petrecut şi condamnat. O anumită persoană se 
erijează în preot şi începe să practice celebrul „mers cu boboteaza”. 
Este infracţiune fapta sa? Da, dacă: 

a. Statutul aprobat nu prevede o categorie ritualică în care să se 
încadreze cu certitudine şi cea săvârşită; 

b. dacă statutul nu este aprobat sau există doar o hotărâre internă 
neautorizată printr-un act adiţional; 

c. dacă nu există în Statut calitatea pe care o reprezintă sau la data 
emiterii Avizului Secretariatului de Stat pentru Culte nu era 
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prevăzută; 
d. dacă obiectivul ţintă nu este specificat şi depăşeşte Statutul; 
e. nu îşi respectă propriul specific religios din Statut/acte adiţionale; 
f. dacă mandatul a expirat sau calitatea a fost suspendată. 

Nu există nicio Lege care să incrimineze propovăduirea sau abordarea altor persoane, inclusiv ritualurile de 
genul „mersului cu boboteaza” sunt legale conform art. 2 din Legea 489/2006. Nu există şi nu poate exista un articol 
de Lege care să „potolească” temerea unor confesiuni precum că „alţii ne fură adepţii”. Nu ar mai avea nici un sens 
libertatea religioasă a acelor adepţi, fiind obligaţi să „nu adere altundeva” (contrar art. 1, alin. 2 din Legea 489/2006) iar 
libertatea de a-şi propovădui propriul crez ar fi şi ea inexistentă. Statul limitează procedurile ilegale şi nu libertatea 
omului de a propovădui un crez. 

Pentru o mai profundă înţelegere, „mersul cu boboteaza” în locul „preotului” din „parohia” cutărui cult, la enoriaşii 
săi, pare mai degrabă o „şicanare religioasă” care oricând poate fi înţeleasă şi ca învrăjbire. Pe de altă parte, să nu 
uităm că există şi o dispoziţie în vigoare: „Raporturile dintre culte, precum și cele dintre asociații și grupuri religioase se 
desfășoară pe baza înțelegerii și a respectului reciproc” (Art. 13, alin. 1). Din câte vedem, recunoaşterea comună este 
opţională, dar convieţuirea este obligatorie. Nu este o formă de „respect” să recurgi la altfel de proceduri de abordare a 
potenţialilor adepţi… Cu toate acestea, termenul „credincioşii sunt ai noştri” induce ideea ca şi cum ar fiinţa în 
proprietatea cuiva, contrar textului Legii, libertatea religioasă neexistând. Este o interpretare abuzivă a ceea ce 
înseamnă, potrivit Legii 489/2006, libertatea cuiva de „a adera”, de „a nu adera”, de a-şi menţine sau de a-şi abandona 
apartenenţa religioasă sau chiar de a fi adeptul a mai multe confesiuni în acelaşi timp, dacă aceste confesiuni îl 
acceptă astfel.  

Cele de mai sus se referă la persoana însăşi, dar, cu toate acestea, articolul 2 din Lege ne vorbeşte şi despre 
libertatea celui ce-şi manifestă propriul crez în privat sau în public. Rolul manifestării religioase nu implică vreo 
obligaţie a persoanei să nu-şi promoveze propriul crez în speranţa de a strânge aderenţi. Propovăduirea este una 
dintre cele mai frecvente practici religioase. Să nu uităm că există o sumedenie de religii care au în practicile lor chiar 
numai actul misionar şi de propovăduire. 

Ar mai trebui clarificată încă o acuzaţie, contrară Codului Penal, acuzaţie periodic adusă persoanelor care devin 
incomode pentru cultele mai mari, aceea de „uzurpare de calităţi oficiale”. Nu există o calitate oficială de preot a 
Statului Român. Potrivit Constituţiei (art. 4, alin. 2) dar şi articolului 9, alin. 1 din Legea 489/2006, „În România nu 
există religie de stat”. 

Articolul 256 din Codul Penal explică într-un mod cât se poate de clar că se referă la „Folosirea fără drept a unei 
calităţi oficiale care implică exerciţiul autorităţii de stat”. Preotul nu este o calitate de stat, adică o calitate pe care o au 
autorităţile de Stat printre care enumerăm: judecător, procuror, poliţist, agent SRI, jandarm sau alte organe ale Statului 
Român, sau chiar notar, avocat sau alte calităţi oficiale care implică o atribuţie pe care o are doar o autoritate de Stat. 
Astfel, Statul fiind neutru în privinţa religiilor sale, indiferent de numărul de membri al fiecăreia, este de la sine înţeles 
că acuzaţia „preotului” unei confesiuni religioase cum că ar constitui fapta de „uzurpare de calităţi oficiale” este doar o 
calomnie menită să îngrădească prin înspăimântare libertăţile pe care le are victima. 

O altă acuzaţie care nu-şi are nici un suport legal este „preotul altei confesiuni nu are harul Duhului Sfânt”. Una 
dintre Instanţele din România a cerut într-un mod ironic să se exprime „Duhul Sfânt” în persoană, dacă respectivul 
„preot” are sau nu are har. Este lesne de înţeles că toate cultele creştine îşi rezervă dreptul intern de a crede în harul 
propriului personal clerical. Altfel, nu şi-ar regăsi locul însăşi existenţa cultului respectiv dacă propriii adepţi nu ar crede 
în activitatea lor sacerdotală. Acest aspect ţine chiar de crezul fundamental al unei confesiuni iar acuzaţia încalcă în 
mod direct libertatea de a crede sau de a nu crede ceva, făcând atingere articolului 1, alin. 2 din Legea 489/2006. 

În încheiere, predomină unul dintre cele mai evidente articole din această Lege. Să nu uităm că oamenii nu au 
doar drepturi, ci şi obligaţii prin care îşi garantează drepturile şi libertăţile. „În activitatea lor, cultele, asociațiile 
religioase și grupările religioase au obligația să respecte Constituția și legile țării și să nu aducă atingere securității 
publice, ordinii, sănătății și moralei publice, precum și drepturilor și libertăților fundamentale ale omului” (art. 5, alin. 4 
din Legea 489/2006. Totodată trebuie să luăm în calcul faptul că sunt jurisprudenţe prin care Instanţa a interzis unor 
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inculpaţi ca după exercitarea pedepsei cu închisoarea sau de alt fel să nu poată profesa atribuţii clericale vreme de 
câţiva ani, până la 5. De asemenea, aceleaşi structuri religioase au obligaţia de a-şi respecta statutele proprii care 
prevăd şi drepturi şi obligaţii. Dacă un preot este sancţionat cu destituirea temporară sau definitivă de către o 
confesiune, faptul că alta îl autorizează să-şi continue activitate poate constitui şi o încălcare a statutului celeilalte 
confesiuni religioase. Lucrurile acestea vor fi rezolvate şi clarificate în timp, prin Instanţă. 

Cu privire la cele menţionate mai sus, o oarecare corespondenţă care ne ajută să înţelegem litera Legii ar fi art. 
300 din Codul Penal: „Fapta funcţionarului care în timpul serviciului îndeplineşte un act ce nu intră în atribuţiile sale, 
dacă prin aceasta s-a produs una dintre urmările prevăzute în art.297, se pedepseşte cu închisoare de la 6 luni la 3 
ani sau cu amendă”. 

Articolul 297 se referă la: „Fapta persoanei care, în exercitarea atribuţiilor de serviciu, nu îndeplineşte un act sau 
îl îndeplineşte în mod defectuos şi prin aceasta cauzează o pagubă ori o vătămare a drepturilor sau intereselor 
legitime ale unei persoane fizice sau ale unei persoane juridice, se pedepseşte cu închisoare de la 6 luni la 3 ani sau 
cu amendă”. Ambele articole se referă într-un mod expres la „funcţionari”, ceea ce „preotul” nu este, dar prin 
corespondenţă ambele articole pot fi folosite şi în cazul preoţilor având anumite similitudini. 

Am explicat conţinutul articolului 8 din Legea 489/2006 şi faptul că toate confesiunile din România, în varietatea 
termenului de „cult” sau „cultic”, sunt obligate prin Lege să-şi respecte 
propriile Statute aprobate prin Instanţă. Dacă prin acest act juridic nu este 
exprimată existenţa atribuţiei de preot sau investirea/destituirea dar unul 
dintre membri o folosesc într-un mod strict autorizat de către confesiunea 
respectivă, este o faptă care depăşeşte limitele disponibile ale actului, limite 
în baza cărora a fost emis documentul de autorizaţie principală a 
Secretariatului de Stat pentru Culte. 

În sensul celor menţionate anterior, fapta care se pedepseşte conform 
articolului 23, alin. 4 din Legea 489/2006 se încadrează în următorul articol 
din Codul Penal: „Exercitarea, fără drept, a unei profesii sau activităţi pentru 
care legea cere autorizaţie, ori exercitarea acestora în alte condiţii decât cele 
legale, dacă legea specială prevede că săvârşirea unor astfel de fapte se sancţionează potrivit legii penale, se 
pedepseşte cu închisoare de la 3 luni la un an sau cu amendă” (Art. 348 din Codul Penal). Sub incidenţa acestui 
articol intră şi exercitarea fără drept a atribuţiilor unui preot care, deşi este menţionat în Lege, nu există şi nu poate 
exista o Lege prin care să fie autorizată atribuţia în sine. Legile autorizează în mod expres organele Statului iar 
structurile religioase autorizează propriul personal în baza Statutului şi în baza Avizului Secretariatului de Stat Pentru 
Culte. 

În trecut exista o procedură de luare în evidenţă sau de autorizare a fiecărui preot în parte, dar practica s-a 
dovedit a fi neconstituţională, această activitate intrând în competenţa propriilor coduri canonice ale fiecărei confesiuni 
în parte. Constituţia garantează prin alineatul 5 din cuprinsul articolului 29 că fiecare concesiune este independentă 
sau autonomă faţă de Stat. Astfel, procedura a fost eliminată şi fiecare confesiune se poate organiza în limitele 
propriilor statute şi coduri canonice, a Legilor în vigoare, Codului Penal şi a Constituţiei. 

Cu toate acestea, preoţia este o atribuţie stipulată în Lege care necesită: 
1. Să fie stipulat în statut, în mod clar, categoria personalului clerical propriu; 
2. Să existe un document emis de Secretariatul de Stat cu privire la Statut; 
3. Persoana înfăptuitoare să fie în termenul prescris al valabilităţii acestei atribuţii. 

Dacă elementele care constituie legalitatea exercitării atribuţiei de preot nu sunt îndeplinite, nu există sau actul 
statutar este ambiguu, Instanţa stabileşte sancţiunea care se aplică, aceasta fiind reprezentată de amendă penală sau 
închisoare de la 3 luni la un an. De aceea, bine este ca fenomenul „copierea altor culte” doar pentru a crea confuzie, o 
alternativă care aduce după sine şi învrăjbire, să dispară de la sine. 

Este posibil să existe mai multe confesiuni cu acelaşi specific? Legea nu prevede vreo monopolizare a unei 
confesiuni religioase, Statutul neavând o religie proprie. Să nu înţelegem greşit această afirmaţie! Confesiunile 
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religioase au obligativitatea de a-şi respecta propria specificitate confesională, atât în ceea ce priveşte doctrina, cât şi 
practicile, în baza Statutului fiind autorizată de către Secretariatul de Stat pentru Culte. 

Astfel, persoanele anumitei confesiuni se raportează în mod liber şi independent la propriile coduri canonice sau 
religioase, doar dacă acestea există, indiferent dacă pe o stradă există 30 de brutării una lângă alta. Legea nu poate 
monopoliza o anumită confesiune pentru că ar depăşi limitele impuse de Constituţie iar cultele religioase nu sunt „state 
mai mici” în interiorul Statului. Chiar dacă unele s-au obişnuit din epoci mai îndepărtate şi nu pot accepta faptul că 
trăim într-o altă perioadă istorică în care omenirea are tipare actuale după care funcţionează, crede, nu crede, se 
exprimă sau gândeşte, nu au altceva de făcut decât să se readapteze la condiţiile actuale în care credinţa cuiva nu 
poate fi condiţionată. 
 

 
 

PASTORALĂ LA PRAZNICUL NAŞTERII DOMNULUI DIN ANUL MÂNTUIRII 2022 
Stil nou: 25 decembrie 2022 – Stil Vechi: 7 ianuarie 2023 

A ÎNALT PREASFINŢITULUI PĂRINTE DR. ONUFRIE POP, ARHIEPISCOP ŞI MITROPOLIT 
 

Nr. Reg. Nr. 361 / 25 dec 2022/7 ian.2023 

 
Preasfinţiţi, Preacuvioşi şi Preacucernici Părinţi, 
Iubiţi fraţi şi surori întru Domnul, 
Iubitului cler, fraţilor arhierei, cinului monahal şi iubiţilor credincioşi ai Bisericii noastre, har şi pace 

de la Dumnezeu şi de la Mântuitorul nostru Iisus Hristos cel născut 
in ieslea Betleemului, iar de la smerenia noastră arhiereşti 
binecuvântări.  

„Hristos Se naşte, măriţi-L! 
Hristos din ceruri, întâmpinaţi-L! 
Hristos pe pământ, înălţaţi-vă, 
Cântaţi Domnului tot pământul” 
Iubiţi credincioşi şi credincioase! 
Praznicul Naşterii Domnului nostru Iisus Hristos, reprezintă 

dovada incontestabilă a dragostei Lui Dumnezeu faţă de noi, 
momentul unităţii firii dumnezeieşti a Domnului nostru Iisus 
Hristos, cu firea omenească, sau momentul când: „Dumnezeu se 
coboară pe pământ, ca omul să se urce la cer” (II Petru I,4). 

„Taina cea din veac ascunsă şi de îngeri neştiută” prin Tine, 
Născătoare de Dumnezeu, se descoperă nouă, taina care, se şi 
reactualizează în fiecare an şi în fiecare persoană, ca Hristos să 
rămână în veci: „Să se Nască şi Să crească, Să ne mântuiască”. 

S-a născut iarna, pentru că inimile oamenilor erau reci, lipsite 
de iubirea lui Dumnezeu şi a aproapelui. S-a născut când era pace, 
pentru că el va fi regele păcii. El a venit copil, nu om matur, pentru 
că de un om matur te poţi teme şi a venit sărac, pentru a ne învăţa 
că în Casa Cerească, nu se ajunge prin plăceri trupeşti, ci prin 
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renunţare şi suferinţe. 
Fecioara Maria, Împărăteasa cerului şi a pământului, deschide uşa Raiului cu sfinţenia ei şi primeşte 

de la Duhul Sfânt, Darul cel mult aşteptat, pe Domnul Hristos (Sf. Ioan Damaschin). Dragostea cea mare a 
Lui Dumnezeu îşi regăseşte în cele din urmă locaşul, în templul trupesc al Maicii Domnului. Prezenţa Lui 
Hristos, se face vizibilă cu fiecare şi în fiecare dintre noi, căci Însuşi Hristos spune: „Eu voi fi cu voi până 
la sfârşitul veacurilor!”. 

Sfântul Ioan Gură de Aur, vorbind despre măreţia Întrupării spune: „Gândeşte-te că mare lucru este 
să vezi soarele coborând din ceruri, alergând pe pământ şi slobozind razele Sale celor de aici. Dar 
gândeşte-te, ce lucru mare este să vezi pe Iisus, Soarele Dreptăţii cum sloboade din trupul nostru şi 
luminează sufletele noastre”. 

Viaţa creştină este legată fundamental de prezenţa Domnului Hristos, născut pe pământ, mort şi 
înviat. Toate aceste sărbători, ne angajează plenar şi ne umplu inima de bucurie şi de speranţă, pentru că 
drumul şi victoria Sa, înseamnă drumul şi victoria noastră. 

Sărbătoarea Crăciunului este pentru noi o sărbătoare a bucuriei dar şi a darurilor. Este a darurilor, 
pentru că primim cel mai mare dar - Întruparea Domnului Hristos. Fiul Lui Dumnezeu, devine Fiul 
Omului, fratele nostru care ne ascultă şi ne sprijină pe drumul vieţii. Acum, vedem că cerul dumnezeirii nu 
este departe, ci în fiecare inimă de creştin. Schimbul acesta de daruri, ne aduce pacea şi împlinirea 
sufletească. Adică darul Lui Dumnezeu devine darul omului şi darul omului (viaţa curată) devine darul Lui 
Dumnezeu. 

Îngerul Gavriil aduce mesajul ceresc, Fecioarei Maria la „Buna Vestire”, zicând: „Duhul Sfânt se va 
coborî peste tine şi puterea Celui prea înalt te va umbri; de aceea şi sfântul care Se va naşte din tine, Fiul 
Lui Dumnezeu se va chema” (Luca 1, 35). Aşadar, Fiul Lui Dumnezeu, va lua firea omenească de la Duhul 
Sfânt. 

De asemenea în dialogul Mântuitorului Hristos cu Nicodim, Domnul spune: „De nu se va naşte 
cineva din apă şi din Duh, nu va putea intra în împărăţia Lui Dumnezeu” 
(Ioan III,5). 

Deci, dacă Naşterea Domnului Hristos se face prin Duhul Sfânt, tot aşa 
şi renaşterea omului se face cu Duhul Lui Dumnezeu. Trăirea în Duhul, cum 
spune sfântul Apostol Pavel, este punctul de întâlnire al omului cu 
Mântuitorul nostru Hristos. În Iisus Hristos, se regăsesc toate darurile care 
desăvârşesc fiinţa omenească: „pacea, dragostea, milostenia, suferinţa şi 
jertfa”. Venirea Domnului Hristos, este semnul iubirii dumnezeieşti faţă de 
om, împăcarea omului cu Dumnezeu şi mai ales la reaşezarea fiinţei omeneşti 
la statutul iniţial, de a putea deveni la asemănarea cu Dumnezeu. 

Iubiţi credincioşi! 
Vă aşteptăm în ziua Sfântă de Crăciun, spre a cânta şi a lăuda 

creştineşte venirea Împăratului Ceresc în mijlocul nostru şi în acest an 
binecuvântat 2022. 

Pacea Domnului nostru Iisus Hristos, Cel care S-a născut în ieslea din 
Betleem, să cuprindă sufletele şi inimile dumneavoastră, pentru a deveni mai 
buni, mai iertători, plini de înţelepciune şi mai credincioşi. 

Iubiţii mei! 
Suntem chemaţi astăzi, pe calea postului şi a rugăciunii, să 

redescoperim drumul care duce la locul întâlnirii cu Mântuitorul Iisus 
Hristos, în Betleemul Iudeii, unde Fecioara Curată, deschide uşa mântuirii 
noastre, prin Naşterea Sa. 

Îmbrăcaţi în haine de sărbătoare, în anotimpul alb, aşteptăm să ne 
adunăm iarăşi în biserică şi la casele noastre, pentru a Sărbători Naşterea după trup a Domnului Iisus 
Hristos drept „mama sărbătorilor creştine” (Sf. Ioan Gură de Aur) şi în anul acesta - 2022. 

Sfântul Vasile Cel Mare spune: „Din câte a făcut Dumnezeu în cer şi pe pământ, nicio minune nu este 
mai mare ca aceasta, ca Dumnezeu Să Se întrupeze şi Să Se facă om, Să Se pogoare din ceruri, din Mărirea 
Sa negrăită şi Să Se facă asemenea nouă, afară de păcat.” 
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Strigătul îngerilor către păstori din Noaptea Naşterii Domnului, devine strigătul bucuriei noastre, de 
a-L anunţa pe Hristos Domnul, născut în fiecare dintre noi: 

„Hristos Se naşte, măriţi-L/Hristos din ceruri, întâmpinaţi-L/Hristos pe pământ, înălţaţi-vă, /Cântaţi 
Domnului tot pământul!” 

Naşterea Domnului de peste 2.022 de ani, se simte mereu actuală. Pruncul Hristos este prezent prin 
Sfânta Euharistie, de la taina Sfântului Botez şi până în ultima zi a existenţei umane pământeşti, doar dacă 
păstrăm puritatea şi curăţenia pruncească. 

Ne putem întâlni cu Hristos şi trăi cu Hristos, cum spune Sfântul Pavel: „nu mai trăiesc eu, ci Hristos 
trăieşte în mine”. Glasul colindătorilor ne transmite pacea şi bunătatea hristică din Sfintele Taine, ca o 
continuare a lucrării mântuitoare personale: „E sărbătoare şi e joc în casa ta acum… Dar sunt bordeie fără 
foc şi nu au Moş Crăciun… Şi-acum te las, fii sănătos şi vesel de Crăciun, dar nu uita când eşti voios, 
creştine să fii bun…” 

Suntem datori să păzim poruncile Lui, pe cei flămânzi să-i hrănim, pe cei străini să-i primim, pe cei 
goi să-i îmbrăcăm; de Biserică să nu ne înstrăinăm iar pe oamenii lui Dumnezeu în cinste să-i avem, pentru 
că aceia priveghează şi se roagă pentru sufletele noastre. 

Iubiţi credincioşi şi credincioase, 
Ne-a ajutat Bunul Dumnezeu să ajungem încă o dată, cu pace şi sănătate, la marea Sărbătoare a 

Naşterii Domnului. Acest Praznic ne deschide sufletul şi luminează mintea pentru a înţelege „taina cea din 
veac ascunsă”, taina Întrupării Mântuitorului Hristos, prilej de bucurie în fiecare casă de creştin. 

Bucuria îngerilor devine bucuria noastră, căci astăzi am fost repuşi la starea cea dintâi, starea pierdută 
în grădina Edenului. Bucuraţi-vă pentru dragostea oferită de Dumnezeu, pentru cadoul oferit nouă 
creştinilor, în ziua de Crăciun, ziua Naşterii Domnului nostru Iisus Hristos: „Aşa de mult a iubit Dumnezeu 
lumea, încât pe Fiul Său, Cel Unul Născut, L-a dat ca cel ce crede în El, să nu moară ci să aibă viaţa 
veşnică” (Ioan III,16). Suntem aşezaţi în Raiul existenţei, mai presus de îngeri, căci Dumnezeu n-a trimis 
înger pentru înger, ci a trimis Dumnezeu – Om pentru om. 

Dumnezeu a coborât cerul pe pământ pentru ca pământul să se ridice la cer, a trimis Om pe pământ, 
pentru ca omul să se ridice la cer. Astăzi, toată făptura: „cerul şi pământul, după proorocie să se 
veselească”. 

Toate cântările şi colindele străbune, ne cheamă să fi m împreună la Betleemul Iudeii: „Veniţi să 
vedem credincioşii, unde S-a născut Hristos”, să vedem simplitatea ieslei unde S-a născut, paiele care L-au 
înfăşat, magii şi păstorii închinându-se şi îngerii zicând: 

„Mărire întru cei de sus Lui Dumnezeu şi pe pământ pace între oameni bunăvoire”. Astăzi, 
creştinului i s-a deschis uşa împărăţiei, iar pacea din cer adusă pe pământ, întoarce omul din drumul 
pierzării. Lumina cunoştinţei ne îndreaptă spre direcţia mântuirii, unde nu este decât bunătate, iubire, pace 
şi darurile Duhului Sfânt. Acum, casa Lui Hristos este aşezată în inima noastră, ce trebuie păstrată curată şi 
luminată. 

Naşterea Domnului trebuie întâmpinată cu fapte bune, cu milostenie, cu gânduri de pace şi iubire de 
semeni. Fiecare om devine acum o peşteră a Betleemului, unde poate să se aşeze Fiul Lui Dumnezeu, adus 
de Maica Domnului, iar sufl etele curate vor fi scutecele în care-L vom primi: „Nu mai plânge Maica mea/ 
Scutecele noi ţi-om da/ Prea Curată/ Pruncul Sfânt a-L înfăşa”. 

 

Iubiţi fraţi şi surori în Domnul, 
Cu aceste gânduri călătorim spre Naşterea Sa, dorindu-vă cu ocazia Sfintelor Sărbători ale 

Crăciunului , Anului Nou şi Bobotezei din anul 2022/2023, ca Bunul Dumnezeu să vă dăruiască sănătate, 
pace, împliniri duhovniceşti şi urările de: „Sărbători fericite!” şi „La mulţi ani!”. 

 
Al vostru arhipăstor şi pururea către domnul rugător, 

 
† Dr. Onufrie Pop 

Arhiepiscop de Bergamo şi Mitropolit Primat al 
Mitropoliei Autonome Creştin Ortodoxe de Bergamo şi Europa 

Dată în reşedinţa noastră Mitropolitană din Bergamo 
de Praznicul Naşterii Domnului din anul mântuirii 2022. 
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MULȚUMIM tuturor celor care au contribuit la realizarea acestei reviste și celor care au sprijinit 
Mitropolia de Bergamo în toți acești 10 ani de activitate pastorală și misionară, departe de granițele 

Țării natale, dar, totdeauna având credința, tricolorul și naționalitatea în suflet. 
Nu suntem orfani de neam și Țară… 

SLAVĂ LUI DUMNEZEU PENTRU TOATE! 
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